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گره  تامین مالی جمعی
   کریم حسن پور  -ابلاغیه سازمان فرابورس از اردیبهشت ماه امسال تامین مالی جمعی را با مشکلات متعددی مواجه کرده و اکنون گفته های فعالان این حوزه نشان از آن دارد که این اکوسیستم نوپا با تاثیر از بحران های ناشی از 

جنگ اخیر در آستانه توقف قرار گرفته است.

شرایطی که تحت تاثیر آن از یک سو طرح هابا الزام به ارائه تضامین 
معتبر که بیش از ۶۵درصد این تضامین به ضمانتنامه های بانکی، 
اوراق بهادار و ابزارهای بازار ســرمایه محدود شــده است،در حال 
خروج از چرخه جذب سرمایه هستند و از سوی دیگر فضای مبهم 
و متاثر از جنگ ســطح ریسک را تا جایی افزایش داده است که به 
نظر می رســد بانک ها نیز از صدور ضمانتنامه های محدود گذشته 

عقب نشینی کرده اند.
در نتیجه اکنون نه ســرمایه پذیران امکان معرفی طرح هایشان 
را دارند و نه ســکوها برای ادامه فعالیــت خود قادر به ارائه توجیه 

اقتصادی هستند.

بحران تضامین
در حالی که پس از جنگ ۱۲ روزه بین ایران و اسرائیل بسیاری 
از کســب و کارهای حوزه اقتصاد دیجیتال با مشــکلات بسیاری 
دست و پنجه نرم می کنند، خبرها حاکی از آن است که تامین مالی 
جمعی نیز عملا با مشــکل مواجه شــده و با تاثیر از تصمیم های 
محدودکننــده و شــرایط اقتصادی  کنونی در آســتانه توقف قرار 

گرفته است. 
فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال معتقدند که ابلاغیه اخیر فرابورس 
نیز مشــکلی بر مشکلات پیشین تامین مالی جمعی افزوده است و 
رسما پذیرش ضمانتنامه ها را محدود به ضمانتنامه بانکی کرده است. 
این در حالی اســت که نظام بانکی کشــور به ویژه در ماه های اخیر 
و با توجه بــه تحولات منطقه ای تمایلی به صدور ضمانتنامه برای 
پروژه های کوچک و نوآور ندارد؛ در نتیجه بسیاری از سکوها امکان 
تعریف طرح های جدید را از دست داده اند. ماجرای ابلاغیه  فرابورس 
به اردیبهشت ماه بازمی گردد؛ ابلاغیه ای که براساس آن مقرر شد که 
ســکوهای تامین مالی جمعی ملزم به ارائه تضامین سنگین به ویژه 

ضمانتنامه تعهد پرداخت بانکی باشند.
همچنین در این ابلاغیه فرابورس اعلام کرده است که برای اجرای 
طرح های تامین مالی جمعی سکوها و سرمایه پذیران باید تضامین 
معتبــری ارائه دهند و بیش از ۶۵ درصد تضامین مورد پذیرش به 
ضمانتنامه های بانکی، اوراق بهادار و ابزارهای بازار سرمایه محدود 
شده است. علی بیات سیدشــهابی، رئیس کمیسیون تامین مالی 
جمعی سازمان نظام صنفی رایانه ای، این ابلاغیه را یکی از چالش های 
اصلی فعالان حوزه تامین مالی جمعی می داند و به »دنیای اقتصاد« 
می گوید: »یکی از جدی ترین مشــکلاتی که اخیرا سکوهای تامین 
مالی جمعی با آن مواجه شده اند، ابلاغیه ای است که در تاریخ ۲۰ 

اردیبهشت ۱۴۰۴ توسط فرابورس منتشر شد.
این ابلاغیه با تمرکز بر موضوع تضامین الزامات تازه ای را تعیین 
کــرده که براســاس آن ترکیبی از انواع تضامین به شــکل جدول 
ارائه شــده اســت؛ به گونه ای که بیش از ۶۵ درصد این جدول به 
ضمانتنامه های بانکی و اوراق بهادار بازار ســرمایه اختصاص یافته 
است. این اقدام نخستین چالش جدی را برای فعالان حوزه تامین 

مالی جمعی رقم زد.«
او معتقد است که در این اکوسیستم عمدتا کسب وکارهای کوچک 
و متوسط حضور دارند؛ واحدهایی که اصولا به دلیل محدودیت های 

مالی تــوان تامین چنین تضامینی را ندارند و از همین رو دریافت 
ضمانتنامه بانکی برای بسیاری از آنها عملا امکان پذیر نیست. از سوی 
دیگر، هزینه هــای مربوط به بلوکه کردن منابع مالی برای دریافت 
این ضمانتنامه ها نیز به شدت بالا بوده و در نهایت قیمت تمام شده 
پروژه ها را افزایش داده است. او توضیح می دهد: »این سیاست نه تنها 
منجر به کاهش جذابیت طرح ها شده، بلکه باعث خروج بسیاری از 
آنها از فرآیند تامین مالی و در نتیجه کاهش ورود ســرمایه پذیران 

به این حوزه شده است.
افزایش هزینه ها در کنار کاهش تقاضا در نهایت بر ســودآوری 
کل اکوسیستم تاثیر گذاشت و زمینه ساز تضعیف تدریجی آن شد. 
این خلأ ممکن اســت به مرور بازارهای غیررســمی و موازی را نیز 

تقویت کند.«
رئیس کمیسیون تامین مالی جمعی سازمان نظام صنفی رایانه ای 
درخصــوص وضعیت تامین مالی جمعی پیش از ابلاغیه ســازمان 
فرابورس می گوید: »پیش از این سکوهای تامین مالی جمعی عمدتا از 
طریق صندوق های پژوهش و فناوری، نوآوری و شکوفایی یا با استفاده 
از تضامینی نظیر چک و اسناد ملکی که با ارزیابی های دقیق همراه 
بودند، فرآیند تامین مالی را پیش می بردند. اما اکنون این ابزارها به 
حاشیه رفته اند و اثرات این تغییر به وضوح در کاهش شدید فعالیت 

سکوها و کاهش مشارکت قابل مشاهده است.«
مهــرداد یزدانی، مدیرعامل یکی از پلتفرم های تامین مالی، نیز 
در خصــوص تاثیر این ابلاغیه فرابورس بر بازار به »دنیای اقتصاد« 
می گوید: »تامین مالی جمعی از ســال ۱۳۹۹، به طور رســمی در 
کشور آغاز به کار کرد و طی چند سال اخیر، به ویژه تا ابتدای سال 
۱۴۰۴، رشــد تصاعدی را تجربه کرده است. این سازوکار، به عنوان 
یکی از ابزارهای نوین تامین مالی، توانســت در مدت زمان کوتاهی 
هم از سوی سرمایه گذاران و هم از سوی سرمایه پذیران با استقبال 
روبه رو شــود و جایگاه خود را به عنوان گزینه ای مکمل و جایگزین 

در کنار نظام بانکی تثبیت کند.
این روند صعودی در ماه های ابتدایی سال جاری نیز ادامه داشت، 
اما انتشار ابلاغیه جدید فرابورس در اواخر اردیبهشت  ماه مسیر بازار 
را دچار اختلال کرد.« او معتقد است که بر مبنای الزامات این ابلاغیه 
بیش از ۶۵ درصد طرح ها از نظر مبلغ باید با پشــتوانه ضمانتنامه 
بانکی اجرا شــوند و این در حالی است که مزیت اصلی تامین مالی 
جمعی، استقلال نسبی از نظام بانکی و فراهم  کردن امکان دسترسی 
شــرکت های کوچک و متوسط به منابع مالی بود. این الزام جدید 
نه تنها کارکرد اصلی این ابزار را زیر سوال برده، بلکه به  نوعی آن را 

به ساختار ابزارهای سنتی و بانکی بازگردانده است.
یزدانی همچنین توضیح می دهد: »تجربه نشــان داده است که 
نظام بانکی تمایــل چندانی به همکاری با این نوع ابزارهای جدید 
ندارد، زیرا نمی خواهد ســهم خود را از بازار تامین مالی به راحتی 
واگذار کند؛ در نتیجه بســیاری از سکوها و شرکت ها پیش از آنکه 
تاثیرات جنگ یا نااطمینانی های منطقه ای احساس شود، با کاهش 
فعالیت یا توقف مواجه شــدند و در عمل بازار پیش از بحران های 

اخیر به حالت تعطیلی درآمد.« 
بــا تمام اینهــا اما ســازمان فرابورس، به عنوان نهــاد متولی و 

پاول در آستانه 
کناره گیری؟

حذف بی سروصدای 
شورای رقابت؟

آخرین درخشش های 
افتخار داوری ایران
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اثرات تعدیل 
نیرو بر اعضای 

باقی مانده 

برای ســال ها رویکرد غالب در این بخش، الگوی دستور و 
کنترل بوده است که از آن تحت عنوان تنظیم   گری تجویزی یا 
تنظیم   گری دستوری هم یاد می شود. سازمان های تنظیم   گر در 
این پارادایم متکی به استانداردها و جریمه   های ثابت بودند، بدنه 
بوروکراتیک گسترده    و پرهزینه   ای داشتند و هدف آنها این بود 
که حداقل به   لحاظ صوری و ظاهری، قوانین موجود رعایت شوند. 
اما با گذر زمان کاستی   ها و شکست   های رویکرد دستوری آشکار 
شد؛ از عدم انعطاف   پذیری لازم در مواجهه با بخش   های نوظهور 
مانند فناوری   های مالی، هوش مصنوعی و زیست   فناوری گرفته 
تا عدم حل واقعی مسائل تنظیم   گران و ایجاد مانع پیش    روی 
بازارها که جلوی نوآوری آنها را می گیرد. در چنین شــرایطی 
وقوع بحران مالی ۲۰۰۸ باعث شــد نوعی پارادایم شیفت در 
حوزه تنظیم   گری رخ دهد. سازمان های تنظیم   گر در این بحران 
متوجه شدند که هنجارها و اصول سنتی آنها قادر نیست جلوی 
تخلفات پرهزینه و پیچیده موسسات مالی تحت   نظارت را بگیرد. 
از این رو، به ســراغ یک نسخه شفابخش رفتند: فناوری   های 

تنظیم   گری یا رگ   تک.
رگ   تک به کاربرد فناوری   های نوظهور - به   ویژه تحلیل داده، 
یادگیری ماشــین، بلاک چین و رایانش ابری - با هدف افزایش 
کارآیی، اثربخشی و مقیاس   پذیری فرآیندهای پایش و انطباق با 
مقررات سازمان های تنظیم   گر اشاره دارد. در بخش مالی، رگ   تک 
عمدتا در حوزه   هایی چون احراز هویت مشتری )KYC(، مبارزه 
با پول   شویی )AML(، تحلیل تراکنش   ها و گزارش   دهی نظارتی 

به کار گرفته می شود.
تحقیقات متعدد نشــان داده   اند که این فناوری   ها می توانند 
هم   زمان با کاهش هزینه   هــای انطباق تنظیم   گرها با مقررات، 
ریسک خطا و تخلف را نیز کاهش دهند. در مطالعات انجام   شده 
مشــخص شده است که سرمایه گذاری نهادهای ناظر بر بخش 
مالــی در حوزه رگ   تک، منجر به بهبــود دقت گزارش   دهی و 
شفافیت مالی در بانک ها شده و به   ویژه برای شرکت های کوچک، 
مزیت رقابتی ایجاد می کند. بازخوردهای خوبی که تنظیم   گران 
از رگ   تک گرفته   اند آینده روشنی را برای این صنعت در جهان 
ترسیم کرده و به توسعه شتابان آن منجر شده است؛ به گونه   ای 
که انتظار می رود حجم بازار جهانی رگ   تک در ســال ۲۰۲۷ به 

بیش از ۲۰میلیارد دلار برسد.
فناوری تنظیم   گری در رسانه

اگرچه اشاره شد که بحران مالی ۲۰۰۸ نقطه عطفی در استفاده 
تنظیم   گرهای مالی از رگ   تک بوده، اما دیگر بخش   های تنظیم   گری 
مانند رسانه، ارتباطات، رقابت و... نیز به   سرعت متوجه ظرفیت   ها و 
فرصت   های رگ   تک برای بهبود کارکردهای خود شدند و استفاده 
از آن را آغاز کردند. یکی از مهم ترین این بخش   ها حوزه رسانه 
بوده است. در صنعت رسانه، رگ   تک در حال ورود به موضوعاتی 
چون مدیریت حقوق مالکیت معنوی، تنظیم محتوای پلتفرم   ها 

و شفافیت الگوریتمی است.
اســتفاده از بلاک چین برای ثبت و پیگیری حق نشــر، و 
الگوریتم   های کنترل محتوا در شبکه   های اجتماعی، نمونه   هایی 
از این کاربرد اســت. بریتانیا از جمله کشورهای پیشگام در این 
زمینــه بوده که از ظرفیت قوانین جدید حوزه سیاســتگذاری 
دیجیتال و رسانه در راستای تقویت رگ   تک بهره برده است. طبق 
قانون ایمنی آنلاین )مصوب ۲۰۲۳( و قانون بازارهای دیجیتال 
)مصوب ۲۰۲۴(، پلتفرم   ها موظف شده   اند که گزارش   های سالانه 
شفافیت منتشر کنند و آفکام می تواند کارزارهای ممیزی و بررسی 

الگوریتم   ها را اجرا کند.
در چارچوب قانون ایمنی آنلاین، آفکام قوانین مشخصی برای 
محافظت از کودکان وضع کرده است که جز با استفاده از فناوری 
امکان اجرای آنها وجود ندارد؛ مانند پالایش محتواهای صریح 
جنسی، خودآسیب گر و تراژیک و تنظیم الگوریتم   ها بر اساس 
سن جهت کاهش مواجهه کودکان با مطالب مضر. همچنین آفکام 
مشوق استفاده از روش هش   مچینگ برای حذف سریع تصاویر 
سوءاســتفاده بوده و این روش ها را از طریق رگ   تک و همکاری 

بین پلتفرم   ها اجرا می کند.
فناوری تنظیم   گری در حمل   ونقل

بخش  دیگری که اســتفاده فراوانی از رگ   تک برده است 
حمل   ونقل است. بخش حمل   ونقل همواره با ریسک هزینه   های 
بــالای تصادفات و حوادث ایمنــی مواجه بوده و از این منظر 
روی    آوردن آن به رگ   تک نه صرفا یک مسیر مقرون   به   صرفه   تر 
تنظیم   گری بلکه ناشــی از ضرورت   های حیاتی بوده اســت. 
صنعت حمل   ونقــل درحال حاضر در یک  گــذار انقلابی قرار 
دارد. با افزایش پیچیدگی شــبکه   های حمل   ونقل - که ناشی 
از رشد حمل   ونقل هوشــمند، لجستیک تجارت الکترونیک، 
وسایل نقلیه خودران و پلتفرم   های دیجیتال است -روش های 
ســنتی نظارت و تنظیم   گری کارآیی خود را از دست داده   اند. 
راه   حل   های رگ   تک با بهره   گیری از تحلیل آنی داده   ها، هوش 
مصنوعی، یادگیری ماشین بلاک چین و اینترنت اشیا امکان 
نظارت موثرتر و پاسخ   گوتر را برای تنظیم   گران فراهم می   سازند. 
بانک جهانی نیز بر اهمیت زیرساخت دیجیتال در تنظیم   گری 
تاکید کرده و اعلام داشــته که سامانه   های خودکار می توانند 
هزینه   های رعایت مقررات در بخش حمل   ونقل را تا ۴۰ درصد 
کاهش داده و در عین حال، اثربخشی نظارت را افزایش دهند. در 
  )LTA(حوزه مدیریت ترافیک شهری، اداره حمل   ونقل سنگاپور
با اجــرای ســامانه عوارض   گیری الکترونیکــی)ERP(  جزو 

سازمان های پیشرو بوده است.
این سامانه با نصب دروازه   های هوشمند در نقاط کلیدی شهر، 
به   طور خودکار و بر اســاس شرایط ترافیکی لحظه   ای، موقعیت 
مکانی و زمان، هزینه تردد خودروها را محاسبه و اعمال می کند. 
ERP باعث کاهش ۱۳درصدی حجم ترافیک در ساعات اوج و 

حدود ۲۰درصدی میانگین زمان سفر شده است.

سیدمحمدرضا دادگستر
 دانشجوی دکتری سیاستگذاری 

رگ   تک؛ دستیار هوشمند 
تنظیم   گری

8000 تومان
صفحه08

در سال های اخیر 
به خصوص طی 

هفته های گذشته 
همراه با تجاوز 
رژیم اسرائیل، 

پرونده های متعددی 
در سطح ملی 

بازتاب یافته که در 
آنها اتباع خارجی 

غیرمجاز در ارتباط 
با سرویس های 

جاسوسی دشمن 
نقش کلیدی ایفا 

کرده اند.

صادرکننده این ابلاغیه، پیگیری های خبرنگار »دنیای اقتصاد« درباره این موضوع را بی پاسخ گذاشت.

نظام بانکی و ابزار تامین مالی جمعی
فعالان این حوزه معتقدند که اگرچه وضعیت تامین مالی جمعی تا پیش از حمله اسرائیل به ایران 

نیز چندان مناسب نبود، اما حالا بحران های ناشی از جنگ نیز بر پیچیدگی این شرایط افزوده است. 
علی بیات سیدشــهابی، رئیس کمیسیون تامین مالی جمعی سازمان نظام صنفی رایانه ای، در این 
باره به »دنیای اقتصاد« می گوید: »در فاصله کوتاهی پس از ابلاغ این سیاست، آغاز جنگ و ناآرامی های 
منطقه ای نیز شــرایط را پیچیده تر کرد. حتی پس از اعلام آتش بس هم بانک ها در موارد محدود قبلی 
تمایلی به صدور ضمانتنامه های بانکی از خود نشــان ندادند. به نظر می رسد که نظام بانکی از ابتدا نیز 

با ابزار تامین مالی جمعی زاویه داشته و اکنون در شرایط بحرانی، مقاومت خود را تشدید کرده است.
مجموع این عوامل اکوسیستم تامین مالی جمعی را در موقعیتی شبه  بن بست قرار داده است و در حالی 
که این ابزار می توانست در سالی که به عنوان سال تولید و اقتصاد مردمی نام گذاری شده، برای تامین مالی 
سریع و کارآمد استفاده شود، اقدامات تنظیم گرانه اخیر آن را در آستانه توقف قرار داده اند.« کارشناسان اکنون 
شرایط فعلی تامین مالی جمعی را در حالی در خطر ارزیابی می کنند که این مدل در سال های گذشته توانسته 
بود از تعطیلی بسیاری از کسب وکارها جلوگیری کند، اشتغال ایجاد کند و موجب رشد شرکت های نوپا شود.

رئیس کمیســیون تامین مالی جمعی ســازمان نظام صنفی رایانه ای معتقد اســت که اکنون حتی 
سرمایه پذیران نیز در ایفای تعهدات خود با چالش مواجه اند و اگرچه تلاش می کنند مسوولیت خود را به 
انجام برسانند، اما واقعیت این است که شرایط بحرانی تاثیرات قابل توجهی بر عملکرد آنها گذاشته است.

او  می گوید: »به نظر می رســد که نهاد تنظیم گر باید در ابلاغیه اخیر خود تجدیدنظر کند تا امکان 
بازگشــت طرح ها و افزایش ســرمایه پذیری فراهم شود. البته که فرآیند ارزیابی و نظارت باید همچنان با 
دقت ادامه یابد، اما در کنار آن ارائه بسته های حمایتی و تشویقی می تواند موجب پایداری و تداوم فعالیت 
اکوسیســتم شود؛ اکوسیســتمی که در یکی دو سال گذشته نقش موثری در رشد کسب وکارهای نوپا و 

حفظ اشتغال ایفا کرده است.«
مهرداد یزدانی، مدیرعامل یکی از پلتفرم های تامین مالی، نیز درباره وضعیت تامین مالی جمعی پس 
از جنگ ایران و اسرائیل به »دنیای اقتصاد« می گوید: »در شرایطی که  تبعات وضعیت جنگی اخیر بر 
این اکوسیستم سایه افکنده است، حتی برخی بانک ها نیز پرداخت ها را محدود کرده اند و شرکت هایی 

که نزد این بانک ها چک داشته اند با چالش های جدیدی مواجه شده اند.
در عین حال مکاتبات با نهادهای بالادســتی مانند فرابورس نیز در برخی موارد با پاسخ هایی مبهم 
همراه بوده و تصمیم گیری ها بیشتر براساس شرایط لحظه ای صورت می گیرد. این وضعیت نشان از عدم 
ثبات سیاست ها و نبود چارچوب روشن در مواجهه با شرایط بحرانی دارد. بازار تامین مالی جمعی که 
می توانســت با بهره گیری از انعطاف پذیری ذاتی  خود به یکی از گزینه های مهم تامین سرمایه در دوره 

نوسانات اقتصادی تبدیل شود اکنون با خطر حذف یا به حاشیه رانده  شدن مواجه است.«
یزدانی معتقد اســت که تا زمانی که فعالیت سکوها از توجیه اقتصادی لازم برخوردار نباشد این ابزار 
صرفا به ابزاری بلااستفاده بدل خواهد شد. ابزاری که در سه سال گذشته توانسته بود جای خود را در میان 
شرکت ها و حتی نهادهای اقتصادی و مالیاتی باز کند اکنون در آستانه خروج از ریل توسعه قرار گرفته است.

او می گوید: »این شرایط در حالی است که هدف از ایجاد چنین ابزاری تسهیل دسترسی کسب وکارها به منابع 
مالی بود؛ به ویژه در شرایطی که کشور با چالش های اقتصادی و محدودیت های اعتباری روبه روست. اما با روند 
فعلی شرکت های تولیدکننده کالا یا خدمات در عمل از دسترسی به منابع مالی محروم شده اند و این موضوع 
می تواند پیامدهای اقتصادی گسترده تری برای کل اکوسیستم تولید و اشتغال در کشور به دنبال داشته باشد.«

همچنین کارشناسان در این باره اعتقاد دارند که مسیر طبیعی شکل گیری و رشد بازار تامین مالی جمعی 
در شرایط فعلی از ریل خود خارج شده و اگر بازنگری سریع و موثری در سیاست ها صورت نگیرد ممکن 
اســت یکی از معدود ابزارهای نوین تامین مالی کشور به سرنوشت ابزارهای ناکارآمد گذشته دچار شود. 
این کارشناسان تاکید می کنند در شرایطی فعلی اقتصاد کشور بیش از هر زمان دیگری به ویژه در حوزه 
دیجیتال به ابزارهای نوین تامین ســرمایه نیاز دارد و در این راستا تامین مالی جمعی می توانست نقشی 
کلیدی در نجات کسب وکارهای کوچک و نوپا ایفا کند، اما اقدامات کنونی این ابزار را از مسیر اصلی خود 

منحرف کرده و در آستانه حذف قرار داده است. 
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پاول در آستانه کناره گیری؟
   مریم لطفی    -   گزارش های اخیر حاکی از آن است که جروم پاول، رئیس فدرال رزرو، در حال بررسی درخواست استعفای خود است.

اقتصاد کلان 

پیش از این نیز 
اختلافاتی میان 
دونالد ترامپ و 
جروم پاول در 
مورد نرخ بهره 

شکل گرفته 
بود و به یکی از 

موضوعات کلیدی 
در اقتصاد آمریکا 

تبدیل شده بود.

شروط 5گانه برای 
بازگشت سکوهای 
فروش طلا به چرخه 
پرداخت

بانک مرکزی در نامه ای به وزارت صمت، ضوابطی را برای بازگشــایی مجدد درگاه های پرداخت ســکوهای آنلاین فروش طلا تعیین کرد؛ این شــروط با هدف شفاف سازی مالی، امنیت 
تراکنش ها و واقعی سازی دارایی ها در راستای حفاظت از منافع و دارایی های مردم ابلاغ شده است.

در هفته های اخیر فعالیت برخی سکوهای آنلاین فروش طلا با اختلال و حتی مسدودیت درگاه های پرداخت مواجه شد؛ علت اصلی این مسدودیت ها، عدم رعایت الزامات قانونی، امنیتی 
و مالی از سوی برخی از این سکوها عنوان شده است. در مواردی، مشاهده شد که سکوها بدون ذخیره سازی واقعی طلا یا بدون ثبت معاملات در سامانه جامع تجارت، به فروش طلا اقدام 

کرده اند. همچنین عدم شفافیت در ارتباط میان کیف پول های درون برنامه ای کاربران و حساب های بانکی سکوها، بر نگرانی نهادهای نظارتی افزود.
در پی این تحولات، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران با همکاری دادستانی، پلیس فتا، پلیس امنیت اقتصادی و بانک کارگشایی، اقدام به تدوین دستورالعملی برای سامان دهی این 
حوزه کرده و طی نامه ای رسمی به رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی وزارت صنعت، معدن و تجارت، شرایط لازم برای بازگشایی مجدد درگاه های پرداخت سکوهای آنلاین فروش 

طلا را اعلام کرده است.

این موضوع پس از انتقادات شــدید نســبت به هزینه های بســیار بالای بازســازی 
ساختمان های مرکزی این نهاد مالی مطرح شده است. در همین راستا راسل ووت، مدیر 
دفتر برنامه و بودجه کاخ سفید، در نامه ای رسمی عملکرد مالی و مدیریتی فدرال رزرو را 
به شدت نقد کرد و از پاول خواست که ظرف هفت روز کاری به سوالاتی درباره جزئیات 
هزینه ها و روند اجرای پروژه بازسازی پاسخ دهد. این اتفاقات در حالی رخ داده است که 
پیش از این تنش هایی میان پاول و ترامپ، به ویژه در خصوص سیاست های کاهش نرخ 
بهره وجود داشته است. این تنش ها بیش از پیش باعث ایجاد نگرانی هایی در خصوص 

حفظ استقلال مالی بانک مرکزی ایالات متحده شده است.
در هفته هــــای اخیـــر، خبرهایی مبنی بر احتمال اســتعفای جروم پاول، رئیس 
فــدرال رزرو، به دلیل افزایش انتقادات از عملکرد او در زمینه مدیریت مالی این نهاد به 
گوش می رسد. راسل ووت، مدیر دفتر برنامه و بودجه کاخ سفید، در نامه ای رسمی خطاب 
به پاول، از او به دلیل هزینه های سنگین بازسازی ساختمان های مرکزی فدرال رزرو در 
واشنگتن انتقاد کرده است. در این نامه، ووت با اشاره به افزایش چشمگیر هزینه های پروژه 
بازسازی که اکنون به حدود ۲.۵ میلیارد دلار رسیده و بیش از ۷۰۰ میلیون دلار بیشتر 
از برآورد اولیه اســت، خواستار پاسخگویی پاول به ۱۱ سوال مرتبط با این پروژه ظرف 
هفت روز کاری شده است. همچنین ووت در نامه اش نوشت: »بازسازی ساختمان های 
فدرال هزینه ای به مراتب کمتر از آنچه شــما برای دفتر خود با هزینه مالیات دهندگان 
در نظر گرفته اید، دارند.« همچنین خبرهایی مبنی بر خرج کرد هزینه های غیرضروری 

در بازسازی این ساختمان ها به گوش می رسد. 

در همین راستا پاول در جلسه کنگره، که اخیرا برگزار شد، برخی از ادعاهای رسانه ها 
درباره ویژگی های لوکس این سازه مانند اتاق های غذاخوری ویژه، آسانسورهای خاص و 
باغ های روی پشت بام را رد کرده و تاکید کرد که این پروژه صرفا برای حفظ و نوسازی 
ســاختمان های قدیمی فدرال رزرو انجام می شــود. با این حال پاول در جلسه کنگره به 
افزایش هزینه های بازسازی اقرار کرد و توضیح داد که هزینه های بالاتر عمدتا ناشی از 
افزایش قیمت ها در بخش های مکانیکی، الکتریکی و لوله کشــی بوده است که به دلیل 
افزایش رقابت در فرآیند مناقصه انجام شــده اســت. او در ادامه خبر داد که طرح های 
پروژه همچنان در حال تغییر و تحول هستند و برای کاهش هزینه ها برخی ویژگی های 

اولیه در برنامه  حذف شده اند.

اختلاف ترامپ و پاول بر سر نرخ بهره 
پیش از این نیز اختلافاتی میان دونالد ترامپ و جروم پاول در مورد نرخ بهره شکل 
گرفته بود و به یکی از موضوعات کلیدی در اقتصاد آمریکا تبدیل شــده بود. ریشه این 
اختلاف به تضاد میان اهداف سیاســی ترامپ و استقلال نهادی فدرال رزرو بازمی گردد. 
در این مقطع، تشــدید تنش ها باعث ایجاد نگرانی هایی در میان کارشناســان در مورد 
حفظ اســتقلال بانک مرکزی ایالات متحده نیز شده بود. نرخ بهره در حال حاضر بین 

۴.۲۵ تا ۴.۵ درصد ثابت باقی مانده است. 
این در حالی اســت که دونالد ترامپ مکررا خواستار کاهش نرخ  بهره شده است. او 
خواهان کاهش نرخ  بهره تا ســطح حداقل ۳ درصد اســت تا رشد اقتصادی را تحریک 

    واردات روغن با ارز دولتی، مانع 
خودکفایی

یک مسوول دولتی با بیان این که تخصیص ارز 
دولتی برای واردات روغن خرید از خارج را به صرفه تر 
از تولید داخل می کند، گفت: با حمایت از کشاورز، 

تمایل به کشت دانه های روغنی افزایش می یابد.
 واردات روغن با ارز دولتی، مانع خودکفایی

به گزارش مهر، سعدالله منصوری، مجری طرح 
دانه های روغنی وزارت جهادکشــاورزی با اشاره به 
وابســتگی نزدیک به ۹۰ درصدی کشور به واردات 
روغن خوراکی در سیما گفت: تخصیص ارز دولتی 
بــرای واردات روغن، خرید از خارج را به صرفه تر از 
تولید در داخل می کند، گفت: تجربه نشان داده که با 
حمایت به موقع از کشاورز، تمایل به کشت دانه های 

روغنی به طور چشمگیری افزایش می یابد.
وی افزود: وقتی امکان افزایش تولید در کشور را 
داریم، هیچ عقل سلیمی نمی پذیرد که ما در زمینه 
یک محصول اساســی تا این حد وابسته به دیگران 
باشیم. وی ادامه داد: تا زمانی که روغن با اتکا به یارانه و 
ارز دولتی در اختیار باشد و وارداتش با ارز ترجیحی به 
صرفه تر از تولید در داخل باشد، کمتر کشاورزی به فکر 
کاشت این محصول فسادپذیر می افتد و کارخانجات 
روغن کشی نیز ترجیح می دهند مواد اولیه را با هزینه 
کمتر از خارج وارد کنند. مجری طرح دانه های روغنی 
با بیان این که اختصــاص ارز ۲۸۵۰۰ تومانی برای 
واردات روغن در حالی که تولید داخلی روی دست 
کشــاورزان می ماند منطقی نیست، تاکید کرد: دانه 
روغنی تولید داخل فسادپذیر است و عدم خرید به 
موقع و پرداخت نشدن سریع پول کشاورزان، باعث 
کاهش رغبت آنان به تداوم این کشت می شود. وی 
با اشاره به راهکارهایی که در سال های اخیر تجربه 
شده است، ابراز امیدواری کرد که با روش هایی مانند 
متناسب سازی واردات با تولید و یا صدور مجوز واردات 
در ازای کمک به تولید داخلی، تولید دانه های روغنی 

در ایران روز به روز تا حد خودکفایی افزایش یابد.

 ثبــت تراز مثبت 3 میلیــارد دلاری 
کشاورزی

وزیر جهادکشاورزی از مثبت شدن تراز بخش 
کشاورزی به میزان ۳ میلیارد دلار در سال گذشته 
خبــر داد. غلامرضا نوری افزود: خودکفایی کامل 
و صد در صدی در تامین گوشــت قرمز از جمله 
برنامه   های آتی این وزارتخانه است و در این زمینه 

مرکز اصلاح نژاد دام نقش ویژه دارد.
به گــزارش تســنیم، غلامرضا نــوری، وزیر 
جهادکشــاورزی با بیان اینکــه رخدادهای اخیر 
بار دیگر اهمیت امنیــت غذایی را بیش از پیش 
آشکار ساخت، تاکید کرد: باید با سرعت بیشتری 
برای تکمیل و استحکام امنیت غذایی با تکیه بر 
خودکفایی برنامه ریزی و اقدام کنیم. وی تصریح 
کــرد: خودکفایی کامل و صد در صدی در تامین 
گوشت قرمز از جمله برنامه   های آتی این وزارتخانه 
است. نوری با بیان اینکه برهم زدن امنیت غذایی 
یکی از ابزارهای جنگی دشمنان است تاکید کرد: با 
وجود کمبود منابع آب و فرسایش خاک، می توانیم 
با تکیه بر دانش علمی و تحقیقات پژوهشگران و 
دانشمندان، نیاز کشور را در داخل تولید کرده و از 

واردات بی   نیاز شویم.
وزیر جهادکشــاورزی با اشــاره به افزایش ۳۱ 
درصــدی صادرات و کاهــش ۵ درصدی واردات 
کشــاورزی در سال گذشــته، از مثبت شدن تراز 
منفی بخش کشــاورزی به میزان ۳ میلیارد دلار 
خبر داد و با اشاره به پر بودن ذخایر راهبردی کشور 
تصریح کرد: حتی با وجود تقاضای بیشتر از نیاز در 
برخی استان ها به دلیل جابه   جایی جمعیت، بیش 
از یک   سوم کالا   های ارسال شده مصرف نشده است.

    
    تطابق اطلاعات هویتی در گمرکات

به دنبال اجرای اصلاحات در ســامانه تجارت 
فرامرزی، تمام گمرکات بندری مشــمول تطابق 
اطلاعــات هویتی صاحب کالا در قبــض انبار و 
اظهارنامه شــدند. به گزارش خبرگزاری تسنیم، 
به تازگی اصلاحاتی در ســامانه تجارت فرارمزی 
گمرک ایران در دستور کار قرار گرفته است که بر 
این اساس بایستی اطلاعات هویتی صاحب کالا در 
قبض انبار و اظهارنامه تطابق داشته باشد. گام اول 
این اقدام در گمرک شهید رجایی بندرعباس انجام 
شد و حالا طبق اطلاعیه جدید از امروز شنبه باید 
این تطابق در گمرکات مرتبط با مرزهای دریایی 
کشور پیاده شود. بر این اساس از این پس در بندر 
امیرآباد، بندر لنگه، فریدون کنار، بندر آستارا، انزلی، 
نوشهر، رجایی بایستی تطابق کد ملی صاحب کالا 
در قبض انبار و اظهارنامه پیاده شود. از روز شنبه 
هجدهم تیر ماه در کلیه اظهارنامه های این بنادر 
بایســتی شماره قبض انبار معتبر سازمان بنادر و 

دریا نوردی در خانه قبض انبار وارد شود.

    تسهیل واردات ماشین   آلات کشاورزی 
کارکرده

بخشنامه سازمان توسعه تجارت درباره تصمیم 
کمیته ماده یک آیین نامه اجرایی قانون مقررات 
صادرات و واردات درخصوص واردات ماشین آلات 
کشــاورزی کارکرده ابلاغ شــد. به گزارش مهر، 
بخشنامه سازمان توسعه تجارت ایران در خصوص 
تصمیم کمیته ماده یک آئین نامه اجرایی قانون 
مقــررات صــادرات و واردات در خصوص واردات 
ماشین آلات کشاورزی کارکرده در تاریخ یازدهم 
تیرماه ۱۴۰۴ توسط مدیرکل دفتر مقررات صادرات 
و واردات معاونت برنامه   ریزی و مقررات ســازمان 

توسعه تجارت ایران ابلاغ شد.

سریال تغییرات در سامانه جامع تجارت همچنان ادامه دارد. در قسمت جدید این سریال، 
ویرایش کد تعرفه در ســامانه جامع تجارت چالش برانگیز شده است. فعالان حوزه واردات 
معتقدند، ویرایش کد تعرفه در سامانه مذکور به دلایل مختلفی همچون »اشتباه در ثبت کد« 
و »تغییرات در بازار مصرف« اجتناب ناپذیر است و حالا این سیاست، به سرعت گیر جدیدی 
برای تجارت تبدیل شده است. در همین راستا، رئیس اتاق بازرگانی ایران در نامه ای خطاب 
به سازمان توسعه تجارت ایران، خواهان بازنگری در این بخشنامه مخل تجارت شده است.

مرضیه احقاقی: تجارت ضرورتی غیرقابل جایگزین در مسیر گردش اقتصادی و تداوم تولید 
است. در این میان عملکرد صنایع نیز وابستگی جدی به واردات مواد اولیه و کالاهای تولیدی 
دارد. با وجود تلاش هایی که درخصوص تسهیل روندهای تجاری و واردات به کشور صورت 
گرفته اســت، هنوز دست اندازهایی در این مسیر وجود دارد. گویی بخشی از سیاست های 
تجاری و اقتصادی کشور با تجارت و به   ویژه واردات ناهماهنگ است. اختلال    در مسیر واردات 
از مســیر قوانین متضاد و متعدد، برخی سامانه   های معیوب، سیاست های ناکارآمد ارزی و 
همچنین کم  توجهی به نقش موثر واردات در اقتصاد نشات می گیرد. این بار نیز تغییر جدید 
در سیاست های حاکم بر سامانه جامع تجارت به توقف ترخیص بسیاری کالاها از گمرکات 

کشور، منجر شده و اعتراض فعالان اقتصادی را بلند کرده است.
تولید وابســته به واردات است بنابراین بروز هر اختلالی در مکانیزم   های واردات کالا به 
ایجاد مانع در مسیر تامین کالا و تولید منتهی می شود. در این سال   ها پیچیده کردن بیش از 
حد واردات به دست اندازی در مسیر اتصال به تجارت جهانی تبدیل شده است. تغییر مداوم 
قوانین و مقررات حاکم بر واردات، طولانی بودن فرآیند ثبت سفارش تا ورود کالا به کشور 
و ترخیص آن از گمرکات، تغییرات مداوم ســامانه   ای و همچنین محدودیت   های جدی در 
تخصیص ارز از مهم ترین چالش   های پیش روی واردات کالا به کشور هستند. روند ثبت   سفارش 
کالا در ســال   های اخیر با اهداف متعددی ازجمله کنترل واردات، حمایت   گرایی از تولید و 
مصرف   کنندگان و همچنین کنترل بازار ارز تدوین شده است. تشدید تحریم های اقتصادی، 
محدودیت در تامین منابع ارزی کشور و لزوم مدیریت این منابع، مسیر ثبت سفارش و تامین 

کالاهای وارداتی کشور را دشوارتر کرده است.
بااین   وجود چالش   ها به همین جا ختم نمی شود، بلکه در یکی دو سال گذشته بارها خبرهایی 
درباره ایجاد مشکل در سامانه جامع تجارت و عدم   امکان ثبت   سفارش کالا منتشر شده است. 
درهمین   حال مقررات حاکم بر واردات کالا نیز به   طور مرتب از ســوی سیاستگذاران تغییر 
می   کند و همین موضوع نیز نگرانی   های بسیاری را برای فعالان صنعتی و اقتصادی به   دنبال 
خواهد داشت. در حالت کلی از سامانه               های مرتبط با فرآیندهای ثبت   سفارش انتظار می   رود 
مسیر تجارت کشور را تسهیل کنند، اما در عمل نه   تنها چنین خواسته   ای برآورده نمی شود 
بلکه برخی سیاســتگذاری نادرســت و تغییر مکرر مقررات و آیین   نامه               های حاکم بر عرصه 

تجارت، مشکلات این بخش را تشدید می   کند.
طولانی بودن روند ثبت سفارش کالا تا تخصیص ارز به چالشی جدی برای فعالان عرصه 
واردات بدل شــده اســت. این روند در مواردی بیش از ۶ ماه یا ۸ ماه هم طول می   کشــد و 
مشکلات متعددی را به دنبال خواهد داشت. در این بازه زمانی طولانی   مدت واردکنندگان 
ناچار خواهند بود تغییراتی را در سفارش خود بدهند، این تغییرات ناخواسته خساراتی را به 
تجار تحمیل می   کند. اما اعمال تغییر در ثبت سفارشات نیز اخیرا با چالش   های جدی   تری 
مواجه شده است. گویی سیاستگذاران به   جای تسهیل شرایط واردات با توجه به شرایط ویژه 

کشور، هر روز محدودیت های بیشتری را در مسیر واردات ایجاد می   کنند. 
توجه به این نکته ضروری به   نظر می   رسد که تسهیل واردات یکی از ابزارهای اصلی تامین 
نیازهای مصرفی و تولیدی در همه کشورهای جهان و ضامن بقای اقتصاد است. مسوولان 
نه   تنها این موضوع را در اولویت قرار نمی دهند بلکه    کم توجهی به تسهیل ترخیص کالا به دپو 
قابل توجه محصولات وارداتی در گمرکات منتهی می شود. این موضوع آثار نامطلوبی ازجمله 
افت کیفیت محصولات وارداتی یا تحمیل خسارت به دلیل حوادث غیرمترقبه را به دنبال 
خواهد داشت. کمااینکه در حادثه انفجار بندر شهید رجایی، بخش بزرگی از محصولات دپو 

شده در این گمرکات از بین رفت و خسارات جدی به کشور وارد آمد. 

تسهیل روند ترخیص کالاهای وارداتی
در پی ایجاد محدودیت   های جدید در ســامانه جامع تجارت و توقف ترخیص بسیاری 
از کالاها در گمرکات کشــور، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران ضمن 
ارسال نامه   ای به رئیس سازمان توسعه تجارت، خواستار مساعدت در تمدید مهلت اجرای 

سیاست های جدید و تسهیل روند ترخیص کالاهای وارداتی شد.
صمد حسن   زاد رئیس اتاق بازرگانی ایران و دبیر شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی، 
در نامه   ای خطاب به محمدعلی دهقان دهنوی رئیس سازمان توسعه تجارت ایران، ضمن 
اشــاره به مشکلات به وجود آمده برای واردکنندگان کالا، خواستار تمدید یک   ماهه مهلت 
اعلام   شده برای ویرایش ثبت   سفارش   ها شد. در این نامه تاکید شده: »سامانه جامع تجارت 
از ماه گذشته، به موجب اطلاعیه   ای، امکان ویرایش ثبت   سفارش پس از تخصیص ارز بالاتر 
از چهار رقم ابتدایی کد تعرفه )زیرگروه تعرفه( را غیرمجاز اعلام کرده است؛ بدین ترتیب و 
در حقیقت، واردکنندگان صرفاً در صورتی می توانند کد تعرفه ثبت   سفارش خود را ویرایش 

کنند که چهار رقم ابتدایی تعرفه جدید با کد قبلی یکسان باشد.«
حسن   زاده در این نامه افزوده است: »این تصمیم که به   صورت ناگهانی و بدون اطلاع   رسانی 
قبلی اعمال شــده است، موجب توقف تعداد زیادی از کالاها در اماکن گمرکی و نارضایتی 
گسترده فعالان اقتصادی شده است. برهمین اساس و به دنبال اعتراض   ها، مسوولان مربوطه 
موافقت کردند که اجرای این سیاست با مستثنی   سازی پرونده   های ثبت   سفارش مربوط به 
نیاز تولید، مواد اولیه، ماشین   آلات خطوط تولید دارای جواز تاسیس، برای سایر پرونده   های 

تجاری تا تاریخ ۱۵ تیر ۱۴۰۴ به   طور موقت متوقف شود.
با این حــال بخش قابل   توجهی از متقاضیان به دلایــل مختلفی از جمله اختلال   های 
سامانه   ای، عدم صدور مجوزها و همچنین شرایط خاص و خارج از کنترل ، موفق به ویرایش 
ثبت   سفارش   ها در مهلت تعیین   شده نشده   اند. به همین دلیل، درخواست ویرایش این دسته 
از پرونده   ها در سامانه رد شده است.« رئیس اتاق بازرگانی ایران در پایان با اشاره به معاذیر 
موجه واردکنندگان و شرایط خاص حاکم، از رئیس سازمان توسعه تجارت درخواست کرده 
است که: »مهلت مذکور برای مدت یک ماه دیگر تمدید شود؛ همچنین خواسته شده نتایج 

این درخواست به دبیرخانه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی اعلام شود.«

سامانه   ای برای محدود کردن تجارت
ندیر پورجم نایب   رئیس کمیسیون گمرک اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« در پاسخ به سوالی مبنی بر بروز موانع جدید در روند ترخیص 
کالا از گمرکات که به اعتراض رئیس پارلمان بخش خصوصی و ارسال نامه به رئیس سازمان 
توسعه تجارت، منجر شد، گفت: سامانه جامع تجارت براساس برنامه پنجم و ششم توسعه 
و با هدف همگامی فرآیندهای تجاری با دولت الکترونیک، راه   اندازی شــد. انتظار می   رفت 
آغاز به   کار این ســامانه به    همگام بودن فرایندهای تجــاری، به   روز بودن و کارآمدی هرچه 
بیشتر فعالیت   های تجاری کمک کند. اما در عمل این سامانه به دلیل بروز مشکلات فنی در 
خدمت   رسانی به فعالان تجاری و اقتصادی ناکام ماند. سامانه جامع تجارت در ژوئیه ۲۰۱۶ 
بارگذاری شد و تاکنون با گذشت ۹ سال، تنها ۷ خدمت را به فعالان تجاری ارائه می دهد. 

نایب   رئیس کمیسیون گمرک اتاق بازرگانی ایران افزود: این عدم کارایی در حالی است که 
کشور عربستان در سال   های اخیر اقدام به راه   اندازی سامانه فسح با هدف تسهیل فرآیندهای 
تجاری و لجستیکی در این کشور کرده است. این سامانه بخشی از تلاش   های عربستان برای 
یکپارچه   ســازی سامانه   های تجاری و کاهش بوروکراسی در امور گمرکی است. این سامانه 
وظایفی مشابه سامانه جامع تجارت دارد، بااین تفاوت که ۱۳۵ خدمت را در این بخش بر 
عهده دارد و به خوبی راائه خدمت می   کند. این مقایسه حکایت از عدم کارایی و مشکلات 

فنی سامانه جامع تجارت دارد.
پورجم به تشریح مهم ترین مشکلات پیش روی ثبت سفارش پرداخت و افزود: کندی 
بســیار در عملکرد ســامانه جامع تجارت، بروز اختلالات عدیده، قطعی مداوم سامانه و 
... عملا مانع کارایی این ســامانه می شــود. وی افزود: از سوم بهمن ماه ۱۴۰۳ تاکنون 

اختلال   های ســامانه جامع تجارت شدت گرفته است. تاجاییکه فعالان اقتصادی امکان 
اصلاح مشــخصات محصول ثبت سفارش شــده خود را نیافته   اند. این دست مشکلات 
لطمات جدی و غیرقابل جبرانی را به فعالان اقتصادی و به دنبال آن به اقتصاد کشــور 

تحمیل کرده است.
نایب رئیس کمیســیون گمرک اتاق بازرگانی ایــران گفت: ویرایش در فرآیند ثبت 
ســفارش یک محصول اجتناب   ناپذیر اســت. تغییر در وزن، تعداد، بســته   بندی و سایر 
مشــخصات محصول ثبت سفارش شــده، پیش می   آید. در مواردی HSکد کالایی که 
در گمرک اظهار می شــود با کدی که توسط گمرک اســتنباط شده تفاوت دارد. حال 
ایجاد مانع برای اصلاح این کد توســط سازمان توسعه تجارت غیر قابل درک است. در 
هیچ کجای دنیا چنین محدودیت   های غیرمنطقی را در مسیر واردات ایجاد نمی   کنند.

نایب رئیس کمیسیون گمرک اتاق بازرگانی ایران افزود: علاوه بر تمام مشکلات یاد شده 
شــاهد برخورد دو گانه وزارت صمت با موضوع ثبت سفارش هستیم. درواقع ماهیت ثبت 
سفارش از سوی وزارت صمت مشخص نیست؛ چنانچه بحث حقوق فعال اقتصادی در میان 
باشــد، ثبت ســفارش ماهیت مجوز ندارد. اما چنانچه قرار بر اعمال تعذیر و جریمه فعالان 

اقتصادی باشد، ثبت سفارش حکم مجوز واردات را ایفا می   کند.
پورجم افزود: براساس ماده ۲۴ قانون بهبود مستمر محیط کسب   وکار دولت و دستگاه   های 
اجرایی مکلف هستند به   منظور شفاف      سازی سیاست ها و برنامه      های اقتصادی و ایجاد ثبات و 
امنیت اقتصادی و سرمایه      گذاری، هرگونه تغییر سیاست ها، مقررات و رویه      های اقتصادی را 
در زمان مقتضی قبل از اجراء، از طریق رسانه      های گروهی به اطلاع عموم برسانند. درنهایت 
بخش خصوصی باید درخصوص این مقرره اظهارنظر کند. اما در عمل این مصوبات قانونی 

اجرایی نمی شود.
پورجم گفت: درحالت کلی انتظار می   رود دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت، 
مقررات مربوط به حوزه تجارت را تدوین و ابلاغ کند. اما در عمل کســی نمی   داند مقررات 
حاکم بر عرصه تجارت را کدام بخش از وزارت صمت صادر می   کند. در چنین شرایطی شاهد 

تغییر مداوم رویه   های اقتصادی هستیم. 
این فعال حوزه تجارت گفت: متاسفانه در سال   های اخیر با توجه به بروز محدودیت های 
ارزی در کشور، مقررات ارزی توسط بانک مرکزی صادر می شوند. به بیان دقیق   تر بانک مرکزی 
حکم تصمیم گیرنده برای مقررات تجاری را یافته است. همین ارجحیت سیاست های ارزی 
بر تجاری به بروز مشکلات جدی در این بخش بدل شده است. بدون تردید تا زمانی که این 

نگاه اصلاح نشود، نمی توان به بهبود عملکرد تجاری کشور امید داشت.
پورجم گفت: فعالان اقتصادی یک ماه برای اصلاح HH کد خود در سامانه جامع تجارت 
فرصت داشتند اما از این بازه زمانی ۳۰ روزه، ۲۰ روز آن، سامانه قطع بود و فعالان تجاری 
فرصت اصلاح را نیافتند. این دســت سیاســت های ناکارآمد به دپو کالا در گمرکات منجر 
می شــود. ما در ماه   های اخیر شاهد اثرات نامطلوب دپو کالا در گمرک و حادثه   ای که به از 
بین رفتن بخش بزرگی از کالاهای وارداتی منجر شد، بودیم. بنابراین از سیاستگذاران انتظار 
می   رود برای جلوگیری از این دست خطرات مسیر ترخیص کالا از گمرکات را تسهیل کنند.

اعمال سلیقه، مانع ترخیص کالا
داود رنگی نایب رئیس کمیسیون واردات اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« درباره ایجاد موانع جدید در روند ترخیص کالا از گمرکات 
و اعتراض فعالان اقتصادی و رئیس اتاق بازرگانی ایران به این دشواری   های جدید گفت: 
واردات جزو جدایی   ناپذیر تامین نیاز مردم و همچنین تداوم تولید در بخش های مختلف 
صنعتی است. بخش بزرگی از واردات کشور به کالاهای اساسی و پس از آن مواد اولیه و 
کالاهای واســطه   ای اختصاص دارد. با وجود اهمیت واردات در تداوم چرخ   های اقتصادی، 
بســیاری از سیاستگذاران هنوز در عمل به اهمیت آن پی نبرده   اند. به این ترتیب شاهد 
سیاستگذاری نادرست و وضع قوانین و مقررات ناکارامدی هستیم که در مسیر واردات و 

تولید، اختلال ایجاد می   کند.

ثبت سفارش با سرعت گیر جدید

کند. ترامپ معتقد است که نرخ های پایین مانند »سوخت جت« برای بازارها عمل 
می کند و موجب افزایش رشد اقتصادی و رونق بیشتر بازارها خواهند شد. با این حال 
بسیاری از کارشناسان دلیل تاکید ترامپ بر کاهش نرخ بهره را کاهش هزینه های 
استقراض دولت می دانند. در مقابل جروم پاول در برابر فشارهای سیاسی مقاومت 
کرده و بر استقلال فدرال رزرو تاکید داشته است. او اعلام کرد که تصمیمات پولی 
باید بر اســاس داده های اقتصادی، صورت گرفته شود. همچنین در ژوئن ۲۰۲۵، 
پاول در کمیته خدمات مالی مجلس نمایندگان اعلام کرد که فدرال رزرو با توجه 
بــه تاثیر تعرفه ها بر اقتصاد، رویکردی محتاطانه اتخاذ خواهد کرد و تا زمانی که 
مســیر اقتصاد روشن تر نشــود، نرخ ها را تغییر نخواهد داد. از طرفی این تنش ها 

تاثیرات قابل توجهی بر بازارهای مالی نیز داشته است. 
در ماه ژوئن ۲۰۲۵، خبرهایی مبنی بر احتمال معرفی یک »صندلی سایه« در 
فدرال رزرو مطرح شد؛ موضوعی که فرایند افت ارزش دلار آمریکا را تشدید کرد. 
همچنین، در پی اظهارات ترامپ در آوریل ۲۰۲۵ مبنی بر این که قصد اخراج پاول 
را ندارد، بازارهای سهام با رشد نزدیک به ۲ درصدی واکنش نشان دادند؛ واکنشی 
که نشان دهنده حساسیت بالای بازارها نسبت به تحولات و تنش های اخیر است. 
با این حال، نه تنها از شــدت تنش ها کاســته نشده، بلکه خبرهای اخیر مبنی بر 
اتلاف منابع مالی و هزینه های غیرضروری در بازسازی چند ساختمان فدرال رزرو 

باعث تشدید تنش ها و حتی احتمال کناره گیری پاول شده است.
بســیاری از کارشناســان بر این باورند که کاخ ســفید از افزایش هزینه های 
بازســازی به عنوان بهانه ای برای تشــدید فشارها بر جروم پاول استفاده می کند. 
آنهــا معتقدند که طرح این مســاله در زمان حاضر، بیش از آن که تلاشــی برای 
شفاف سازی مالی باشد، اقدامی هدفمند برای زیر سوال بردن مدیریت فدرال رزرو 
و افزایش مداخلات سیاسی در سیاست پولی به شمار می رود. این موضوع موجب 
نگرانی جدی کارشناسان نسبت به استقلال بانک مرکزی شده و احتمال افزایش 

بی ثباتی در بازارهای مالی را نیز بالا برده است.

استقلال بانک مرکزی آمریکا زیر فشار سیاسی
بانک مرکزی ایالات متحده تاکنون به عنوان یک نهاد مســتقل در ســاختار 
اقتصادی آمریکا فعالیت کرده و اســتقلال آن در تصمیم گیری های پولی همواره 
مورد احترام دولت های مختلف بوده است. این استقلال به فدرال رزرو اجازه داده 
تا سیاســت های خود را بر اســاس تحلیل های اقتصادی و نه ملاحظات سیاسی 
اتخاذ کند؛ امری که در ثبات اقتصاد کلان و کنترل تورم طی دهه های گذشــته 

نقش حیاتی ایفا کرده است.
با این حال، تحولات اخیر و تنش های آشکار میان دونالد ترامپ و جروم پاول، 
باعث شده تا نگرانی هایی جدی در مورد تداوم این استقلال شکل بگیرد. اقدامات 
اخیر دونالد ترامپ و فشــارهایی که از سوی کاخ سفید بر جروم پاول وارد آمده، 
نه تنها به افزایش تنش در فضای اقتصادی منجر شــده، بلکه به باور بســیاری از 
کارشناسان، پیام آور نااطمینانی برای بازارهای مالی نیز بوده است و می تواند اعتماد 
بازارها را نســبت به ثبات و پیش بینی پذیری سیاست های پولی تضعیف کند. در 
این میان، اهمیت اســتقلال بانک های مرکزی موضوعی است که بارها در ادبیات 

اقتصادی مورد تاکید قرار گرفته است. 
بانک های مرکزی مســتقل، قادرند بدون فشــارهای سیاسی، تصمیماتی در 
راستای ثبات قیمت ها، کنترل تورم و حفظ تعادل اقتصادی اتخاذ کنند. تضعیف 
این اســتقلال، در بلندمدت موجب سیاسی شدن فرآیندهای اقتصادی و کاهش 
اثربخشی ابزارهای سیاست پولی خواهد شد. نکته نگران کننده تر آن است که این 

تجربه، می تواند بر روسای آتی فدرال رزرو نیز تاثیر بگذارد.
 اگر روســای بعدی این نهاد احســاس کنند که هرگونه ایســتادگی بر اصول 
حرفه ای و پایبندی به داده های اقتصادی ممکن اســت با فشــار سیاسی، هجمه 
رسانه ای یا حتی تهدید به برکناری مواجه شود، آنگاه انگیزه و توان تصمیم گیری 

مستقل تضعیف خواهد شد.
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آینده بورس در سایه احتیاط

   فرحناز نعمتی  -   انتشار گزارش   های ماهانه خرداد ماه با یک هفته تاخیر به دلیل شرایط خاص کشور پایان یافت. تحلیلگران بورسی 
اکنون کارنامه درآمد اولین فصل صنایع را در دست دارند.

 درخشش صندوق های طلایی
اول ســال ۲۰۲۵، صندوق هــای  نیمــه  در 
ســرمایه   گذاری )ETF( مبتنی بر طلا که پشتوانه 
فیزیکی دارند، قوی   ترین عملکرد ۶ماهه خود را از 
سال ۲۰۲۰ به ثبت رساندند. طبق گزارش شورای 
جهانی طلا، این رشد عمدتا به   دلیل ورود سرمایه   های 
قابل   توجــه در ماه ژوئن بود که در آن همه مناطق 
جهان شاهد ورود سرمایه بودند، اما آمریکای شمالی 
و اروپا بیشترین ســهم را داشتند. در همین بازه، 
سرمایه   گذاری در نقره نیز رشد چشم   گیری داشته و 
به گزارش موسسه نقره، ورود سرمایه به صندوق های 
ETF نقره از کل ســال ۲۰۲۴ فراتر رفته است. در 
این دوره، قیمت نقره به بالاترین سطح در ۱۳ سال 

اخیر رسید.
در نیمه اول ۲۰۲۵، آمریکای شــمالی با ورود 
۲۱ میلیارد دلار سرمایه به صندوق های ETF طلا، 
پیشتاز بود که بالاترین رقم پنج سال اخیر محسوب 
می شود. اروپا نیز پس از چند نیم   سال پیاپی با خروج 
سرمایه، سرانجام در نیمه اول ۲۰۲۵ شاهد ورود ۶ 
میلیارد دلار سرمایه شد. در آسیا نیز صندوق های 
طلا با ثبت ورودی ۱۱ میلیارد دلاری، رکورد جدیدی 
به ثبت رساندند. افزایش قیمت طلا و ورود سرمایه   ها 
باعث شد ارزش کل دارایی   های صندوق های جهانی 
طلا در پایان ژوئن به رکورد ۳۸۳ میلیارد دلار برسد. 
مجموع دارایی طلا در این صندوق ها نیز به ۳۶۱۶ 
تن رسید که بیشترین سطح از اوت ۲۰۲۲ تاکنون 
است. نقش تنش   های ژئوپلیتیک، کاهش بازده اوراق 
قرضه آمریکا و تضعیف دلار، تحت تاثیر پیش   بینی 
کاهش نرخ بهره توسط فدرال رزرو، موجب جذاب   تر 
شدن سرمایه   گذاری در طلا شد. حجم معاملات بازار 
جهانی طلا نیز در نیمه نخست سال به طور میانگین 
بــه ۳۲۹ میلیارد دلار در روز رســید که رکوردی 

تاریخی محسوب می شود.
در بــازار نقره، میانگین قیمت این فلز در نیمه 
اول سال ۲۵ درصد افزایش یافت و فاصله اندکی با 
رشد ۲۶ درصدی قیمت طلا داشت. نسبت بالای 
طلا به نقره در ماه   های آوریل و مه باعث شــد نقره 
از منظر بلندمدت ارزان به   نظر برسد. همچنین آغاز 
مذاکرات تجاری چین و آمریکا موجب بهبود فضای 
بازار فلزات صنعتی و افزایش قیمت نقره شــد. در 
این مدت، ۹۵ میلیون اونس نقره وارد صندوق های 
ETF شد که به افزایش ارزش دارایی این صندوق ها 
تا بیش از رقم بی   سابقه ۴۰ میلیارد دلار انجامید. با 
این حال، در بازار خرده   فروشــی آمریکا، بسیاری از 
سرمایه   گذاران خُرد اقدام به فروش نقره کردند تا از 

قیمت   های بالا سود ببرند.
نبــود بحران   های مالی )مانند فروپاشــی بانک 
Silicon Valley در ۲۰۲۳( نیــز باعــث کاهش 
انگیزه خرید نقره به عنوان دارایی امن شد. در نتیجه، 
تقاضای خرده   فروشی در آمریکا حداقل ۳۰ درصد 
کاهش یافت. موسسه نقره پیش   بینی می   کند که 
در ماه   های آتی شاهد نوسان بین خرید و فروش در 
بازار سکه و شمش نقره باشیم. اما هشدار داده که 
ممکن است تقاضا برای محصولات تازه ضرب   شده 
همچنان ضعیف باقی بماند. اگر قیمت نقره از مرز 
۴۰ دلار عبور کند، برخی سرمایه   گذاران احتمالا به 
فروش روی می   آورند، در حالی که دیگران به امید 

ادامه رشد قیمت وارد بازار می شوند. 

 شروع کاهشی دلار 
روز گذشته، فضای متفاوتی بر بازارها حاکم بود. 
برخلاف روزهای پایانی هفته گذشــته، دلار آزاد با 
کاهش قیمت معاملات خود را آغاز کرد و شاخص 
بورس نیز روندی مثبت را تجربه کرد. شواهد حاکی 
از آن است که بازارساز نیز با عرضه ارز در بازار مداخله 
کرده است. در همین حال، امیدواری   هایی در میان 
فعالان بازار شکل گرفته که با پایان جنگ ۱۲ روزه 
میان ایران و اسرائیل، مسیر دیپلماسی از سر گرفته 

شود و روند کاهشی نرخ ارز ادامه   دار باشد.
روند صعودی قیمت دلار آزاد که از روز چهارشنبه 
هفته گذشته آغاز شده بود، در ابتدای هفته جاری 
متوقف شد. به   طوری   که در روز شنبه، هر دلار آزاد در 
رقم ۸۶ هزار و ۹۵۰ تومان به فروش رسید. بررسی   ها 
حاکی از آن است که در معاملات روز گذشته بازارساز 

در بازار نقش داشته است.
زمانی که بازارســاز با هدف افزایش عرضه دلار 
وارد بازار می شــود، این اقدام به   طور مستقیم فشار 
تقاضا را کاهش داده و موجب می شــود که نرخ   ها 
تحت کنترل قرار گیرند و از رشــد بیشتر قیمت 
جلوگیری شــود. با این حال باید توجه داشت که 
در صورت ادامه   دار بودن بی   ثباتی   های سیاسی، این 
اقدامات نمی توانند باعث ثبات پایدار قیمت    دلار در 
بازار غیررسمی شود. تحلیلگران معتقدند که پایداری 
تحولات سیاسی در کشور، اصلی   ترین عامل تحقق 
ثبات در شــاخص    ارزی به شمار می   رود. زیرا ثبات 
سیاسی باعث کاهش ریسک   های ناشی از نااطمینانی 
می شود و این موضوع به حفظ تعادل عرضه و تقاضا 

کمک می   کند.
از سوی دیگر، اخباری از مذاکرات ایران و آمریکا 
در میان فعالان بازار ارز وجود دارد که باعث ایجاد 
امیدواری نســبت به از سرگیری روند دیپلماسی 
میان دو کشور شده است. به طوری که محمدرضا 
عارف، معاون اول رئیس   جمهور، در دیدار با جمعی 
از اساتید دانشــگاه صنعتی شریف تاکید کرد که 
رویکــرد حاکمیت همچنان انجام مذاکره با اقتدار 
است. همچنین، بر اساس مصاحبه عباس عراقچی، 
وزیر امور خارجه ایران، به نظر می   رسد که طرفین 
از طریق کشورهای میانجی در حال برقراری ارتباط 
هســتند و تمایل دارند بعد از جنگ ۱۲ روزه ایران 
و اسرائیل مجددا روند دیپلماسی را آغاز کنند. این 
اخبار موجب شده است که معامله   گران همچنان 
قیمت   های فعلی دلار را پایدار تلقی نکنند و در انجام 

معاملات خود با احتیاط و محافظه   کار عمل کنند.

اتصال مستقیم تلفن های 
همراه در اوکراین به 
استارلینک

مدیرعامل اپراتور تلفن همراه اوکراینی کی یف استار خبر داد که اوکراین در سه ماه نخست سال ۲۰۲۶ به نخستین کشور اروپایی تبدیل خواهد شد که اتصال تلفن همراه به اینترنت 
ماهواره ای استارلینک را برقرار خواهد کرد.

خبرگزاری رویترز گزارش داد که بر پایه توافقی که در پایان ســال ۲۰۲۴ به امضا رســید، آزمایش های میدانی برای راه اندازی خدمات اینترنت ماهواره ای همراه در اوکراین با همکاری 
شرکت اسپیس ایکس آغاز شده است.

این توافق به شرکت ایلان ماسک، کارآفرین حوزه فناوری، امکان می دهد تا خدمات ارتباط مستقیم با موبایل را در این کشور جنگ زده راه اندازی کند. اولکساندر کوماروف، مدیرعامل 
»کی یف استار«، بزرگ ترین اپراتور تلفن همراه در اوکراین، در سخنانی در رم، پایتخت ایتالیا گفت: »مرحله نخست شامل پیام رسانی از طریق خدمات رسانه ای بر بستر اینترنت )OTT( است؛ 

یعنی ارسال پیام از طریق اپلیکیشن هایی مانند واتس اپ، سیگنال و سایر پلتفرم های مشابه. این خدمات قرار است تا پایان سال جاری میلادی راه اندازی شود.«

بازار سرمایه هفته گذشته را در فضایی ناپایدار و همراه با بی   اعتمادی عمیق سپری کرد. 
شاخص کل با افتی نزدیک به ۲ درصد، همچنان در مسیر نزولی باقی ماند و عمق معاملات 
نشان دهنده شکنندگی بازار و تردید شدید فعالان حقیقی بود. خروج مداوم سرمایه از سوی 
سرمایه   گذاران خرد، تصویری نگران   کننده از وضعیت روانی بازار ارائه داد؛ شرایطی که نشانه   های 
آن در کاهش ارزش معاملات و نبود تقاضای موثر در بسیاری از نمادها مشهود بود. در ابتدای 
هفته جاری، انتشار بسته حمایتی و تزریق نقدینگی که با هماهنگی وزارت امور اقتصادی و 

دارایی، بانک مرکزی و سازمان بورس تهیه شده بود،
موجی از امیدواری موقت در بازار به وجود آورد و موجب شد بسیاری از نمادها در روز شنبه 
در محدوده   های مثبت معامله شوند. بااین   حال، سایه ریسک   های ژئوپلیتیک و عوامل سیستماتیک 
همچنان بر سر بازار باقی   مانده است. اگرچه درگیری میان ایران و اسرائیل وارد فاز آتش   بس 
شده، اما بورس تهران همچنان از تبعات روانی جنگ اخیر فاصله نگرفته و حتی در صورت 

تداوم آتش   بس، ترس از بازگشت تنش   ها، فضای کلی معاملات را در وضعیت »تردید و انتظار« 
نگاه   داشته است. در کنار این عوامل، تهدید فعال   سازی »مکانیسم ماشه« از سوی اعضای اروپایی 
برجام، هشداری جدی نسبت به بازگشت تحریم های بین المللی و تضعیف شرایط اقتصادی 
کشور تلقی می شود؛ موضوعی که می تواند بر فضای سرمایه   گذاری داخلی نیز اثر منفی بگذارد.

در نتیجه، اگرچه شاخص کل بورس اکنون در محدوده   های حمایتی قرار گرفته و بسیاری 
از نمادها اصلاح قابل   توجهی را تجربه کردند، اما تداوم حمایت   های هدفمند و سیاستگذاری   های 
اعتمادآفرین، برای بازگشت پایداری به بازار ضروری به نظر می   رسد. در فضای پرریسک کنونی، 
اخبار مربوط به منازعات منطقه   ای و تحولات سیاست خارجی به یکی از موثرترین محرک   های 

رفتاری در بورس تهران تبدیل شدند.
این اخبار در حالی مخابره می شود که همچنان تبعات روانی تنش   های اخیر و حملات متقابل 
میان ایران و اســرائیل به   طور کامل از حافظه بازار پاک نشده است. در نقطه مقابل، اظهارات 

اخیر سید   عباس عراقچی، عضو ارشد تیم مذاکرات هسته   ای، مبنی بر احتمال بازگشایی مسیر 
دیپلماســی و ازســرگیری مذاکرات، بار دیگر امیدها نسبت به کاهش تنش و بهبود شرایط 
بین المللی کشور را در بخشی از بازار زنده کرده است. بااین   حال، نبود اطلاعات دقیق و رسمی 
از زمان و نحوه آغاز مجدد مذاکرات باعث شــده که بازار در مواجهه با این اخبار، رویکردی 

محتاطانه و تا حدودی خنثی اتخاذ کند. 
در ارزیابی آینده بازار ســرمایه، نمی توان تنها به یک مســیر مشخص اتکا کرد؛ بلکه باید 
مجموعه   ای از سناریوهای محتمل را بر اساس داده   های اقتصادی، ریسک   های سیاسی و رفتار 
بازیگران بازار در نظر گرفت. در حال حاضر، بورس تهران در نقطه   ای ایستاده که هرگونه تغییر 
معنادار در متغیرهای کلیدی می تواند مســیر آتی آن را به   کلی دگرگون کند. در ســناریوی 
خوش   بینانه، بازار با ترکیبی از گشایش   های سیاسی، کاهش تنش   های منطقه   ای، ازسرگیری 

مذاکرات هسته   ای و اصلاح سیاست های اقتصادی دولت مواجه می شود.

افق پیش روی بازار و بررسی سناریو   های احتمالی

بررسی   ها نشان می دهد با وجود آن که سطح درآمد خردادماه در مقایسه 
با اردیبهشت کاهش یافته است، اما بهار بهتری برای صنایع رقم خورده است. 
سطح بالای درآمد بهار در مقایسه با بهار سال قبل، می توانست دریچه امیدی 
برای بهبود سودآوری سال جاری باشد، اما چشم   انداز مبهم سیاسی، احتمالا 
فاندامنتالیســت   ها را محتاط   تر خواهد کرد. مجموع شرکت های تولیدی که 
شــامل ۳۸۲نماد هستند در سومین ماه سال، ۳۴۰همت فروش ریالی را به 
ثبت رسانده   اند. این میزان در مقایسه با خرداد سال قبل، افزایش ۱۷درصدی 
و نســبت به اردیبهشت کاهش ۱۴درصدی را نشان می دهد. اما در مقیاس 
فصلی، صنایع بورسی بیش از هزار و ۲۷همت درآمد را به ارمغان آورده   اند که 
در مقایســه با بهار سال قبل افزایش ۳۱درصدی داشته است. این افزایش   ها 
تقریبا مطابق با تورم بوده است، اما شتاب بالای رشد قیمت دلار طی این   مدت، 
احتمالا جلوی بهبود بیشتر سودآوری را در فصل اول، خواهد گرفت. هرچند 
با توجه به آینده مه   آلود صنایع، شــاید بهار بهترین فصل بورس۱۴۰۴ باشد. 
بازار سهام منتظر صورت های مالی بهار است که طی روزهای آینده در سامانه 

کدال منتشر خواهد شد.

 سیمانی   ها گزینه مطلوب بنیادی   کارها
با وجود آن که قطعی برق و محدودیت مصرف آن توسط صنایع به ماه   های 
ابتدایی سال کشیده شده است، اما صنعت سیمان این تهدید خارجی را به 
فرصت تبدیل کرد. به   رغم افت سطح تولید سیمان در مهلکه ناترازی انرژی 
کشور، رقابت بالای این صنعت در بورس کالا، روزهای خوبی را رقم زد. این 
رقابت در نتیجه کاهش عرضه ســیمان در رینگ صنعتی تالار نقره   ای بوده 
اســت. نرخ محصولات اصلی برخی سیمانی   ها در خردادماه امسال نسبت به 
مدت مشــابه سال قبل، رشد بیش از ۱۰۰درصدی را تجربه کرده است. این 
موضوع ســبب شده اســت تا کاهش تولید این صنعت تا حد زیادی جبران 
شــود. برایند فروش نمادهای ســیمانی در خرداد حدود ۹همت بوده که در 
مقایسه با خرداد ســال قبل، رشد ۹۴درصدی را تجربه کرده است. صنعت 
مورد اشاره، طی بهار سال جاری فروش ۲۳همتی را به نمایش گذاشته که در 
مقایسه با بهار سال قبل، ۷۹درصد بهبود یافته است. گزینه   های متعددی در 
 P/E صنعت سیمان برای سرمایه گذاری وجود دارد. با این حال، نمادهایی که
آینده   نگر کم   تر از ۶واحد دارند می توانند در زمره شرکت هایی که در دیده   بان 
تحلیلگران بنیادی قرار دارند، باشند. در صورتی که طی ماه   های آینده دولت 
به دلیل شرایط خاص کشور، در نحوه قیمت گذاری سیمانی   ها دخالت نکند، 

سیمانی   ها جزو برترین    صنایع بورس۱۴۰۴خواهند بود. 

 بهبود درآمد سنگ   آهنی   ها در فصل اول
سنگ   آهنی   ها به عنوان صنعت بالادست فولاد، موفق شدند در بهار دریچه 
امیدی را برای سهامداران بگشایند. این صنعت طی خردادماه ۲۰همت درآمد 
ثبت کرد که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل افزایش ۲۳درصدی داشته 
است. در بهار نیز افزایش بیش از ۶۳درصدی فروش ریالی، درآمد صنعت را 
به بالای ۶۹همت رساند. به نظر می رسد افزایش ۵۰درصدی فروش مقداری 
شــرکت بزرگی مثل گل گهر ســیرجان بر درآمد کل صنعت اثرگذار بوده و 
همچنان عملکرد جذابی از سایر نمادهای صنعت به چشم نمی   خورد. ضمن 
آن که نرخ محصولات نیز به طور متوسط افزایش ۳۰ تا ۴۰درصدی داشته 
که در روند درآمدی این صنعت بی   تاثیر نبوده است. با این حال، در خصوص 
آینده صنعت سنگ آهن و نحوه مواجهه دولت با معادن و حقوق مالکانه آنها 
ریســک   هایی را متوجه این صنعت خواهد کرد. کگل و کچاد دو نماد از بین 

معدنی   ها هستند که شرایط بهتری در مقایسه با سایر نمادها دارند. 

 ترمز پتروشیمی   ها در ایستگاه اول
به   رغم آن که رشد قیمت جهانی محصولات پتروشیمی بالادست، به بهبود 
نرخ فروش در صنعت پتروشیمی طی فصل بهار منجر شده است، اما کاهش 
تولید و فروش مقداری به دلیل نوسانات ارزی و عدم تامین به موقع مواد اولیه 
و همچنین محدودیت های مصرف انرژی، روزهای سختی را برای پتروشیمی   ها 
رقم زده است. متوسط نرخ فروش ریالی متانول و اوره، بیش از ۵۰درصد نسبت 
به بهار سال قبل افزایش یافته است. اما این شرکت ها در بخش خوراک گاز 
که اخیرا در گزارش   های ماهانه افشا می کنند، نرخ های بالایی را برای خرید 
مواد اولیه ثبت کرده   اند. از این رو سرنوشت پتروشیمی   های بالادست در گرو 

نرخ خوراک گازی اســت که در اختیار آنها قرار می گیرد. در مجموع صنعت 
پتروشیمی طی خردادماه درآمد ۶۲همتی را ثبت کرد که به صورت نقطه به 
نقطه تنها ۱۸درصد افزایش داشته است. در مقیاس فصلی نیز درآمد صنعت 
تنها ۳۵درصد بهبود را تجربه کرده است. شفن و شخارک در بین متانولی   ها 
اوضاع بهتری دارد. این درحالی اســت که شــکام، بوعلی، شکار و شاملا نیز 

وضعیت مطلوبی برای بررسی   های بیشتر دارند. 

 قطعی برق گربانگیر فلزات گرابنها
صنعت فلزات گرانبها، مشتمل بر گروه تولیدکنندگان شمش روی، گروه 
شمش آلومینیوم و کاتد مس، بیش-ترین تاثیر را از قطعی برق می   پذیرند، 
حساســیت بالای تولید محصولات به انــرژی و عدم تامین به موقع برخی از 
مواد اولیه وارداتی و نوســانات ارزی، در نهایت ســبب شده است تا با وجود 
رشد بالای نرخ فروش محصولات در بهار نسبت به بهار سال قبل، همچنان 
افت تولید و فروش دســت   وپا گیر این صنعت باشــد. شرکت های فعال در 
صنعت فلزات گرابنها، طی سومین ماه سال، درآمد ۱۹همتی ساختند که در 
مقایسه با خرداد سال قبل تنها ۷درصد بهبود یافته است. در بهار نیز سطح 
درآمد ریالی تنها ۲۹درصد رشد را تجربه کرده است. فروی، فاسمین و فایرا 

گزینه   های بنیادی این صنعت به شمار می   روند. 

 جسم نیمه جان فولادی   ها
نام فولادی   ها که روزی به عنوان غول صنایع بورسی از آن یاد می   شد، در 
حال حاضر تنها کلمه رکود را تداعی می کند. رکودی که از بازارهای جهانی به 
بخش حقیقی صنعت منتقل شده، فولادی   ها را با چشم   اندازی نامعلوم مواجه 
کرده اســت. با وجود آن که طی فصل بهــار فولادی   ها رکورد تاریخی را به 
ثبت رساندند، اما سطح درآمد آنها در مقایسه با بهار سال قبل تنها ۱۵درصد 
بهبود یافته است. صنعت دلاری که نه تنها همپای دلار رشد نمی   کند، بلکه 
از پوشــش تورم نیز ناتوان است. افت مقداری تولید و فروش به دلیل قطعی 
برق و محدودیت های روزهای پایانی خرداد   ماه، مسبب این شرایط سخت بوده 
است. عدم افزایش نرخ فروش مطابق با رشد قیمت دلار که به دلیل کاهش 

قیمت های جهانی بوده، نیز بر روند صنعت فولاد اثرگذار است. 

 تقلیل دلاری خودرویی   ها
شرکت های خودروســاز بازار سرمایه از ابتدای سال تا انتهای خرداد ماه 
بازدهی ۲۸درصدی را نصیب سهامداران خود کردند که در مقایسه با بازدهی 
۱۰درصدی شاخص کل بورس تهران، عملکرد قابل قبولی محسوب می شود. 
در ســومین ماه ســال جاری فروش نمادهای خودرویی به میزان ۴۵هزار و 
۸۶۲میلیارد تومان به ثبت رســید که در مقایسه با خرداد ۱۴۰۳، ۱۱درصد 
افزایش تجربه کرده اســت. مقایسه فروش خرداد ماه این صنعت با میانگین 
ســال جاری نیز نشان می دهد که خودروســازان خرداد خوبی را پشت سر 
گذاشــتند و درآمد خود را در این ماه ۱۰درصد نســبت به میانگین سه ماه 

اخیر افزایش داده   اند.
در سه ماهه بهار سال جاری فروش خودروسازان به میزان ۱۲۵هزار میلیارد 
تومان به ثبت رســید که در مقایسه با بهار سال گذشته به میزان ۲۶درصد 
افزایش تجربه کرده اســت. باتوجه به وضعیت تورمی کشور، بررسی دلاری 
فروش این صنعت می تواند دید بهتری نسبت به شرایط صنعت نمایان سازد. 
هرچند که از منظر ریالی وضعیت خودرویی   ها نســبت به دوره   های تاریخی 
بهبود چشــمگیری را تجربه کرده است، از منظر دلاری وضعیت این صنعت 
مطلوب نیست. در خرداد ماه سال جاری فروش دلاری خودروسازان به میزان 
۶۶۲میلیون دلار به ثبت رسید که در مقایسه با خرداد سال گذشته ۳۲درصد 

کاهش تجربه کرده است.
بــا این حــال از منظر ریالی فروش خرداد ماه صنعت خودرو نســبت به 
اردیبهشــت کاهش ۱۷درصدی را به ثبت رســانده اســت. در اولین فصل 
سال جاری فروش این صنعت با نزول ۲۴درصدی نسبت به بهار ۱۴۰۳ همراه 
شــده است. از میان شش نماد خودروساز بورسی، تنها یک شرکت توانسته 
در خرداد ماه امســال فروش دلاری خود را به طور قابل توجهی افزایش دهد. 
شرکت »خدیزل« در سومین ماه سال جاری فروش دلاری خود را با افزایش 
۱۹۲درصدی نســبت به خرداد سال گذشته به ۳۳میلیون دلار افزایش داده 
اســت. همچنین در بهار نیز فروش دلاری این شــرکت با رشد ۷۴درصدی 

نسبت به بهار سال گذشته همراه شده است. 

 سبقت بازدهی تایرسازان
نمادهای تایرساز بازار سهام در ادامه عملکرد مثبت سال گذشته خود، طی سه ماهه امسال نیز با ثبت 
بازدهی ۲۸درصد، بازدهی بیشتری نسبت به شاخص کل بورس تهران به ارمغان رساندند. در خرداد 
ماه ســال جاری درآمد شرکت های تایرساز به میزان ۳هزار و ۹۱۱میلیارد تومان به ثبت رسید که در 
مقایسه با خرداد سال گذشته ۸درصد افزایش تجربه کرده است. با این حال فروش خرداد امسال این 
صنعت در مقایسه با اردیبهشت و میانگین سال به   ترتیب با نزول ۲۲ و ۲درصدی همراه شده است. در 
سه ماهه بهار امسال درآمد تایرسازان بازار سهام نسبت به بهار ۱۴۰۳ افزایش ۲۴درصد تجربه کرده و 

به ۱۱هزار و ۹۱۱میلیارد تومان رسیده است.
با این حال فروش دلاری این صنعت در سال جاری کاهش قابل توجهی را تجربه کرده است. در خرداد 
ماه امسال درآمد تایرسازان با نزول ۳۴درصدی نسبت به خرداد ۱۴۰۳ به ۵۶میلیون دلار کاهش یافت. 
در سه ماهه بهار سال جاری نیز درآمد دلاری این صنعت با افت ۲۶درصدی نسبت به بهار ۱۴۰۳ همراه 
شد. از میان ۹ نماد فعال در صنعت لاستیک و پلاستیک، »پیزد« عملکرد قابل قبولی در سال جاری 
به نمایش گذاشته است. این شرکت طی سه ماهه ابتدایی امسال توانسته است فروش دلاری خود را 
۶درصد نســبت به بهار ســال گذشته افزایش دهد. این در حالی است که در همین مدت هیچ یک از 

هم گروهی   های این شرکت رشد مثبتی در فروش دلاری خود رقم نزده   اند. 

 بهبود وضعیت شوینده   ها
نمادهای گروه شوینده هم در سال ۱۴۰۳ و هم در سه ماهه امسال وضعیت خوبی در قیاس با دوره   های 
تاریخی خود تجربه کردند. به رغم جمیع مشکلاتی از قبیل کمبود ماده   اولیه، قیمت گذاری دستوری و 
وارداتی بودن بخشی از ماده   اولیه ضروری این صنعت، طی سه ماهه امسال وضعیت به نسبت خوبی را به 
ارمغان رسانده است. نمادهای این گروه در بهار امسال بازدهی ۱۹درصدی نصیب سهامداران کردند که 
بیش از دو برابر بازدهی شاخص کل بوده است. درآمد خرداد ماه شرکت های شوینده به میزان ۳هزار و 
۴۴۸میلیارد تومان به ثبت رسید که نسبت به خرداد ۱۴۰۳ افزایش ۳۴درصدی را به ارمغان رسانده 
است. همچنین فروش این صنعت در خرداد امسال نسبت به میانگین ۱۴۰۴ نیز افزایش ۴درصدی را 
تجربه کرده است. با این حال مقایسه درآمد خرداد ماه شوینده   ها با اردیبهشت همچون عمده صنایع 
دیگر نزولی بوده و کاهش ۲۷درصدی را به ثبت رســانده اســت. این نشان می دهد که هرچند درآمد 
نقطه به نقطه صنعت شوینده مطلوب است، اما فروش این صنعت نسبت به اردیبهشت نزولی بوده است.

در ســه ماهه ابتدای سال جاری مجموع درآمد صنعت شوینده با رشد ۵۳درصدی نسبت به مدت 
مشــابه، به میزان ۹هزار و ۹۵۹میلیارد تومان به ثبت رســید. به رغم افزایش خوب درآمد ریالی این 
صنعت، فروش دلاری آن در بازه فصلی و ماهانه طی سال جاری با کاهش همراه شده است. در خرداد 
ماه درآمد شرکت های شوینده با افت ۱۸درصدی نسبت به خرداد ۱۴۰۳ به میزان ۴۹میلیون دلار به 
ثبت رســید. این کاهش در بازه فصلی نیز به وقوع پیوسته و در بهار امسال درآمد دلاری این صنعت 
کاهش ۸درصدی نســبت به بهار ۱۴۰۳ تجربه کرده است. از میان هفت نماد تولیدکننده محصولات 
شوینده بورسی، »ساینا« چه بلحاظ درآمد ماهانه و چه از منظر فروش دلاری فصلی بهترین عملکرد 
را به نمایش گذاشــته است. این شــرکت در خرداد ماه سال جاری موفق شد فروش دلاری خود را با 
جهش ۲۵درصدی به ۱میلیون و ۹۴۹هزار دلار برساند. همچنین در فصل بهار نیز رشد ۲درصدی در 

فروش دلاری شرکت مذکور رقم خورده است. 

 عملکرد متعادل کاشی   سازان
نمادهای گروه کاشی   وسرامیک بازار سرمایه طی سه ماه ابتدایی سال جاری بازدهی بیشتری نسبت 
به شاخص کل به ارمغان رساندند. در این مدت گروه کاشی   سرامیک با بازدهی ۱۵درصد همراه شدند 
که در مقایسه با شاخص کل بازار سهام ۵ واحد درصد بازدهی بیشتری را به ثبت رسانده است. فروش 
خرداد ماه کاشی   سازان به میزان ۷۵۵میلیارد تومان به ثبت رسید که در مقایسه با خرداد ۱۴۰۳ افزایش 
۷درصد تجربه کرده اســت. مقایسه درآمد خرداد ماه این صنعت با متوسط سال جاری نیز حکایت از 
رشد ۱۰درصدی دارد. با این حال مقایسه درآمد خرداد ماه کاشی   سازان با اردیبهشت نیز همچون سایر 
صنایع با نزول همراه بوده و ۹درصد کاهش یافته است. در اولین فصل سال جاری درآمد شرکت های 

کاشی   سرامیک بازار سهام با افزایش ۱۹درصد به ۲هزار و ۶۶میلیارد تومان افزایش یافته است.
به رغم رشــد ریالی درآمد این صنعت، از منظر دلاری وضعیت درآمد کاشی   ســازان همچون سایر 
صنایع مطلوب نبوده و نزول دلاری درآمد این صنعت رقم خورده اســت. در خرداد ماه امسال درآمد 
دلاری کاشی   سازان با کاهش ۳۵درصد نسبت به خرداد سال گذشته به میزان ۱۰میلیون و ۸۹۸هزار 
دلار کاهش یافته است. در سه ماهه بهار نیز فروش دلاری شرکت های تولیدکننده کاشی   سرامیک بازار 
ســهام با افت ۲۸درصد همراه شــده است. هر شش نماد تولیدکننده کاشی بازار سهام، چه در خرداد 
ماه و چه در فصل بهار با نزول فروش دلاری همراه شده   اند. در بین این شش نماد، شرکت »کپارس« 
بــا ثبت نزول ۲۲درصدی فروش دلاری خرداد و کاهش ۴درصدی درآمد دلاری بهار کمترین میزان 

افت درآمد را تجربه کرده است. 

 خرداد تاریخی لجستیک ریلی
شــرکت های صنعت لجستیک ریلی خرداد ماه بســیار خوبی را پشت سر گذاشتند. نمادهای این 
صنعت در خرداد ماه تحت تاثیر دریافت مجوز افزایش نرخ، رکورد تاریخی در رشد درآمدی خود تجربه 
کردند. درآمد خدمات ریلی این صنعت در سومین ماه سال جاری به میزان ۱هزار و ۵۷۸میلیارد تومان 
به ثبت رســید که در مقایســه با خرداد سال گذشته جهش ۳۵درصدی تجربه کرده است. همچنین 
درآمد خرداد ماه این گروه نسبت به اردیبهشت و میانگین سال جاری به   ترتیب افزایش ۵ و ۲درصدی 
را به ثبت رسانده است. در بهار امسال مجموع درآمد این صنعت به میزان ۴هزار و ۵۳۲میلیارد تومان 
به ثبت رسید که نسبت به بهار ۱۴۰۳ جهش ۴۱درصد تجربه کرده است. هرچند که از منظر ریالی 
درآمد خرداد این صنعت رکورد تاریخی به ثبت رسانده است، از منظر دلاری درآمد ریلی   ها همچون 
سایر گروه   های بازار سهام کاهشی بوده است. در خرداد ماه درآمد لجستیک ریلی با کاهش ۱۷درصد 
به ۲۲میلیون دلار کاهش یافت. در بهار نیز نزول ۱۶درصدی در درآمد این صنعت نسبت به بهار ۱۴۰۳ 
رقم خورده است. از میان هفت نماد فعال در این صنعت، »حآسا« بهترین عملکرد ماهانه را به ارمغان 
رسانده است. این شرکت موفق شد درآمد دلاری خود را ۱۴درصد نسبت به خرداد ۱۴۰۳ افزایش دهد. 

 رکورد فصلی آشامیدنی   ها شکسته شد
نمادهای گروه شــوینده بورس تهران از ابتدای سال با ثبت بازدهی ۴۵درصد عملکرد قابل توجهی 
را از خود به نمایش گذاشته   اند. سه شرکت این گروه ۳۵ واحد درصد بازدهی بهتر نسبت به شاخص 

کل بورس تهران به ارمغان رساندند. 
در ســومین ماه سال جاری فروش شرکت های شوینده بورس تهران به میزان ۱هزار و ۲۹۵میلیارد 
تومان به ثبت رســید که نسبت به خرداد سال گذشته ۳۸درصد بهبود یافته است. فروش خرداد ماه 
این صنعت در قیاس با میانگین ســال ۴درصد کاهش یافته و در مقایســه با اردیبهشت ماه ۱۸درصد 
نزول تجربه کرده است. در سه ماهه ابتدایی امسال شرکت های آشامیدنی رکورد تاریخی درآمد فصلی 
به ثبت رســاندند. فروش بهار این صنعت با جهش ۶۴درصدی نســبت به بهار ۱۴۰۳ همراه شد و به 
۴هزار و ۶۳میلیارد تومان رسید. با این حال درآمد دلاری گروه نوشیدنی نیز همچون سایر صنایع در 
خرداد ماه با نزول ۱۶درصدی نســبت به خرداد ۱۴۰۳ همراه شده و به ۱۸میلیون دلار کاهش یافته 
اســت. با این حال در بازه فصلی طی بهار امســال تنها ۱درصد فروش دلاری شرکت های آشامیدنی 
نسبت به بهار سال گذشته تقلیل یافته است. شرکت »غدیس« در بهار امسال موفق شد فروش دلاری 
خود را ۸درصد نســبت به بهار ۱۴۰۳ افزایش دهد و با این حساب بیشترین میزان رشد فروش را در 

گروه آشامیدنی به ثبت رساند. 
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کشاورزی 

توسعه توریسم گلستان با اختیارات ویژه
  بیتا حسن پور   -     دکتر سیدرضا صالحی امیری، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی برای بررسی وضعیت نگهداری و 

توسعه ظرفیت های گردشگری و فرهنگی گلستان به این استان سفر کرد. بازدید از آثار تاریخی و موزه ها از دیگر اهداف این سفر بود.

تدوین راهبرد فرهنگی 
فولاد هرمزگان

نخستین جلسه شورای فرهنگی شرکت فولاد هرمزگان با هدف تدوین راهبرد فرهنگی و تقویت فرهنگ سازمانی و دینی در محیط کار برگزار شد.
در این جلسه که با حضور اعضای جدید شورا و به ریاست علیرضا رحیم، مدیرعامل شرکت، تشکیل شد، براهمیت هماهنگی بین فرهنگ سازمانی و ارزش های بومی استان هرمزگان 
تاکید شد. رحیم گفت: وظیفه شورا طراحی برنامه هایی است که هم نیازهای فرهنگی شرکت را پوشش دهد و هم به دغدغه های کارکنان توجه کند. وی اظهار کرد: نظرات و جمع بندی های 

این شورا مبنای تدوین راهبرد فرهنگی شرکت قرار خواهد گرفت. 
در این جلسه حاضران دیدگاه های خود را درباره راهکارهای ارتقای فرهنگ سازمانی مطرح کردند.

برگزاری این جلسه نشان دهنده عزم شرکت فولاد هرمزگان برای تقویت فرهنگ سازمانی با ترکیبی از ارزش های دینی و بومی است و حضور اعضا حاکی از رویکرد همه جانبه نگر در 
تدوین راهبرد فرهنگی است. موفقیت این طرح می تواند به افزایش انسجام داخلی و بهبود فضای کاری منجر شود.

 کیش؛ پایلوت اقتصاد دیجیتال کشور

در نشست سید ستار هاشمی، وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات و محمدکبیری مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد کیش، برنامه های کلیدی برای 
توسعه زیرساخت های ارتباطی و تبدیل این جزیره 
بــه پایلوت اقتصاد دیجیتال ایران مورد بررســی 

قرار گرفت.
یکی از محورهای اصلی این نشســت، تقویت 
زیرساخت های ارتباطی و بهبود کیفیت خدمات 
اپراتورهای تلفــن همراه و اینترنت در کیش بود. 
به این منظور، پیشــنهاد تشــکیل کارگروه فنی 
مشترک میان وزارت ارتباطات و سازمان منطقه 
آزاد کیش مطرح شــد تا راهکارهای اجرایی برای 
ارتقای اپراتور تله کیش ارائه شود. بر اساس توافق 
اولیه، این کارگروه درمدت دو هفته آینده گزارش 
نهایی خود را ارائه خواهد کرد تا تصمیم گیری در 

سطح عالی انجام شود. 
وزیر ارتباطات با تاکید بر ظرفیت های استراتژیک 
جزیره کیش در حوزه فناوری و رسانه، اعلام کرد: 
این جزیره می تواند به عنــوان پایلوت ملی برای 
توسعه فعالیت های دیجیتال اپراتورها و استارت آپ ها 
عمل کند. این پیشنهاد با استقبال طرفین مواجه و 
مقرر شد نشست های تخصصی برای پیگیری این 

طرح برگزار شود. 
در این جلسه، همچنین موضوع افزایش سرعت 
اینترنت و ارتقای کیفیت خدمات اپراتورها در کیش 
نیز مورد بحث قرار گرفت. وزیر ارتباطات قول داد که 
اقدامات اجرایی برای بهبود این خدمات در ماه های 

آینده آغاز خواهد شد. 
در پایان طرحی برای تسهیل سفر خانواده های 
کارکنــان وزارت ارتباطات بــه جزیره کیش ارائه 
شد. این طرح پس از بررسی های تکمیلی تصویب 
خواهد شد تا زمینه ساز سفرهای سازمانی هدفمند 

در فصل های کم مسافر باشد. 
با برنامه ریزی های انجام شده، جزیره کیش به 
زودی به قطب فنــاوری و اقتصاد دیجیتال ایران 
تبدیل خواهد شد. این طرح ها نه تنها زیرساخت های 
ارتباطــی را متحول می کنــد، بلکه فرصت های 
جدیدی برای سرمایه گذاری و توسعه کسب وکارهای 

دیجیتال در این منطقه ایجاد خواهد کرد. 

 بسته های سرمایه گذاری بخش  معدن
رئیس هیات عامل ســازمان توسعه و نوسازی 
معــادن و صنایع معدنی )ایمیــدرو( گفت: ۲۷۰ 
پروانه اکتشاف در قالب ۳۰ بسته سرمایه گذاری به 
ارزش ۱۸ هزار میلیارد تومان تا پایان سال به بخش 

خصوصی واگذار می شود.
به گزارش »ایرنا«، محمد آقاجانلو در گفت وگویی 
از تدوین دستورالعمل شیوه فعالیت بخش خصوصی 
در فرایند اکتشاف خبر داد و اظهار کرد: بر اساس 
ماده ۴۸ قانون برنامه هفتم پیشرفت، وزارت صمت 
باید به مشــارکت مالــی و فنی بخش خصوصی 
در محدوده های امیدبخش دارای پروانه اکتشاف 

اقدام کند.
او ادامه  داد: در حال حاضر ۲۷۰ پروانه اکتشاف 
در قالب بســته های مختلف ۱۰ تــا ۱۵ پروانه ای 
تهیه شده است که در اختیار بخش های خصوصی 
علاقه مند قرار می گیرد. آقاجانلو با اشاره به جزئیات 
بسته سرمایه گذاری معدنی بخش خصوصی، گفت: 
این بسته روش جدیدی است که در آن سهم دولت 
۴۰ درصد و سهم بخش خصوصی ۶۰ درصد در نظر 
گرفته شده است و احتمال زیان برنده مزایده در 
فضای پرهزینه اکتشافات معدنی را کاهش می دهد.

او عنوان کرد: بر اساس این بسته سرمایه گذاری، 
اکتشافاتی که تا پیش از این توسط دولتی ها انجام 
می شــد اکنون توسط بخش خصوصی و با نقش 
تنظیم گری و نظارت گــری دولت در قالب برنامه 
هفتم پیشــرفت صورت می گیــرد. رئیس هیات 
عامل ســازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدن تاکید کرد: طبق این بسته، بخش خصوصی 
صاحب معدن می شود؛ به گونه ای که اجرا از بخش 
دولــت کامل منفک می شــود و در اختیار بخش 
خصوصی چالاک قرار می گیرد و به عبارتی به این 
شیوه جلو می رود و دستگاه های دولتی تخصصی 

ناظر، نظارت می کنند.
آقاجانلو با بیان اینکه بلوک های معدنی بیرجند 
و مربوط به دیوان دره اکنون در دستور کار مطالعات 
پژوهشی برای واگذاری است، گفت: تا پایان سال 
این بلوک ها نیز تکمیل شده و سال بعد پروانه های 
آنها صادر می شــود؛ از این رو بلافاصله می توانیم 
برای ســال ۱۴۰۵ نــام این بلوک هــا را نیز در 
فهرست بسته های سرمایه گذاری قرار دهیم. وی 
خاطرنشان کرد: ایمیدرو همراه با دیگر بخش های 
دولتی و خصوصی و در راســتای سیاســت های 
توسعه ای خود، همواره پشتیبان تولید ملی، ارتقای 
فناوری، توسعه زیرساخت ها و توانمندسازی نیروی 

انسانی است.

وی در ایــن ســفر در نشســتی با جوامــع حرفه ای، 
سرمایه گذاران گردشگری، فرمانداران و فعالان گردشگری 
اســتان که با هدف بازطراحی نقشه راه توسعه گردشگری 
استان و رفع موانع موجود برگزار شد، حضور یافت. صالحی 
امیری در این نشست با اشاره به ظرفیت های مغفول مانده 
گردشگری در استان گلستان گفت: توسعه واقعی گردشگری 
زمانــی محقق می شــود که جذب ســرمایه گذاران بخش 

خصوصی در دستور کار جدی استان قرار گیرد.
وزیر گردشگری در ادامه با تاکید بر ضرورت نقش آفرینی 
راهبردی استان ها در تحقق اهداف ملی گردشگری تصریح 
کرد: تفویض ۲۵اختیار به اســتان ها فرصتی طلایی برای 
جهــش زیرســاختی، تســهیل ســرمایه گذاری و عبور از 

بروکراسی مزمن درمسیر توسعه گردشگری است. 
وی در ادامه با اشاره به تجربیات موفق برخی کلان شهرها 
در حذف یا کاهش عوارض سرمایه گذاری، اظهار کرد: پنج 
کلان شهر با معافیت یا تخفیف عوارض، فضای رقابتی برای 
جذب ســرمایه گذار ایجاد کرده اند و گلستان نیز می تواند 
با الگوبرداری از این تجربه، بســتر جذب سرمایه گذاری را 

تقویت کند.
صالحی امیری با تاکید بر ضرورت تعامل مســتمر میان 

دولت و بخش خصوصی، اظهار کرد: اکنون زمان آن است 
که گلستان با بهره گیری از اختیارات جدید و منابع حمایتی، 
از یک ظرفیت بالقوه به پیشــران توسعه پایدار گردشگری 
تبدیل شود که همت مضاعف مسوولان استانی و مشارکت 

فعال بخش خصوصی، کلید این تحول بزرگ خواهد بود.
در این نشست، فعالان گردشگری و کارآفرینان استانی 
به بیان چالش ها، موانع و فرصت های کمتر دیده شــده این 
حوزه پرداختند. آنها بر لزوم اتخاذ رویکردهای تســهیل گر 
و آینده نگر برای شکوفایی ظرفیت های بکر گلستان تاکید 

کردند.

موزه بزرگ گلســتان، قلب تپنده میراث فرهنگی شمال 
کشور شود

وزیر میراث فرهنگی طی این سفر در محل طرح نیمه تمام 
موزه بزرگ گلستان حاضر شد و به این ترتیب از سرگیری 
اجرای این طرح راهبردی فرهنگی کلید خورد. طرحی که 
قرار است در گام نخست با مشارکت در سطح ملی و استانی 
و همچنین سرمایه گذاری بخش خصوصی فرهنگی از رکود 
خارج شده و در افق آینده، به قطب بزرگ روایت گری تمدنی 

شمال کشور بدل شود.

وزیر میراث فرهنگی با تاکید بر از ســرگیری مجدد اجرای طرح، گفت: موزه بزرگ گلســتان باید به قلب 
تپنده صیانت و نمایش میراث متنوع این اســتان تبدیل شــود؛ این طرح صرفا یک سازه نیست، بلکه یک 

ماموریت تمدنی است که بازتاب دهنده تاریخ، تنوع قومی و روایت های فرهنگی شمال ایران خواهد بود. 
صالحی امیری با اشــاره به اهمیت فازبندی و تقســیم مســوولیت ها افزود: ضروری است فاز نخست این 
طرح با تکیه بر طرح و ســاخت و ســازموجود و با مشارکت منابع ملی و استانی و همراهی نماینده مجلس و 

مدیریت شهری فعال شود.
وی همچنین بر ضرورت آغاز رسمی فعالیت کارگاه این طرح تا یک ماه آینده تاکید کرد. 

در این بازدید فریدون فعالی، مدیرکل میراث فرهنگی استان گلستان نیز با ارائه گزارشی از روند اجرای 
طــرح اعلام کرد: از زمان آغاز عملیات اجرایی در ســال ۱۳۹۵ تاکنون، حدود ۱۱۰میلیارد ریال برای این 

طرح هزینه شده که ۱۰۵ میلیارد  ریال آن از محل اعتبارات ملی تامین شده است. 
وی با اشاره به اینکه زمین واگذار شده به این طرح توسط شهرداری ۲۰ هزار مترمربع است که تاکنون 
در ۲۵۰۰ مترمربع آن عملیات گودبرداری و فونداســیون انجام شده است، پیشرفت طرح را تاکنون حدود 

۲۰ درصد اعلام کرد.
فعالی افزود: بر اساس توافق اولیه، اجرای طرح به صورت مرحله ای و مشارکتی پیش خواهد رفت؛ ساخت 
گالری و مخزن موزه بر عهده اداره کل است، شهرداری مسوول محوطه سازی و ایجاد باغ موزه است و بخش 

گردشگری و خدماتی به سرمایه گذاران فرهنگی واگذار خواهد شد.
 فعالی با تاکید بر جایگاه راهبردی این پروژه در چشــم انداز فرهنگی کشــور گفت: موزه بزرگ گلستان 
نه تنها بزرگ ترین الگوی موزه ای شــمال ایران است، بلکه ظرفیتی بی نظیر برای معرفی هویت چندقومیتی 
و چندفرهنگی استان، حفظ و نمایش هزاران شیء تاریخی و بازآفرینی پیوند مردم با میراث مشترک خود 

به شمار می رود و می تواند به یکی از قطب های مهم فرهنگی و گردشگری کشور بدل شود.
صالحی امیری در ادامه سفر خود به استان گلستان، با همراهی علی اصغر طهماسبی استاندار گلستان با 

آیت الله سیدکاظم نورمفیدی، نماینده ولی فقیه در استان گلستان و امام جمعه گرگان دیدار کرد.
در دیدار نماینده ولی فقیه در اســتان گلســتان و امام جمعه گرگان، نقشــه راه جدیدی برای حفاظت از 
میراث تمدنی گلستان و رونق گردشگری در سواحل، جلگه و فلات تاریخی این خطه ترسیم شد؛ دیداری 

که نقطه پیوند »میراث گفتمانی انقلاب« با »میراث تاریخی ایران زمین« بود.
وی با تاکید بر نقش جزیره آشوراده در آینده اقتصادی و فرهنگی گلستان گفت: آشوراده اگر به درستی 
ســامان یابد، به یکی از نمادهای توســعه پایدار شمال کشور تبدیل خواهد شد. رفع موانع این طرح باید در 

اولویت باشد و انتظار می رود دولت با حساسیت بالا این مسیر را تسهیل کند.
وی افزود: دیوار تاریخی گرگان گنجینه ای فراموش شــده اســت که احیای آن می تواند گلســتان را در 
کانون توجه جهانی قرار دهد. این اثر، نه فقط یک ســازه دفاعی، که یک روایت عظیم از تاریخ اســت. امام 
جمعه گرگان در ادامه افزود: گردشگری امروز اقتصادی موثرتر از نفت دارد. باید مسوولان استانی، در کنار 
کشاورزی و صنعت، بر این حوزه به عنوان پیشران توسعه تمرکز کنند. ما ظرفیت هایی داریم که می توانند 

الگوهای ملی توسعه باشند.
بر اساس این گزارش، علی اصغر طهماسبی، استاندار گلستان، سفر وزیر میراث فرهنگی را نقطه عطفی برای 
رفع موانع و تسریع در اجرای طرح های فرهنگی و گردشگری استان دانست و گفت: دکتر صالحی امیری با 
حضور در شرق استان و بازدید میدانی از برج جهانی گنبدقابوس و سایر پروژه ها، با دقت نظر لازم، دستورات 

قاطعی برای حل مشکلات و تسریع در روند اجرایی صادر کرد.
وی با اشــاره به اهمیت این حضور در ارتقای روحیه مدیران و افزایش ســرعت در اجرای طرح ها افزود: 
این ســفر دو روزه بی شک آثار مثبتی در توسعه زیرساخت های فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
خواهد داشت. افزون بر آن، در حوزه سرمایه گذاری نیز شاهد صدور رهنمودهای مهمی از سوی وزیر بودیم 

که نویدبخش تحولات بنیادین در اقتصاد گردشگری و توسعه اشتغال در منطقه است.
 اســتاندار گلســتان همچنین با قدردانی از عملکرد حرفه ای اداره کل میراث فرهنگی اســتان در جذب 
سرمایه گذاران و پیگیری طرح ها، تاکید کرد: مدیریت توانمند این سازمان در تسهیل حضور بخش خصوصی، 

گامی بلند در جهت رونق گردشگری استان محسوب می شود و باید از این تلاش ها قدردانی کرد.
وی بــا تاکید بر لزوم هم افزایی دســتگاه های اجرایی و نماینــدگان مجلس گفت: با تداوم این همدلی و 
حمایت دولت ســیزدهم، می توانیم گام های موثری در مسیر آبادانی گلستان برداریم و ظرفیت های تاریخی 

و گردشگری استان را به جایگاه شایسته خود برسانیم.

صالحی امیری با 
تاکید بر ضرورت 

تعامل مستمر میان 
دولت و بخش 

خصوصی، اظهار 
کرد: اکنون زمان آن 

است که گلستان 
با بهره گیری از 

اختیارات جدید و 
منابع حمایتی، از 

یک ظرفیت بالقوه 
به پیشران توسعه 
پایدار گردشگری 

تبدیل شود

در ماه های گذشته، بخش صنعت اقتصاد ایران با چالش های متعددی از جمله 
ناترازی انرژی، کاهش نیروی انســانی و رکود تولید مواجه بوده است؛ به گونه ای 
که شاخص مدیران خرید )شامخ( تعدیل فصلی  شده صنعت در اردیبهشت ماه سال 
جاری به عدد ۴۶.۳ رســید که نشــانه ای از وضعیت دشوار فعالان اقتصادی بوده 
است. اکنون با توجه به حمله رژیم غاصب صهیونیستی به ایران، ریسک های ناشی 
از شــرایط جنگ نیز به چالش های قبلی اضافه شــده است؛ در نتیجه، مشکلات 
ساختاری پیچیده تر شده و ضرورت حمایت فوری و راهکارهای بلندمدت بیش از 
پیش احســاس می شود. در این شرایط، دنیای اقتصاد و در گفت وگویی با ابراهیم 
شیخ، معاون صنایع عمومی وزیر صمت، به بررسی بسته حمایتی جدید و برنامه های 

آتی این وزارتخانه برای رفع موانع و تقویت تاب آوری صنایع پرداخته است.

بســته پیشنهادی وزارت صمت واکنش ســریع و مناسبی به شرایط 
اضطراری صنایع در دوران جنگ بوده اســت؛ اما، سوال اصلی آن است 
که چگونه می توان مشکلات ریشه ای و ساختاری همچون رکود عمیق در 
برخــی بخش ها، کمبود نیروی کار ماهر و محدودیت های تامین انرژی را 

در بلندمدت حل کرد؟
معــاون صنایــع عمومی وزیر ضمن پاســخگویی به پنج ســوال اصلی دنیای 
اقتصاد، اشــاره کرد که بســته های حمایتی کوتاه مدت در جهان برای شــرایط 
بحرانی طراحی می شــوند و وزارتخانه برنامه های مفصل و متنوعی برای تحریک 
تقاضا، تســهیل صادرات و بهبود زیرســاخت ها برای بلند مدت در دستور کار قرار 
داده است. همچنین، نقش مشارکت فعال بخش خصوصی در تدوین این بسته و 
برنامه ریزی های آتی به عنوان یکی از نکات کلیدی مورد تاکید قرار گرفته اســت 
تا صنایع با بیشــترین بهره وری و تاب آوری از بحران فعلی عبور کنند و به توسعه 
پایدار دست یابند. متن حاضر شرح کامل مصاحبه دنیای اقتصاد با ابراهیم شیخ، 

معاون صنایع عمومی وزیر صمت است.

با توجه به مشکلات ســاختاری پیش از جنگ از جمله کاهش نیروی 
انسانی و رکود تولید )شــامخ تعدیل فصلی شده بخش صنعت 4۶.3 در 
اردیبهشــت ماه ســال جاری(، چه برنامه ای برای حل این مشکلات در 

بلندمدت و ارتقای تاب آوری صنایع تدوین شده است؟
این دســته از بسته های حمایتی، به طور کلی در جهان برای شرایط اضطراری 
و وقایع ناگهانی طبیعی تدوین و تصویب می شوند تا به صنایع کمک فوری کنند. 
همانطــور که در بحران مالی جهانی ۲۰۰۷ تا ۲۰۰۹، دولت آمریکا با بســته های 
حمایتی کلان – حتی تا هزار میلیارد دلار – صنایع خودروســازی خود را نجات 
داد یا در دوران کرونا، اغلب کشــورها بســته های حمایتی متعددی برای صنایع 
خود تصویب کردند. در کشور ما نیز فرهنگ حمایت از کسب وکارها، به ویژه پس 
از کرونا، تقویت شــد و این دومین بســته حمایتی دولت آقای پزشکیان است که 
طراحی و تصویب می شود. در خصوص این بسته باید گفت که این بسته رویکردی 
کوتاه مدت دارد و هدف آن، پشتیبانی فوری از صنایع در شرایط دشوار جنگ است. 
البته مشــکلات ساختاری مانند رکود برخی صنایع، از ابتدای امسال و حتی سال 
گذشــته وجود داشته است. شــامخ صنعت در فصل بهار زیر ۵۰ قرار گرفت و در 
صنایع عمومی، به ویژه نســاجی، پوشاک، کیف و کفش و همچنین لوازم خانگی، 
رکود عمیق تری حاکم بوده است. صنایع آرایشی نیز با رکود مواجه بودند، هرچند 
در صنایع شــوینده و بهداشتی وضعیت مشابه ســال گذشته باقی مانده و صنایع 
غذایی و دارویی با رشــد نسبی تقاضا روبه رو بودند. در حوزه محصولات شیمیایی 
و پتروشــیمی نیز با کاهش تولید مواجــه بودیم و تولید برخی اقلام همچون آب 
معدنی را به دلیل تقاضای بازار، به نوشیدنی های دیگر ترجیح دادیم. به طور کلی، 
هرچند این بسته حمایتی جامع و سریع تدوین شد، اما، برای مشکلات بلندمدت 
و ساختاری صنایع، نیازمند چاره جویی های اساسی هستیم که برنامه ریزی آن در 

دستور کار وزارتخانه قرار دارد.

برای صنایعی که رکود بیشــتری دارند یا با مشــکلات تامین مالی 
مواجهند، چه برنامه ای در نظر گرفته شده است؟

برای صنایعی که با رکود بیشتری مواجه هستند، برنامه تحریک تقاضا تدوین 
شــده است. این برنامه که در قالب سند معاونت صنایع عمومی برای سال ۱۴۰۴ 
تنظیم و پیش از عید نهایی شــده بود، مبتنی بــر بهره گیری از ظرفیت بانک ها، 
شــرکت های لیزینگ، لنت ها و حتی تولیدکنندگان است تا امکان خرید اقساطی 
کالاها برای مردم فراهم شــود. به عنوان نمونه، در برخی صنایع امکان خرید کالا 
با اقســاط روزانه حدود ۱۰۰ هزار تومان فراهم شــده است که رقم نسبتا اندکی 
به شــمار می رود. در این روش ابتدا کالا به مشتری تحویل داده می شود و سپس 
اقساط آن پرداخت می گردد. این رویکرد می تواند تقاضای داخلی را تحریک کند و 
فروش صنایع را افزایش دهد. دومین راهکار خروج از رکود، تکیه بر صادرات است. 
وزارت صمت در این راستا تلاش دارد تا از ظرفیت های منطقه ای همچون اوراسیا، 
عراق، افغانستان و کشورهایCIS برای صادرات محصولات استفاده کنیم. در حال 
حاضــر، ارزش صادرات هر تن کالای عمومی ایران به طور میانگین زیر ۴۰۰ دلار 
است، در حالی که ارزش کالاهایی همچون لوازم خانگی، مواد غذایی و پوشاک، در 
صورت صادرات، می تواند به بیش از ۱۲۰۰ دلار برسد و تا سه برابر ارزش آفرینی 
داشــته باشد. هدف ما این است که صنایع عمومی را به عنوان قطب سوم توسعه 
صنعتی کشــور پس از فولاد و پتروشــیمی قرار دهیم. بر این اساس، دستیابی به 
رشد صنعتی ۸.۵درصدی و رشد صادرات ۲۳ درصدی دور از دسترس نخواهد بود. 
همان گونه که در سال گذشته رشد صادرات به حدود ۱۸ درصد رسید، هرچند در 
سه ماهه نخست امسال طبق گزارش ها، تولید، واردات و صادرات همگی با کاهش 

همراه بوده اند و باید دید در ادامه سال وضعیت به چه شکل پیش خواهد رفت. 

آیا در تدوین این بســته حمایتی، تفکیکی بــرای صنایع مختلف بر 
اســاس نیازهای متفاوتشان مانند تامین مالی، انرژی و نیروی انسانی در 

نظر گرفته شده است؟
به طور کلی، صنایع کشــور با چند چالش اصلی مواجه هستند که اولویت بندی 
بسته حمایتی نیز بر همین اساس انجام شده است. نخستین چالش، تامین مالی 
اســت. صنایع هم برای سرمایه ثابت و توســعه طرح های خود و هم برای تامین 
ســرمایه در گردش به منابع مالی نیازمندند. علاوه بر این، تغییرات مکرر نرخ ارز، 
افزایش تورم و رشــد دستمزدها موجب شــده قیمت تمام شده محصولات به طور 
قابل توجهی افزایش یابد و شــکاف مالی بیشتری برای بنگاه ها ایجاد شود. دومین 
چالش صنایع، تامین انرژی شــامل برق، گاز، آب و گازوئیل است. سومین مساله 
مهم، لجستیک و زیرساخت به ویژه در حمل ونقل و ترانزیت کالاهاست که مشکلاتی 
مانند اعتراض کامیون داران و کمبود سوخت در ماه های اخیر آن را تشدید کرده 
اســت. چهارمین چالش، کامل نبودن زنجیره ارزش است؛ به طوری که در صنایعی 
همچون پتروشیمی، غذایی و نساجی بخش هایی از زنجیره تولید در داخل کشور 
وجود ندارد و ناچار به واردات مواد اولیه یا ارســال بخشــی از تولید برای تکمیل 
ارزش افزوده به خارج هستیم. این موضوع باعث شده ارزش واقعی تولید در کشور 
به طور کامل محقق نشود. معاون وزیر ادامه داد، پنجمین چالش، دسترسی بهنگام 
به ارز است؛ چه برای واحدهای صادراتی که باید ارز حاصل از صادراتشان در اختیار 
خودشــان قرار گیرد و چه برای صنایع واردکننده مــواد اولیه که نیازمند تامین 
ارز به موقع هســتند. متاســفانه، اختلاف بین نرخ ارز بازار و نرخ ارز تخصیصی به 
صنایع، زمینه ساز افزایش کاذب تقاضای ارز شده و تولیدکنندگان واقعی در تامین 
ارز دچار مشــکل شده اند. چالش های دیگری هم وجود دارد، چالش هایی از قبیل 
تســهیل تجارت خارجی، مشکلات انتقال مالی ناشی از تحریم ها، بهره وری پایین 
صنایع – به طوری که تنها ۴۰ درصد ظرفیت صنعتی کشور فعال است – و کمبود 
نیروی انســانی ماهر که برای این مسائل، برنامه هایی همچون توسعه آموزش های 
فنی وحرفه ای، بهبود انگیزه اشتغال و ساماندهی وضعیت اتباع خارجی در دستور 
کار وزارتخانه قرار دارد. تفکیک صنایع بر اســاس نیازها و چالش های هر صنعت 

به عنوان راهبرد اصلی در دســتور کار وزارتخانه قرار داشــته تا هر بخش بتواند 
متناســب با اولویت های خود از حمایت ها بهره مند شود که این موضوع در بسته 

حمایتی نیز لحاظ شده است.

تعهــدات ارزی و مالیاتی یا بازپرداخت تســهیلات بانکی برای دوره 
کوتاه مدت به تعویــق افتاده؛ اما، برای دوره بلند مدت وزارت صمت چه 

برنامه ای دارد؟ 
تعهدات مالیاتی، بانکی و ارزی صنایع، تکالیفی هستند که برای صنایع تعریف 
شــده و دولت نمی تواند به طور کامل این تعهدات را حذف کند، چنین رویکردی 
در هیچ کشوری معمول نیست. آنچه این بسته حمایتی دنبال می کند، ایجاد یک 
فرصت تنفس برای صنایع است تا در شرایط غیرقابل پیش بینی مانند جنگ اخیر، 
بتوانند فعالیت های خود را بازآفرینی کنند. این بســته حمایتی، سه ماه به صنایع 
فرصــت می دهد تا بتوانند بازار خود را بازیابی کنند، فروش خود را افزایش دهند 
و سپس به تدریج قبوض انرژی، مالیات ها و اقساط بانکی خود را پرداخت نمایند. 
تصویب چنین بســته هایی آسان نیســت؛ چرا که هرگونه حمایت مالی از صنایع، 
ممکن اســت موجب بروز ناترازی در ســایر بخش های اقتصادی شــود. به عنوان 
نمونه، بانک ها نگران منابع مالی خود هســتند، تامین اجتماعی دغدغه کســری 
پرداخت به بازنشستگان را دارد و بانک مرکزی نیز نسبت به تراز ارزی و نقدینگی 
کشــور حساسیت نشــان می دهد؛ اما، رویکرد وزارتخانه این است که اگر صنایع 
سرپا بمانند و تولید و صادرات خود را افزایش دهند، نه تنها ناترازی های اقتصادی 
تشدید نخواهد شد؛ بلکه، با رشد درآمدهای مالیاتی و ارزی ناشی از تولید، امکان 
جبران این ناترازی ها فراهم می شود. همانطور که خانواده ها برای تحصیل فرزندان 
خود ســرمایه گذاری می کنند و امیدوارند بازدهی این ســرمایه گذاری در آینده 
تامین کننده هزینه ها باشــد، حمایت از صنایع نیز بازده بالایی برای اقتصاد کشور 
دارد. صنعت و تولید، قلب تپنده اقتصاد کشورند و اگر این قلب سالم و فعال باشد، 
سایر بخش های اقتصادی و اجتماعی نیز توان ترمیم و رشد پیدا می کنند. این بسته 
حمایتی همچنین با رویکردهایی نظیر تسهیل فرآیندهای گمرکی برای ترخیص 
۱۰۰ درصــدی کالاهای مانده در گمرک، اولویت دهی تامین انرژی به ویژه برق و 
ســوخت به صنایع استراتژیک، تسهیل ثبت سفارش ها و بهبود فرآیندهای بانکی 
و لجســتیک طراحی شده است تا صنایع بتوانند در این دوره دشوار، فعالیت های 

خود را حفظ و تقویت کنند.

آیا در تدوین این بسته حمایتی، از نظرات بخش خصوصی و شرکت های 
مشورتی استفاده شده است؟ 

بله، در فرآیند تدوین این بســته حمایتی، نظرات بخش خصوصی هم اخذ و 
اعمال شــده است. همانطور که استحضار دارید، ۲۰ نفر از نمایندگان دولت در 
اتاق بازرگانی حضور دارند که ۵ نفر آنان از وزارت جهادکشــاورزی و ۱۵ نفر از 
ســایر دستگاه های دولتی هستند و بنده نیز جزو این اعضا هستم. سایر معاونان 
وزیر نیز در این شــوراها و جلســات حضور فعال دارند. هرچند در دوران جنگ 
و زمان تدوین بســته، فعالیت نهادهای مدنی و بخش خصوصی محدود بود، اما 
پس از پایان جنگ و با ازسرگیری فعالیت ها، اطلاعات این بسته در اختیار آنان 
قرار گرفت و پیشــنهادهای بخش خصوصی برای تکمیل بسته دریافت و اعمال 
شــد. به طور کلی معاونت صنایع عمومی وزارت صمت به طور مســتمر با صنایع 
تحت مسوولیت خود که بیش از ۹۰ درصد این صنایع از بخش خصوصی هستند 
در ارتباط و تعامل اســت و نظرات و دغدغه های آنان دریافت و بررسی می شود. 
چنانچه در تدوین »برنامه توســعه تولید و تجارت در صنایع عمومی« هم ابتدا 
اسناد و برنامه ها در اختیار اتاق ایران و اتاق تهران قرار گرفته و نظرات مکتوب 
بخش خصوصی اخذ و در برنامه ریزی ها اعمال شده است. بنابراین می توان گفت 
این بســته با رویکردی مشــارکتی و با لحاظ کامل دیدگاه های بخش خصوصی 

تدوین و نهایی شده است.

احیای قلب صنعت
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گلوگاه امنیت انرژی ایران
  لیلا  جلیلوند    -بررسی   ها نشان می دهد، آینده امنیت انرژی ایران تا حد زیادی به توانایی در غلبه بر موانع مالی و فناوری برای 

اجرای موثر پروژه   های فشارافزایی در پارس جنوبی وابسته است.

بازگشت گام   به   گام 
اوپک   پلاس به 

تولید کامل، 
افزایش قیمت نفت 

عربستان.

انرژی 

  بازار نفت در تنگنای تابستانی
آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد که با وجود 

پیش بینی مازاد عرضه در بازار نفت، بهبود نرخ 
عملیاتی پالایشگاه ها و رشد تقاضای فصلی سبب 

شده عرضه نفت بازار محدودتر از برآوردهای کنونی 
باشد.

به گزارش شانا به نقل از رویترز، آژانس بین المللی 
انــرژی تخمین زد که با وجود برآوردها درباره مازاد 
عرضه، بازار جهانی نفت ممکن اســت با محدودیت 
روبه رو باشــد، زیرا پالایشگاه ها برای پاسخگویی به 
تقاضای سفرهای تابســتانی، نرخ عملیاتی خود را 
افزایش داده اند.این آژانس که به کشورهای صنعتی 
مشاوره می دهد، پیش بینی کرده عرضه جهانی نفت 
در سال جاری میلادی ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه 
در روز افزایش می یابد؛ رقمی که ۳۰۰ هزار بشکه در 
روز بیشتر از برآورد پیشین است. در مقابل، تقاضای 
جهانی تنها ۷۰۰ هزار بشکه در روز افزایش خواهد 
یافت که نشان دهنده مازاد قابل توجهی در بازارهای 

جهانی نفت است.
با وجود این تحــولات، آژانس بین المللی انرژی 
اعلام کرده اســت که بالا رفتن مقــدار بهره گیری 
پالایشــگاه ها از ظرفیت پالایشی برای پاسخگویی 
به تقاضای سوخت برای سفرهای تابستانی و تولید 
بــرق، عرضه نفــت در بازار را محــدود کرده و لغو 
کاهش روزانه ۵۴۸ هزار بشکه  دیگر از کاهش عرضه 
داوطلبانه اضافه هشت کشور ائتلاف تولیدکنندگان 
عضو سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و 
متحدانش )اوپک پلاس( در ماه اوت تاثیر چندانی بر 

کاهش محدودیت ها نداشته است.

 ۸4 درصدی مطالبات صنعت برق در 
سه ماه نخست سال وصول شد

معــاون هماهنگی توزیع شــرکت توانیر از 
وصــول ۸۴ درصدی مطالبات صنعت برق طی 

سه ماه نخست امسال خبر داد.
 به نقل از توانیر، محسن ذبیحی با اعلام این 
خبر افزود: این رقم در بخش خانگی ۸۵ درصد، 
در بخش عمومی ۷۷ درصد، در بخش کشاورزی 
۶۲ درصد و در بخــش صنعت ۶۶ درصد بوده 
است.وی با اشاره به چالش های پیش رو، از جمله 
تأخیر در قرائت کنتورها و مشکلات شبکه بانکی 
تأکید کرد: »شــرکتهای توزیع باید با استفاده 
از تمام ابزارهــای قانونی و با رعایت ملاحظات 
اجتماعی، پیگیری وصول مطالبات صنعت برق 

را در اولویت کاری خود قرار دهند.
ذبیحــی همچنین از تشــکیل کمیته ویژه 
وصــول مطالبات خبر داد و گفت: »این کمیته 
با هدف تســریع در وصول مطالبات و بررســی 
مشــکلات شرکت های توزیع تشکیل شده و به 

صورت مستمر فعالیت خواهد کرد.

 رشد 2 درصدی مصرف برق در بهار 
امسال

معاون هماهنگی توزیع شرکت تولید، انتقال 
وتوزیــع نیروی برق ایــران )توانیر( اعلام کرد: 
مصرف برق در ســه ماه نخســت امسال به ۵۱ 
هزار و ۵۰۰ گیگاوات ساعت رسیده که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته ۲ درصد رشد داشته 
است. محسن ذبیحی با بیان اینکه در مدت یاد 
شــده در بخش خانگی شاهد رشد ۴ درصدی 
مصرف بوده ایــم، در حالی که بخش عمومی با 
کاهش ۶.۹ درصدی مواجه شــده است، ادامه 
داد: این کاهش بیشتر ناشی از تغییر ساعت کار 

ادارات و افزایش دورکاری ها بوده است.
معاون هماهنگی توزیع توانیر خاطرنشــان 
کرد:بخش کشاورزی با توجه به وضعیت بارندگی 
و شــرایط دمایی کشور با رشد ۴.۵ درصدی و 
بخش صنعت با کاهش یک درصدی مصرف برق 
روبه رو شــده اند.وی با تاکید بر اینکه مدیریت 
مصرف در بخش صنعت نیازمند توجه ویژه است، 
چرا که این بخش سهم قابل توجهی از مصرف 
انرژی را به خود اختصاص داده است؛ از صدور 
پیامک هشدار و اخطار قطع برق برای دو گروه از 
مشترکان پرمصرف از ابتدای خرداد امسال خبر 
داد.معاون هماهنگی توزیع توانیر قرائت هر ۱۵ 
روز یکبار مشترکان پر مصرف همچنین صدور 
پیامک هشدار برای مشترکان بالای ۲ برابر الگو و 
اخطار قطع برق برای مشترکان بالای ۴ برابر الگو 
را از برنامه های بخش توزیع برق کشور برشمرد 
که از ابتدای خرداد گذشــته به مرحله اجرا در 
آمده اســت.ذبیحی مقابله با برق های غیرمجاز 
را در دســتور کار ناظران مناطق دانســت و در 
عین حال از شرکتهای توزیع نیرو خواست تا با 
استفاده از داده کاوی و به طور هدفمند، نسبت 
به پیگیری برقهای غیرمجاز و دستکاری لوازم 

اندازه گیری اقدام کنند.

 تلاش صنعت بــرق برای تامین برق 
پایدار در زمان اوج مصرف

مدیرعامل شرکت تولید، انتقال وتوزیع نیروی 
بــرق ایران)توانیر( از تــلاش صنعت برق برای 
تامیــن پایدار برق در زمان اوج مصرف و برنامه 

ریزی برای کاهش تقاضای مصرف خبرداد.
مصطفــی رجبی مشــهدی ، حفظ پایداری 
شــبکه برق کشــور را بســیار مهم دانست و 
خاطرنشــان کرد: پایداری شــبکه برق کمک 
خواهــد کرد برق مطمئن و پایــدار برای همه 
فراهم شود.وی با اشاره به پهناوری شبکه برق 
کشور گفت: بیش از یک میلیون کیلومتر شبکه 
توزیع، انتقال و فوق توزیع در سراسر کشور در 
مدار اســت که نگهداری آن در همه شرایط از 

 بدون مداخله فوری، پیش   بینی می شود تولید این میدان سالانه ۱۰ میلیارد متر مکعب کاهش یابد، لذا گفته می شود، عدم اقدام 
یا تاخیر بیشتر نه تنها ناترازی گاز داخلی را تشدید کرده و پیامدهای اقتصادی و اجتماعی وخیمی را به دنبال خواهد داشت، بلکه به 
از دست رفتن بیشتر سهم ایران از یکی از باارزش   ترین منابع طبیعی جهان به نفع رقیب خود در میدان مشترک منجر خواهد شد.

میدان گازی پارس جنوبی، بزرگ ترین میدان گازی غیرهمراه جهان، گنجینه   ای بی   بدیل است که ایران و قطر به طور مشترک 
از آن بهره   برداری می   کنند. سهم ایران از این میدان عظیم  پارس جنوبی، حدود ۱۴ تریلیون متر مکعب گاز درجا را در خود جای 

داده که از این میزان، ۱۰ تریلیون متر مکعب آن قابل برداشت است.
این میدان شریان حیاتی انرژی کشور محسوب می شود و بیش از ۷۰ درصد نیاز گازی ایران را تامین می   کند؛ از جمله ۹۳درصد 
سوخت نیروگاه   ها و صنایع و ۴۵درصد خوراک مجتمع   های پتروشیمی. اما این گنجینه ملی اکنون در سراشیبی افت فشار قرار گرفته 
است. از سال ۱۴۰۲ )۲۰۲۴ میلادی(، پارس جنوبی با کاهش محسوس فشار مخزن و افت تولید مواجه شده است. پیش   بینی   ها 
نگران   کننده است: افت فشار گاز از سال ۱۴۰۵ )تقریبا ۲۰۲۶-۲۰۲۷( جدی خواهد شد و در کمتر از دو سال آینده به اوج خود 
می   رسد. این وضعیت، تهدیدی عمیق برای تامین انرژی داخلی ایران، به ویژه در فصول سرد سال، به شمار می   رود و امنیت ملی را 

به خطر می   اندازد. چالش تنها فنی نیست، بلکه ابعاد ژئوپلیتیک  نیز دارد.
شیب طبیعی لایه   های مخزن به سمت شمال شرق، جایی که میدان شمالی قطر قرار دارد، وضعیت را پیچیده   تر می   کند. برداشت 
تهاجمی قطر از بخش خود، یک گرادیان فشار ایجاد کرده که باعث مهاجرت گاز از بخش ایرانی به سمت چاه   های قطری می شود.  
این یعنی هرگونه تاخیر ایران در اجرای طرح های فشارافزایی، مستقیما به از دست رفتن بخش قابل توجهی از ذخایر قابل برداشت 

ما به نفع رقیبمان منجر می شود.

فشارافزایی: راهی برای بقا و توسعه پارس جنوبی
با گذشت زمان و برداشت از مخازن گازی، فشار طبیعی درون میدان به تدریج کاهش می   یابد و استخراج کارآمد گاز را دشوار 
می   سازد. پارس جنوبی نیز از سال ۱۴۰۲ )۲۰۲۴( این پدیده را تجربه کرده و روند افت فشار و کاهش تولید را نشان می دهد. بدون 
مداخله فوری، پیش   بینی می شود تولید این میدان سالانه ۱۰ میلیارد متر مکعب کاهش یابد. در حال حاضر، استخراج گاز از پارس 

جنوبی به شدت به فشار طبیعی مخزن )حدود ۱۲۰ اتمسفر( وابسته است که این میدان را در برابر افت فشار آسیب   پذیر می   کند.
راه حل حیاتی و عملی برای پارس جنوبی، نصب ســکوهای عظیم ۲۰ هزار تنی مجهز به کمپرســورهای قدرتمند است. این 
سکوها برای جداسازی گاز-مایع طراحی شده   اند تا گاز فشرده شده و میعانات به طور جداگانه به پالایشگاه   های خشکی پمپ شوند. 
کمپرســورهای گازی، با دریافت گاز کم   فشــار و فشرده   سازی آن به فشار بالاتر، نقش کلیدی در این فرآیند ایفا می   کنند. اجرای 
موفقیت آمیز طرح فشارافزایی، می تواند عمر مفید پارس جنوبی را تا ۷۰ سال افزایش دهد و مهم تر اینکه، کل گاز قابل برداشت از 

میدان را به طور بالقوه تا ۹۰ تریلیون فوت مکعب افزایش خواهد داد.
اهداف استراتژیک این پروژه چندوجهی است: افزایش طول عمر تولید میدان، جلوگیری از مهاجرت گاز به سمت بخش قطری، 
حفظ یکپارچگی مخزن ایران، و تامین تقاضای رو به رشد داخلی برای گاز و بنزین. نیاز مبرم به گاز در ایران، که ناشی از ناترازی 
شدید داخلی است، ممکن است انگیزه   ای برای اقدامات کوتاه   مدت مانند افزایش حفاری باشد. اما این رویکرد، در حالی که شاید 
در کوتاه   مدت کمبودها را تسکین دهد، افت فشار کلی در میدان پارس جنوبی را تسریع خواهد کرد. این وضعیت، ایران را در یک 

دوراهی استراتژیک قرار می دهد: انتخاب بین تسکین فوری و پایداری بلندمدت.

اقدامات ایران: تلاش   هایی در میان موانع
تلاش   های ایران برای فشــارافزایی با تاخیرهای قابل توجهی همراه بوده اســت. وزیر سابق نفت، جواد اوجی، تاخیر ۸ ساله در 
اجرا را به مهاجرت گاز به سمت قطر نسبت داد. فاز ۱۱ پارس جنوبی نمونه بارز این موانع است که اکنون بسیار کمتر از ظرفیت 
هدف   گذاری شده تولید می   کند. سال گذشته مدیر مهندسی و توسعه شرکت ملی نفت ایران )NIOC(، از یک توافق اجرایی ۱۷ 

میلیارد دلاری جدید برای فشارافزایی پارس جنوبی خبر داد.
پیمانکاران اصلی این پروژه از شرکت های داخلی مانند پتروپارس و مپنا برگزیده شدند و قراردادهای چارچوب آن در اواخر سال 
۱۴۰۳ )۲۰۲۴( امضا شد و پروژه رسما در ۲۶ اردیبهشت ۱۴۰۴ )۱۶ مه  ۲۰۲۵( آغاز به کار کرد.اما موانع همچنان پابرجا هستند.

کارشناســان به چالش   هایی مانند تنگناهای تامین مالی، دستیابی به ابزارها و فناوری   های لازم به ویژه فناوری   های پیشرفته، 
اشاره کرده   اند. اگرچه پروژه ۱۷ میلیارد دلاری اخیر بر استفاده از توربوکمپرسورهای ساخت داخل )تولید شرکت توربو کمپرسور 
نفت - OTC( تاکید دارد، اما تحریم های اقتصادی بین المللی در دو دهه گذشته، سرمایه   گذاری خارجی را به شدت محدود کرده و 

مانع توسعه ظرفیت تولید گاز و نیروگاه   ها شده است.
تردیدها در مورد توانایی شرکت های داخلی برای ساخت »کمپرسورهای عظیم « مورد نیاز برای فشارافزایی پارس جنوبی، به 
ویژه با توجه به شکست   های گذشته در تولید کمپرسورهای توربین نیروگاهی، همچنان پابرجاست. حتی بعضا شنیده می شود، 
اجرای کامل قرارداد ۱۷ میلیارد دلاری با شرکت های داخلی، تنها می تواند روند کاهش تولید در بخش ایرانی پارس جنوبی را کندتر 

کند، نه اینکه آن را متوقف یا معکوس سازد.

سناریوهای پیش رو: انتخاب بین بحران و خودکفایی

ســخنگوی صنعت آب کشور گفت: با 
توجه به کم بارشــی که در سال جاری در 
۵۰ شــهر و ۲۴ استان وجود دارد؛ تهران 
و مشهد در صدر شــهرهایی هستند که 

بیشترین تنش آبی را دارند.
عیسی بزرگ زاده سخنگوی صنعت آب 
کشور با اشاره به کم بارشی در سال جاری 
گفت: در ســال جاری در ۵۰ شهر و ۲۴ 
استان تنش آبی وجود دارد که برای رفع آن 
۱۶۹ پروژه در حال اجرا با قدرت در حال 
پیشروی اســت.وی ادامه داد: اصلی ترین 
اقدام ما برای مدیریت تنش آبی خواهش 

از شــهروندان برای کاهش مصرف، مدیریت مصرف و مدیریت تقاضای آب اســت؛ در گام بعد سعی می کنیم پروژه های بلندمدت 
که در دســتور کار قرار دارند، تســریع شوند و به اهداف برسانیم.بزرگ زاده خاطر نشان کرد: ایجاد انعطاف پذیری در شبکه های 
درون شــهری نظیر ایجاد رینگ، ایجاد مخازن شــهری و یا اتصالات بیشتر بین منابع مختلف به گونه ای که تبادل آب بین منابع 
آبی مختلف فراهم شــود از جمله اقدامات در حال انجام اســت؛ اعم از منابع آب ســطحی در تهران و اتصال منابع آب سطحی از 

شرق به غرب و حتی منابع آب زیرزمینی در جنوب تهران؛ آب حاصل از دریا باید امکان انعطاف پذیری بیشتری داشته باشد.
وی ادامه داد: در آخرین گام به سراغ اضافه برداشت از آب زیر زمینی خواهیم رفت که متأسفانه باید تلاش کنیم که با مدیریت 

مصرف و مدیریت تقاضا این اتفاق نیفتد.
ســخنگوی صنعت آب با اشــاره به اینکه چند شهر و استان دارای بیشترین چالش تنش آبی هستند از جمله تهران )آبی که 
شامل بخش هایی از استان قزوین، البرز، تهران و شهرهای اطراف می شود(، خاطرنشان کرد: پس از تهران، مشهد، اصفهان، اراک، 
ساوه، بندرعباس، تبریز و بانه شهرهایی هستند که در صدر مشکل قرار دارند که برای بهبود وضعیت این شهرها باید تدابیر عاجل 

داشته باشیم زیرا در برخی از شهرها به ویژه تهران بسیار سخت است و راهی جز مدیریت مصرف وجود ندارد.

ملی  اخیر، شــرکت  در ســال های 
حفــاری ایــران، یکــی از بزرگ ترین 
زیرمجموعه هــای شــرکت ملــی نفت 
ایران، با اجرای مجموعه   ای از طرح   های 
تازه   ای  فناورانه و توســعه   محور، فصل 
زیرساخت   های  ارتقای  و  خودکفایی  از 
صنعت حفاری کشور را رقم زده است؛ 
صنعتــی که بــه تعبیر کارشناســان، 
نه   تنها نقطه آغــاز زنجیره ارزش نفت 
و گاز محســوب می شــود، بلکه نقشی 
اقتصاد ملی  انرژی،  امنیت  بنیادین در 

و تــاب   آوری در برابر تحریم   ها ایفا می کند.
داخلی توان  بر  تکیه  با  ارتقای صنعت حفاری 

بومی   ســازی تجهیزات کلیدی، بازسازی ناوگان حفاری، توســعه همکاری   های دانش   بنیان و افزایش بهره   وری عملیاتی، 
از جمله محورهای راهبردی فعالیت شــرکت ملی حفاری ایران در ســال های اخیر بوده   اند. ســاخت سومین دکل حفاری 

در داخل کشــور با صرفه   جویی ۷ میلیون دلاری، تنها یکی از نمونه   های بارز موفقیت در این مســیر اســت.
بررســی عملکرد این شرکت در سال ۱۴۰۳ نشــان می دهد که با استفاده از ۶۲ دستگاه حفاری فعال و بازگرداندن دو 
دســتگاه دیگر به مدار عملیات، مجموعا ۱۰۰ حلقه چاه نفت و گاز حفاری، تعمیر و تکمیل شــده اســت. از این تعداد، ۲۴ 
حلقه چاه توســعه   ای و توصیفی و ۷۶ حلقه نیز در قالب عملیات تعمیری و تکمیلی اجرا شــده   اند. این ســطح از عملکرد، 

در مقایســه با سال های گذشته، یک جهش کم   ســابقه در صنعت حفاری کشور به   شمار می رود.
یکی از مهم ترین برنامه   های پیش   روی شــرکت ملی حفاری، نوســازی ناوگان خشــکی با خرید ۱۵ دســتگاه حفاری 
پیشــرفته با توان   های متنوع اســت. ارزش این طرح نزدیک به ۸۰۰ میلیون دلار برآورد شــده و شامل دکل   هایی با قدرت 

5۰ شهر درگیر تنش آبی؛ تهران صدرنشین  ارتقای صنعت حفاری با تکیه بر توان داخلی

سناریو ۱- فشارافزایی موفقیت آمیز: در صورت موفقیت در اجرای طرح فشارافزایی، استخراج گاز از پارس جنوبی 
می تواند برای ۷۰ سال بدون مشکل ادامه یابد و ۹۰ تریلیون فوت مکعب گاز اضافی از این میدان قابل برداشت 
خواهد بود. این امر نه تنها طول عمر تولید میدان را افزایش می دهد، بلکه از مهاجرت گاز به سمت قطر جلوگیری 
کرده و یکپارچگی مخزن ایران را حفظ می   کند. همچنین، توانایی کشور برای تامین تقاضای رو به رشد داخلی گاز 
و بنزین تقویت شده و وابستگی به واردات کاهش می   یابد. این پروژه همچنین به تقویت تحقیق و توسعه داخلی 

و پیشرفت تخصص فنی ایران در ماشین   آلات توربینی با عملکرد بالا منجر خواهد شد.
سناریو ۲- تاخیر یا عدم اجرای طرح: پیامدهای عدم اجرای یا تاخیر قابل توجه در فشارافزایی وخیم خواهد 
بود. پیش   بینی می شــود که اگر راه   حل موثری یافت نشــود، ایران از دو سال آینده )از ۱۴۰۵ / ۲۰۲۶-۲۰۲۷( با 
مشکلات فزاینده   ای در تامین گاز کشور مواجه خواهد شد. تولید این میدان سالانه ۱۰ میلیارد متر مکعب کاهش 

می   یابد، به طوری که حتی قادر به تامین نیازهای اساسی داخلی نخواهد بود.
در نهایت، ایران، با وجود در اختیار داشتن دومین ذخایر بزرگ گاز جهان، با کمبود گسترده و رو به وخامت گاز 
مواجه خواهد شد و در خطر تبدیل شدن به واردکننده خالص انرژی قرار می گیرد. عدم فشارافزایی، نیاز به ادامه 
و افزایش اتکا به مازوت، سوخت سنگین و آلوده   کننده، برای تولید برق و مصارف صنعتی را ضروری می   سازد که 

منجر به تشدید تخریب محیط زیست می شود.
این امر منجر به تشدید چرخه قطعی گاز در زمستان و قطعی   های مکرر و گسترده   تر برق در ماه   های تابستان 
خواهد شد. صنایع در سراسر کشور به شدت تحت تاثیر قرار خواهند گرفت و مجبور به تغییر به سوخت   های کمتر 

کارآمد و آلوده   تر، یا حتی توقف کامل تولید به دلیل کمبود گاز خواهند شد.

الگوی قطر: توسعه تهاجمی میدان شمالی
میدان شمالی قطر، بزرگ ترین ذخیره گاز طبیعی غیرهمراه در جهان، سنگ بنای استراتژی انرژی ملی این 
 )LNG( کشور است. قطر برنامه توسعه جاه   طلبانه   ای را با هدف افزایش قابل توجه ظرفیت تولید گاز طبیعی مایع
خود آغاز کرده است. هدف این است که تولید از ۷۷ میلیون تن در سال فعلی به ۱۴۲ میلیون تن تا سال ۲۰۳۰ 
برسد که نشان دهنده افزایش چشمگیر ۸۵ درصدی است. این توسعه تهاجمی در سه فاز متمایز ساختار یافته است: 
فاز شــرقی میدان شــمالی )NFE(: این فاز برای افزودن ۳۳ میلیون تن به ظرفیت LNG قطر تا سال ۲۰۲۷ 

طراحی شده است.
فاز جنوبی میدان شمالی )NFS(: این فاز ۱۶ میلیون تن دیگر به ظرفیت کل تا سال ۲۰۲۸ اضافه خواهد کرد.

فاز غربی میدان شمالی )NFW(: فاز نهایی با هدف افزودن ۱۶ میلیون تن دیگر، مجموع را تا پایان سال ۲۰۳۰ 
به ۱۴۲ میلیون تن می   رساند. 

پروژه توسعه کلی انرژی قطر، با ارزش تخمینی ۱۰۰ میلیارد دلار، از نظر استراتژیک برای تامین ۲۰ درصد 
از LNG جهان تا سال ۲۰۳۰ برنامه   ریزی شده است.  استراتژی توسعه قطر با همکاری گسترده با شرکت های 
بزرگ انرژی بین المللی مشخص می شود. شرکای کلیدی شامل اکسون   موبیل، شل، توتال   انرژیز، انی، سینوپک، 

CNPC و کونوکو فیلیپس هستند.
به عنوان مثال، توتال   انرژیز یک شــریک مهم است که ۶.۲۵درصد سهم مشارکتی در NFE و ۹.۳۷۵ درصد 
سهم در NFS دارد.  شرکت مهندسی بزرگ هند، لارسن اند توبرو )L&T(، قراردادی عظیم به ارزش ۴ تا ۵ میلیارد 
دلار با شرکت قطر انرژی LNG برای اجرای بسته چهارم فشرده   سازی )COMP۴( در چارچوب برنامه پایداری 
تولید میدان شمالی قطر )NFPS( امضا کرده است.گروه مهندسی انرژی ایتالیایی سایپم نیز یک قرارداد ۴ میلیارد 
 COMP۳A( فراساحلی را برای برنامه پایداری تولید میدان شمالی )EPC( دلاری مهندسی، تدارکات و ساخت

COMP۳B &( تضمین کرد.
سیاست خارجی بی   طرفی استراتژیک قطر به این کشور امکان داده است تا پیچیدگی   های منطقه   ای را پشت 
ســر بگذارد و قراردادهای LNG سودآور و بلندمدت را در سطح جهانی تثبیت کند. نمونه   های اخیر شامل یک 
توافقنامه عرضه ۱۵ ساله و ۳ میلیون تن با کویت )خرداد ۱۴۰۴ / ژوئن ۲۰۲۵(، برنامه   هایی برای تحویل گاز به 
سوریه از طریق اردن )با دور زدن ایران(، و یک قرارداد ۱۵ ساله و ۲ میلیون تن با آلمان است.  یکی از مزیت   های 
رقابتی کلیدی برای قطر، هزینه   های بسیار پایین سربه   سر تولید LNG آن است که بین ۰.۳ تا ۰.۵ دلار در هر 
میلیون BTU تخمین زده می شود که به طور قابل توجهی کمتر از هزینه   های LNG ایالات متحده )۲.۵ تا ۳ دلار 

در هر میلیون BTU( است.
از نظر فناوری، پروژه   های قطر شامل نوآوری   های پیشرفته ای است، از جمله یکی از بزرگ ترین سیستم   های 
جذب و جداسازی CO۲ در صنعت LNG، با ظرفیت تزریق ۳.۲ میلیون تن CO۲. این کشور همچنین بر پایداری 
زیست   محیطی تاکید زیادی دارد که از طریق بهبود عملکرد فلرینگ و استفاده نوآورانه از پهپادها برای اندازه   گیری 

انتشار متان نشان داده شده است.

دو مسیر واگرا در یک میدان مشترک
مقایسه مستقیم سرعت توسعه، استراتژی   های سرمایه   گذاری و دسترسی به فناوری پیشرفته در ایران و قطر، 

تفاوت   های فاحشی را آشکار می   سازد: 
سرعت توسعه: قطر استراتژی توسعه   ای فوق العاده تهاجمی و شتابان را دنبال کرده و قصد دارد ظرفیت تولید 
LNG خود را تا سال ۲۰۳۰ تقریبا دو برابر کند. در مقابل، ایران با تاخیرهای قابل توجه و مداوم در توسعه پارس 

جنوبی، به ویژه در ابتکارات فشارافزایی )۸ سال تاخیر( مواجه بوده است.
استراتژی   های سرمایه   گذاری: قطر با موفقیت سرمایه   گذاری مستقیم خارجی عظیمی را جذب کرده است، به طوری 
که شرکت های بزرگ انرژی بین المللی میلیاردها دلار در این کشور سرمایه   گذاری کرده   اند. اما ایران برای جذب 
سرمایه خارجی لازم به شدت با مشکل مواجه است و مقامات سابق به نیاز ۲۴۰ میلیارد دلاری سرمایه   گذاری در کل 
صنایع بالادست نفت و گاز اشاره کرده   اند که تحریم ها و عدم رعایت دستورالعمل   های FATF موانع اصلی آن هستند.

دسترسی به فناوری: قطر از دسترسی بی   قید و شرط به فناوری   های پیشرفته برخوردار است و آنها را به طور 
 .CO۲ فعال پیاده   سازی می   کند؛ از سیستم   های پیشرفته کمپرسور فراساحلی گرفته تا تاسیسات جذب و جداسازی
ایران، اما به شدت از دستیابی به فناوری غربی برای اجزای حیاتی مانند کمپرسورهای عظیم محدود شده و مجبور 

به تکیه بر شرکت های داخلی است که توانایی آنها برای چنین تولید پیچیده   ای مورد تردید است.
تمرکز استراتژیک: تمرکز استراتژیک قطر بر تبدیل شدن به رهبر بلامنازع جهانی در صادرات LNG است، با 
تنوع   بخشی فعال بازارهای صادراتی و ایجاد مسیرهای جایگزین برای افزایش امنیت عرضه. هدف استراتژیک اصلی 
ایران، که ناشی از ضرورت است، تامین تقاضای داخلی رو به رشد و جلوگیری از از دست دادن بیشتر سهم خود 

از میدان گازی مشترک به دلیل مهاجرت است.
تاثیر عوامل ژئوپلیتیک )تحریم ها در مقابل بی   طرفی( بر این رویکردها و نتایج مربوطه در مدیریت مخزن مشترک، 
غیرقابل انکار است. تحریم های اقتصادی بین المللی گسترده، عامل تعیین   کننده   ای در مشکلات حوزه انرژی ایران 
بوده اســت. آنها ســرمایه   گذاری خارجی را به شدت محدود کرده، دسترسی به فناوری مدرن و ضروری را تقریبا 
مسدود کرده و سرعت توسعه پارس جنوبی را کاهش داده   اند. این امر ایران را مجبور به تکیه بر شرکت های داخلی 
کرده است که ممکن است ظرفیت فنی یا مالی کامل برای چنین پروژه   های بزرگی را نداشته باشند و منجر به 

راه   حل   های کمتر موثر و کندتر شود. در مقابل، سیاست
بی   طرفی اســتراتژیک قطر، که با دقت پرورش یافته اســت، به این کشور امکان داده است تا »درگیری   های 
منطقه   ای را پشت سر بگذارد و قراردادهای LNG را « با طیف متنوعی از شرکای بین المللی »تثبیت کند«. این 
موقعیت ژئوپلیتیک در ایجاد همکاری   های بین المللی قوی، تامین دسترسی به بازارهای متنوع و تسهیل دستیابی 
بی   قید و شرط به فناوری، نقش اساسی داشته و مستقیماً به توسعه سریع و مزیت رقابتی قدرتمند آن در بازار 

جهانی انرژی کمک کرده است.
شیب زمین   شناسی ذاتی میدان مشترک به سمت قطر به این معنی است که تلاش   های استخراجی تهاجمی و 
از نظر فناوری پیشرفته قطر، که بدون مانع از تحریم ها انجام می شود، مستقیما برداشت آن را از گاز به ضرر ذخایر 
قابل برداشت ایران افزایش می دهد. این وضعیت نشان می دهد که چگونه نابرابری   های ژئوپلیتیک به ضررهای 

ملموس برای ایران از یک منبع طبیعی مشترک منجر می شود.
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ایران زمین 

حذف بی سروصدای شورای رقابت؟
  عرشیا حسن پور  -بازار خودروی ایران سال هاست با بی ثباتی در قیمت گذاری دست وپنجه نرم می کند. به تازگی نیز اختلافی قدیمی میان وزارت صمت و شورای رقابت بار 

دیگر پررنگ شده

بزرگ ترین 
علامت هشدار در 
متقاضیان کار

بازار خودروی ایران سال هاســت با بی ثباتی در قیمت گذاری دست وپنجه نرم می کند. 
به تازگی نیز اختلافی قدیمی میان وزارت صمت و شــورای رقابت بار دیگر پررنگ شده و 
وارد مرحله تازه ای شــده است؛ جدالی بر سر فرآیند قیمت گذاری که این بار نیز احتمال 
حذف شــورای رقابت از چرخه تصمیم گیری، مشــابه آنچه در سال ۱۳۹۷ رخ داد، اما با 

ظاهری متفاوت را تقویت کرده است.
ماجرا از آنجا آغاز شــد که ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، قیمت 
خودروها را بر اســاس فرمول شــورای رقابت محاسبه و پس از تایید این شورا، به وزارت 
صمت ابلاغ کرد. با این حال، سیاستگذاران خودرویی در مرحله اجرا مصلحت اندیشی کرده 
و قیمت هایی پایین تر از مقادیر تعیین شده توسط سازمان حمایت را به خودروسازان اعلام 
کردند. اکنون شورای رقابت نسبت به عملکرد وزارت صمت معترض است و از نادیده گرفتن 
دستورالعمل ۵۴۳ گلایه دارد. در این زمینه سخنگوی شورای رقابت نیز عنوان کرده که 
پرونــده تخلفات وزارت صمت در زمینه انحراف از دســتورالعمل قیمت گذاری خودرو، به 

نهادهای نظارتی ارسال شده است.
 اکنون که اختلاف نظر میان شــورای رقابت و وزارت صمت علنی شــده، این گمانه 
قوت گرفته اســت که آیا عملکرد اخیر وزارت صمت به معنای کلید خوردن پروژه حذف 
شــورای رقابت، مشابه آنچه در ســال ۱۳۹۷ رخ داد، است؟ اگر پاسخ این پرسش مثبت 
باشــد، پرسش های مهم تری نیز در ادامه مطرح می شود؛ از جمله اینکه آیا وزارت صمت 
به تنهایی اختیار بی اعتبار کردن مصوبات دستورالعمل ۵۴۳ را دارد؟ و آیا اقدام اخیر این 
وزارتخانه را می توان به عنوان نقض اســتقلال شورای رقابت و تخطی از حدود اختیارات 

دولت تعبیر کرد؟
جرقه اختلاف اخیر از انحراف وزارت صمت در فرآیند قیمت گذاری، در جریان تعیین 
قیمت توســط ایران خودرو زده شد. در میانه خردادماه، این شرکت تصمیم خود مبنی بر 
افزایش میانگین ۲۲.۳ درصدی قیمت محصولاتش را اعلام کرد؛ هرچند وزارت صمت این 
میزان افزایش را نپذیرفت. با این حال، در میانه »جنگ ۱۲روزه« با افزایش ۱۵ درصدی 
قیمت محصولات سایپا و پارس خودرو موافقت کرد. اکنون شورای رقابت تاکید دارد که این 
افزایش ۱۵ درصدی برخلاف قیمت گذاری انجام شده توسط سازمان حمایت و نظارت این 
شورا بوده و وزارت صمت به نوعی با مصلحت اندیشی، مسیر متفاوتی را در پیش گرفته است.

شورای رقابت به وضوح در جلسه ای که سه شنبه هفته گذشته برگزار کرد، اذعان داشت 
که انحرافات مکرری از مصوبه ۵۴۳ اتفاق افتاده و شورای رقابت به عنوان نهاد تنظیم گر 
در حوزه رقابت از موضع قانونی خود عقب نشینی نخواهد کرد و بر اجرای دقیق و اصولی 

دســتورالعمل تاکید دارد. ظاهرا شورا موارد نقض را در جلسات متعدد به وزارت صمت و 
نهادهای نظارتی منعکس کرده و حالا به صورت جدی پیگر اجرای صحیح دســتورالعمل 
است. به اعتقاد برخی از کارشناسان اقدامی که از سوی وزارت صمت انجام گرفته، به نوعی 
نقض آشکار مصوبات قانونی، تضعیف جایگاه ناظر و استقلال نهادی است که حالا شورای 

رقابت برای رسیدگی به آنها باید دست به دامان نهادهای نظارتی قوی تر شود. 
با این اوصاف دو پرسش اساسی مطرح می شود؛ اول اینکه آیا وزارت صمت اختیار قانونی 
برای بی اعتبار کردن مصوبه قانونی ۵۴۳ را دارد یا خیر. در حال حاضر شــورای رقابت به 
عنوان تنظیم گر مادر و وزارتخانه به عنوان تنظیم گر فنی در بازار خودرو شناخته می شوند 
و طبق ماده ۶۱ اصل ۴۴ قانون اساســی، شــورای رقابت می تواند در صورت بروز تخلف 
از رویه هــای ضدرقابتــی، تصمیماتی از تعیین جریمه نقدی تا عزل مدیران را اتخاذ کند. 
همچنین، شورای رقابت می تواند انحرافات پیش آمده در خلال اجرای فرآیند قیمت گذاری 
را از نهادهای نظارتی بالاتر یعنی شورای هماهنگی سران قوا و مجلس پیگیری کند و در 

نهایت وزارت صمت در قبال این نهادها باید پاسخگو باشد. 
پرســش دومی که در اینجا مطرح می شــود این اســت که چرا وزارت صمت از این 
قیمت گذاری تبعیت نکرده اســت؟ در واقع ســناریویی که اینجا مطرح می شود این است 
که وزارت صمت ممکن است با هدف جلوگیری از فشارهای احتمالی از سوی نمایندگان 
مجلــس یــا نهادهای نظارتی تصمیم به اعــلام قیمت های مصلحتی گرفتــه تا نه تولید 
زمین گیر شود و نه افکار عمومی تحت تاثیر قرار گیرد.البته این تصمیم می تواند سیگنال 
مبهم نبود شفافیت در تعیین قیمت خودرو را به بازار مخابره کند که از بین برنده اعتماد 

مصرف کنندگان و تولیدکنندگان است.

رفت و برگشت شورای رقابت 
در حالی اختلاف نظر بین شــورای رقابت و وزارت صمت علنی شده که حذف شورای 
رقابت از مرجعیت تعیین قیمت خودرو مسبوق به سابقه است. شورای رقابت را بیشتر به 
عنوان تصمیم گیرنده در حوزه خودرو می شناسند. این شورا برای نخستین بار در سال ۹۱ 
در دولت دهم وارد قیمت گذاری در حوزه خودرو شد اما مسیر آن پر از رفت وبرگشت  بود. 
وظیفه قیمت  گذاری خودرو تا ســال ۹۷ ادامه پیدا کرد اما در این ســال شورای عالی 
هماهنگی سران قوا تصمیم گرفت تا این شورا را از فرآیند قیمت گذاری کنار بگذارد. بعد 
از سپری شــدن مدت کوتاهی از آزادسازی قیمت، دوباره قیمت گذاری به شورای رقابت 
سپرده شد؛ موضوعی که تا سال ۱۴۰۰ ادامه داشت تا اینکه قیمت گذاری خودرو در این 

تهرانی هــا بابت »ترافیــک« و »آلودگی هوا« کلافه  اند؛ مدیریت شــهری هم به 
دنبال اقدامی برای حل این ابرمســاله زیســت در پایتخت است. اما هم شهروندان 
»بزرگراه ســازی« را به »سیاست های ناملموس توسعه شهر« ترجیح می دهند و هم 
بودجه شــهر در خدمت کلنگ زنی هاســت. »دنیای اقتصــاد« در یک گفت وگو این 

پارادوکس را بررسی کرد.

صدیقه نژاد قربان: هنوز برای شهر تهران، بزرگراه سازی و احداث معابر 
فرعی و اصلی، »اولویت« اســت؛ هم برای بخشی از شهروندان و هم برای 
مدیران پایتخت. اما در مقابل، هر دو گروه با »تسلط خودروها بر سلامت و 
آسایش شهری« نیز زاویه دارند و »نجات پایتخت« از ترافیک و آلودگی را 
نیز فوری  ترین کار ممکن معرفی می کنند. ماجرای این پارادوکس شــهری 

در تهران چیست؟ 
مرتضی هادی جابری مقدم، عضو هیات علمی دانشکده شهرسازی دانشگاه تهران، 
پژوهشگر و کارشناس مسائل شهری با حضور در تحریریه روزنامه »دنیای اقتصاد«، به 
این پرســش پاسخ داد. او در گفت وگوی مبسوط با ما، به تفاوت »مدیریت کلنگی« 
با »مدیریت مینیاتوری« در اداره یک شــهر اشــاره می کند و معتقد است، معمولا 
ســاکنان یک شــهر، کارهای ریز مرتبط با زیست شــهری را که اجرا و آثار آن در 
کوتاه مدت، »قابل ملموس« نیست، نمی بینند؛ اما در مقابل، ساخت یک بزرگراه در 
شــهر چون که با مسدودشدن مسیرها برای مدتی و علائم ساختمانی همراه است، 
»قابل مشاهده« است و در نتیجه، شهروندان احساس می کنند، »کاری در شهر در 
حال انجام اســت« ضمن آنکه، مدیران نیز برای ارتقای جایگاه و محبوبیت عمومی 
به دومی علاقه دارند. برآیند این نگاه مشترک، اولویت مدیریت شهری را به »تعریف 
پروژه های بزرگ« یا همان مدیریت کلنگی ســوق می دهد. در این گفت وگو، تهران 
به دلیل مسائل کهنه آن به »شهری در وضعیت کما« تشبیه شد که یک راه حل برای 
نجات آن، تغییر ریل سیاست های شهری از »انجام ندادن برخی رویه های قبلی« به 

جای »تعریف طرح های جدید« است.
ســوال بسیار مهمی که در اینجا وجود دارد اینکه، آیا تهران در حال حاضر نیاز 
به »بزرگراه   ســازی یا احداث پل و معابر خودرویی« دارد یا اولویت باید »هزینه   کرد 

و سرمایه   گذاری روی مترو و شبکه حمل و نقل عمومی« باشد؟
من به شــخصه بین این دو گزینه   ای که شــما مطرح می   کنیــد تفاوت ماهوی 
چندانی احساس نمی   کنم. این ادعا را می توانم با یک مثال مشخص بیان کنم. مثال 
روشن کننده این است که تا قبل از پاسخ دادن به این پرسش، گامی به عقب   تر برداریم 
و از نقطه دیگری شروع شود. ممکن است شما اسمش را بگذارید حمل و نقل عمومی 

اما در یک گام عقب   تر ماهیتا با یک شکل از مساله مواجه هستیم.

 چندسالی است که در تابستان   ها عامه مردم درگیر موضوع آب هستند، و تقریبا 
روزی نیســت که از تنش آبی، وضعیت قرمز برخی از شــهرها و خالی شدن سدها 
ســخن به میان نیاید. مثال آب برای قریب ذهن شدن به موضوع است. اگر شهری 
با این واقعیت مواجه شــود که دیگر آبی وجود ندارد، برای مواجهه با این شــرایط 
چه باید کنیم؟ زیرا مشــکلی اســت که همه افراد با آن درگیر می شوند. احتمالا در 
چنین شــرایطی  اهل فن، دو رویکرد را مطرح کنند.  یک گروه به دلیل فوریت در 
موضوع، معتقد به انتقال آب از یک شــهر یا حوضه آبریز دیگر همچون خلیج فارس 
یا دریای عمان یا حتی انتقال آب از کشورهای همسایه هستند، اما رویکرد دوم به 
دنبال راه   حلی در راستای مدیریت تامین و مصرف آب است و موضوع تغییر الگوی 
مصــرف آب یا مقوله آمایش ســرزمین را مطرح می   کننــد. این گروه بر این عقیده 
هستند که نباید یک شهر تا این اندازه بزرگ شود و جمعیتی فراتر از ظرفیت آن را 
در خود جای دهد تا ظرف زیســتی و محیطی شهر در برابر کمبود آب تاب بیاورد. 
در ایــن رویکرد همچنین به   دنبال راه   حل هایی از قبیل جلوگیری از نشــتی آب در 
شــبکه هســتند یا احیای قنوات و چشمه   ها. به عبارت دیگر یک رویکرد، غلبه نگاه 
مهندســی است که برای حل مشکل، پروژه   های انتقال آب را تعریف می   کند و یک 

رویکرد به   دنبال راه   حلی متفاوت با قالبی نرم   افزاری است. 
اما ســوال اصلی و مهم این اســت که، طبقات مختلفی که در مواجهه با این دو 
رویکرد قرار می گیرند و ساکن آن شهر هستند کدام یک را انتخاب می   کنند؟ همیشه 
سریع   ترین راه انتخاب خواهد شد. در نتیجه به نظر می   رسد گزینه انتقال آب انتخاب 
می شــود؛ زیرا با تکیه بر توان مهندســی و مثلا ایجاد آب شیرین   کن در مبدأ چند 
میلیون متر مکعب آب انتقال داده می شود. با توجه به اینکه بسیاری از شهروندان و 
حتی مدیران و تصمیم گیرندگان درک درستی از رفع مشکل آب ندارند و نمی   دانند 
الگوی نظام مصرف چیســت، حل مشکل نشت آب در یک شبکه را نمی   پذیرند، در 
نتیجه نزدیک به ۹۹درصد افراد زمانی که با مشــکل کمبود آب مواجه می شــوند، 
رویکرد اول را انتخاب می   کنند. علاوه بر این، جریانات اقتصاد سیاســی پشــت سر 
این پروژه   ها و مبادلات و گردش مالی این پروژه   ها مانعی بســیار جدی بر سر راه به 
کار گیری شیوه دیگری غیر از پروژه   های بزرگ مقیاس انتقال آب خواهد بود. در چنین 
شرایطی چندان عجیب نیست که  از پروژه انتقال آب حرف زده می شود و مسوولان 
و مردم در شــهرهای مختلف همچون اصفهان، مشهد و... منتظر این اتفاق هستند. 
این یک مثال عامه فهم است که نزدیک به ۹۰درصد شهروندان متوجه آن می شوند.  
حالا وقتی وارد عرصه و قلمرو شــهری  می شــوید، این نگاه مســلط بیشتر و 
واضح   ترخود را نشــان می دهد و این موضوع تنها مختص تهران نیســت و در نظام 
برنامه   ریزی منطقه   ای و کشــور نقش مستولی، مسلط و نمادین دارد. نمونه آن را 
می توان در نهضت بلوارســازی و نهضت فلکه سازی )ایجاد میدان در معابر( شهری 

دید.  در موضوع شــهری، ذهنیت عمومی بســیار موثرتر از نگاه خاص گروهی از 
مدیران یا رویکرد بخشــی از جوامع تخصصی است. تسلط و سیطره این ذهنیت، 
گونه   ای از مدیریت را در نظام برنامه   ریزی شهری کشور ما رقم زده که من اسم آن 
را »مدیریت کلنگی« می   گذارم. نماد مدیریت کلنگی چیست؟ همان شعارهایی است 
که در دوره های مختلف شــهرداران در بوق و کرنا می   دمند و با بنرهایی در سطح 
شــهر مبنی بر اجرای ابرپروژه   های عمرانی آن را مطرح و تبلیغ کرده و می   کنند. 
در طول تمام این ســال   ها مردم نام شهردارانی را به خاطر دارند و آنها را مدیرانی 
موفق انگاشته   اند که در عرصه مدیریت کلنگی جلودار بوده   اند. مدیریت کلنگی یک 
استعاره است؛ به این معنا که پروژه   های عمرانی بسیاری کلید زده شده و مدیران 
مدام مشــغول کلنگ زدن زمینی یا ســاختن و افتتاح یک پروژه جدید هستند و 
کارگاهی به وسعت یک شهررا رقم زده   اند.  این به این معنا نیست که انگشت انتقاد 
به ســمت گروهی خاصی باشد، بلکه باید به سمت خودمان هم بگیریم. زیرا وقتی 
از گروه   های عامه و حتی تخصصی بپرســید کدام شهردار را موفق   تر می   دانید؟  از 
شهرداری نام می   برند که بیشتر کلنگ زده و پروژه   های شهری افتتاح کرده باشد. 
اگر شهرداری تمرکز خود را معطوف به موضوعات زیستی در تهران کند، که شاید 
اقدامات آن در لحظه ملموس نباشــد، آن را از جنس کارهای مینیاتوری و جزئی 
تدریجی به شمار می   آورند و اصلا مورد اهمیت قرار نمی گیرد. اما در مقابل، مدیرانی 
مورد توجه قرار می گیرند که کارگاه، تونل، پل و تقاطع غیر هم ســطح بیشــتری 
ســاخته باشــند. بعید به نظر می رسد که شهروندان متوجه این واقعیت بشوند که 
عملکرد مثبت یک شــهردار در پایین بودن مجوزهای صادره تراکم ساختمانی در 
کمیســیون ماده ۵ هســت. نه تنها عامه مردم متوجه این موضوع نیستند، حتی 
اغلب افراد تحصیل   کرده با تخصص مرتبط هم چنین نگاهی را ندارند. به نظر شما 
اگر یک شهرداری بخواهد در پیاده   روهای شهر تهران، در فاصله   های ۱۰۰ تا ۱۵۰ 
متر نیمکت بگذارد، چشــمگیرتر است یا خبر از افتتاح یک بزرگراه جدید بدهد؟ 
کدام تاثیر بیشــتری در زندگی روزمره مــردم دارد؟ آن بزرگراه یا پل تقاطع غیر 
همســطح یا این نیمکت   ها؟ با وجود اینکه اکثر گروه   های ســنی شهروندان، علت 
پیاده   روی نکردن خود را برای بســیاری از امور روزانــه نبود فضای توقف و جای 
مناســب برای استراحت در مســیر مطرح می   کنند، اما مدیری را موفق می   دانند 
که پروژه   هایی در سطح بزرگراه   ها و پل   ها و تونل   ها داشته باشد، نه ایجاد پارک و 

فضای سبز و احداث نیمکت در مسیرهای پیاده   رو. 
در ســال   های گذشــته، نزدیک به ایام نوروز، در ورودی همه شهرها بنری مبنی 
بر اقدامات شهرداری نصب می شد، و اصلی   ترین و مهم ترین اقدام شهرداران، میزان 
آســفالت کردن شهرها بوده است. در حال حاضر اگر یک شهردار بتواند سهم قیر و 

آسفالت بیشتر بگیرد، مدیر موفقی محسوب می شود.

  لاتاری خودرو مشتری ندارد

مرحله جدید قرعه کشی خودرو از افت شدید 
تقاضا در بــازار حکایت دارد. به این  ترتیب در 
این دوره شانس برنده شدن متقاضیان نسبت 
به دوره های گذشــته افزایش یافته است. آنچه 
مشخص است خروج دلالان، افت قدرت خرید 
مردم و کاهش فاصلــه قیمت کارخانه و بازار، 

عوامل اصلی کاهش تقاضا خوانده می شوند.
 قرعه   کشــی دور جدید فروش ایران   خودرو 
درحالی روز گذشته انجام شد که شانس خرید 
خودرو برای متقاضیــان افزایش قابل توجهی 
داشــته است. طبق آمار منتشــره در این دور 
از فروش خودرو، تعداد متقاضیان نســبت به 
آخریــن طرح فــروش این شــرکت در بهمن 
۱۴۰۳، به شــدت کاهش یافتــه و افت ۴۲.۹ 
درصدی را به خــود می   بیند همین امر باعث 
شده تا با وجود کاهش تعداد خودروهای عرضه 
شــده، شانس خرید خودرو افزایشی شود. افت 
تعداد متقاضیان خرید خودرو نسبت به بهمن 
سال گذشته درحالی اتفاق افتاده که در همان 
دور قبلی فــروش نیز کاهش تعداد متقاضیان 
کاملا جلب توجه می   کرد. برای درک بهتر این 
موضوع لازم اســت اشاره کنیم که در دی ماه 
۱۴۰۱ تعــداد ۹ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر برای 
خریــد خودرو ثبت نام کــرده بودند البته این 
رقم تعــداد متقاضیان کل بــرای ایران   خودرو 
و ســایپا بود اما بیشــتر این تقاضا مربوط به 

ایران   خودرویی   ها می شد. 
یکــی از دلایل افت تقاضــا در جدیدترین 
دور فــروش ایران   خودرو، خروج دلالان از بازار 
خودرو اســت. طی ماه   های اخیر فعالیت         های 
سوداگرانه در بازار خودرو به   شدت کاهش پیدا 
کرده اســت. دلیل این موضــوع را می توان به 
نوعی اشباع بازار خودرو دانست. در واقع سطح 
قیمتی خودرو فاصله زیادی از توان خرید جامعه 
گرفته است، در چنین شرایطی چندان تقاضایی 
شــکل نمی گیرد تا بتواند سود قابل توجهی را 
نصیب دلالان و واسطه         گران کند. از طرف دیگر 
رشد رسمی قیمت خودرو فاصله قیمتی بازار و 
کارخانــه را کاهش داده و انگیزه دلالان به این 

دلیل نیز رو به افول رفته است. 
اما مصرف   کنندگان واقعی نیز کمتر ســراغ 
خرید خودرو می   روند. با توجه به رشــد قیمت 
خودروهای داخلی به بالای نیم میلیارد تومان از 
یک سو و افت محسوس درآمد خانوارهای طبقه 
پایین و متوسط جامع از سوی دیگر، افراد دیگر 
توانایی خرید خودرو ندارند. این دو دلیل باعث 
افت قابل توجه تقاضای خودروسازی شده است. 
طبــق آمار منتشــره، در دور جدید فروش 
ایران   خــودرو ۵۲۰ هــزار و ۵۱۹ نفر ثبت   نام 
کرده   اند. این در شــرایطی است که این رقم در 
فروش بهمن ماه ســال گذشته این خودروساز 
به ۹۱۱ هزار و ۲۴۶ نفر می   رســید بنابراین در 
این مــدت زمان تعداد متقاضیان ۴۲.۹ درصد 

کمتر شده است. 
اما برای ۵۲۰ هزار و ۵۱۹ نفری که متقاضی 
خرید خودرو در دور جدید فروش ایران   خودرو 
شده   اند، ۵۸ هزار و ۵۰۰ دستگاه خودرو عرضه 
شــده است. بر این اساس شانس خرید خودرو 
برای هر متقاضی ۱۱.۲ درصد است یا به عبارت 
دیگر تقریبا از هر ۹ نفری که ثبت نام کرده   اند 

یک نفر موفق به خرید خودرو می شود. 
اما در عرضه پیشین این شرکت خودروساز 
گرچه ۶۰ هزار و ۷۰۰ دســتگاه خودرو عرضه 
شــده بود اما همانطور که اشــاره شــد تعداد 
متقاضیان به ۹۱۱ هزار و ۲۴۶ نفر می   رســید، 
بنابراین شانس خرید خودرو برای متقاضیان در 
بهمن ماه سال گذشته ۶.۶ درصد بود یا می توان 
گفت از هر ۱۵ نفر یک نفر می توانست خودرو 

خریداری کند. 
البته باید توجه داشت که این آمار کاملا کلی 
است و شانس خرید متقاضیان عادی، طرح جوانی 
جمعیت و طرح نوســازی خودروهای فرسوده 
تفکیک نشــده اســت. اما در عمل شانس افراد 
همگون نیســت. برای مثال طبق قانون جوانی 
جمعیت ۵۰ درصد از محصولات خودروســازان 
بایــد به مــادران دارای دو فرزند و بیشــتر که 
آخرین فرزند آنها بعد از تاریخ مشخصی متولد 
شده باشد، برسد که منطقا باید شانس این گروه 
را افزایش دهد اما همین تصور باعث شــده که 
۶۹.۳ درصد از متقاضیان در قالب همین طرح 
اقدام به ثبت نام کنند که شانس آنها را کاهش 
داده اســت. درحالی که به طور میانگین از هر ۹ 
نفر یک نفر موفق به خرید خودرو می شود، این 
رقم برای گروه طرح جوانی جمعیت به ازای هر 

۱۲ نفر یک برنده می   رسد. 
همچنین ۲۰ درصد از محصولات نیز به طرح 
نوسازی خودروهای فرسوده می   رسد که حدودا 
معادل ۱۱ هزار و ۷۰۰ دستگاه می شود. بنابراین 
شانس خرید خودرو برای متقاضیان در این طرح 
از هر ۵.۵ نفر یک خودرو است. اگر مابقی فروش 
را نیز برای افراد عادی در نظر بگیریم شانس آنها 
نیز تقریبا یک برنده به ازای هر ۵.۵ نفر خواهد بود.

اما او اخیرا متوجه یک علامت هشدار نگران   کننده در فرآیند استخدام شده است: »وقتی متقاضیان، کل درخواست استخدام خود را با هوش مصنوعی می   نویسند.«
البته او تاکید می کند که در دنیای امروز، خیلی مهم است که متقاضیان جوان کار، دانش حداقلی و پایه   ای از هوش مصنوعی داشته باشند، و برای نقش   های فنی و تخصصی، 

این دانش باید پیشرفته   تر باشد. 
هنکاک می   گوید: »این روزها شرکت هایی که می   خواهند فارغ   التحصیلان دانشگاهی را استخدام کنند، انتظار دارند کارجویان بتوانند از هوش مصنوعی استفاده کنند، چون در 

نقش   های شغلی آینده   شان حتما با آن سروکار خواهند داشت.«
با این حال، هنکاک می   گوید وقتی متقاضیان برای تهیه مدارک درخواست کار خود بیش از حد به هوش مصنوعی متکی می   شوند، باعث می شود شخصیت، دیدگاه   ها و تجربیات 

منحصربه   فرد آنها از بین برود؛ مواردی که می توانستند به آنها کمک کنند از دیگران متمایز شوند و در نهایت شغل مورد نظر را به   دست آورند.
او می   گوید اســتفاده بیش    از حد از هوش مصنوعی در فرآیند اســتخدام، زمانی مشکل   ســاز می شود که دیگر »احســاس نمی   کنید این مدارک شخصی   سازی شده   اند.« تنظیم 
خروجی   ها با لحن و بیان شخصی خودتان بسیار مهم است، چون بسیاری از ابزارهای هوش مصنوعی با متون از پیش نوشته   شده آموزش دیده   اند و معمولا عباراتی بسیار تکراری 

و کلیشه   ای تولید می کنند.

توهم بزرگراه سازی در مدیریت شهری

ســال نیز از شــورای رقابت خارج و به وزارت صمت و ستاد تنظیم بازار سپرده 
شــد. ناگفته نماند که ستاد تنظیم بازار برای مدت زمان زیادی از اعلام قیمت 
سر باز زد تا اینکه در اوایل ۱۴۰۱ شورای رقابت باز هم به این فرآیند بازگشت 

اما به مرور مسوولیت های این شورا کاهش پیدا کرد. 
به طوریکه به موجب مصوبه ۵۴۳ شــورای رقابت، فرآیند کارشناسی و کشف 
قیمت به ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان واگذار و مقرر شد 
وزارت صمت، قیمت های نهایی را به خودروسازان ابلاغ کند، در حالی که نقش 
ضابطه گذاری و نظارت بر حسن اجرای فرآیند بر عهده شورای رقابت باقی ماند. 

این دستورالعمل تا به امروز مبنای قیمت گذاری در بازار خودرو شده است.
حالا، شــورای رقابت می گوید که وظیفه محاســبه قیمت بر عهده سازمان 
حمایت تولیدکنندگان و مصرف کنندگان اســت و این سازمان همکاری خوبی 
با شــورا دارد اما وزارت صمت در اجرا مرتکب انحرافاتی شــده است. بنابراین با 
بازگشت اختلافات و واکنش علنی که از سوی شورای رقابت دیده شده، به نظر 
می رســد تجربه سال ۹۷ در شکل و شــمایلی دیگر در حال تکرار است و جان 
تــازه ای می گیرد. موضوعی که می تواند به اصلاحات دوباره یا بحث های حقوقی 
و قانونی جدی بیانجامد. در این زمینه برخی از کارشناسان عنوان می کنند که 
اگر وزارت صمت همچنان بر اساس مصلحت اندیشی، قیمت های مصوب و مورد 
تایید شورای رقابت را تغییر دهد، این رویه به نوعی می تواند حذف بی سروصدای 
شــورای رقابت از قیمت گذاری باشــد . حال آنکه حذف این شورا در دو اتفاق 
مشــابه تنها توسط شورای هماهنگی سران قوا رخ داده و وزارت صمت قادر به 

حذف آن نیست.

وزارت صمت می تواند شورا را حذف کند؟
همزمان با بالا گرفتن اختلافات بر سر فرآیند قیمت گذاری در حوزه خودرو، 
این پرســش مطرح شــده که آیا وزارت صمت اختیار بی اعتبار کردن مصوبات 
شورای رقابت را دارد؟ بر اساس ماده ۳ دستورالعمل ۵۴۳ شورای رقابت »مبنای 
تنظیم قیمت خودرو، بر اساس ضوابط قیمت گذاری مصوب هیات تعیین و تثبیت 
قیمت ها اســت که توسط سازمان حمایت محاسبه می شود. نتایج محاسبات در 
کارگروه خودرو ارائه و به تصویب شــورای رقابت می گردد و توسط عرضه کننده 

خودرو لازم الاجراست.«. 
بنابراین، آنگونه که وظایف اعلام شده نشان می دهد، شورای رقابت تنظیم گر 
مادر در بازار خودرو است و وزارت صمت تنظیم گر فنی تلقی می شود و بنابراین 
طبق ماده ۶۱ قانون اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، شورای 
رقابــت این اجــازه را دارد که در صورت احراز تخلــف از رویه های ضدرقابتی، 
تصمیماتی از جمله دستور به فسخ قراردادهای مرتبط، توقف رویه های ضدرقابتی، 
اطلاع رسانی عمومی، تعیین جریمه نقدی یا عزل مدیران را اتخاذ کند و برعکس 

این موارد در قانون دیده نشده است.
حالا شــورای رقابت اعلام کرده که با وجود انحرافاتی که از مصوبه ۵۴۳ از 
سوی وزارت صمت رخ داده، موضوع را از نهادهای بالاتر نظارتی پیگری می کند 
که این پیگیری می تواند از مســیر شورای هماهنگی سران قوا، مجلس شورای 

اسلامی و دستگاه قضا باشد. 
در اینجا می توان چند سناریو مختلف در ارتباط با اقدام شورای رقابت در نظر 
گرفت. ممکن اســت نقش شورای رقابت احیا شود و مصوبات آن بدون دخالت 
وزارتخانه به اجرا برسد. سناریوی بعدی به تقویت اختیارات وزارت صمت اشاره 
می کند که ممکن اســت تلاش کند تصمیمات مســتقل شورا را محدود کند و 
سناریوی بعدی احتمال وقفه موقت در روند قیمت گذاری را مطرح می کند. هر 
کدام از این ســناریوها می تواند پیامد مختلفی در بازار خودرو به همراه داشــته 

باشد و به رونق یا بحران منجر شود. 
همچنین، در میان مباحث شــکل گرفته، برخی احتمال بازگشت قیمت از 
۱۵ درصد به ۲۵ درصد اعلامی از سوی شرکت خودروساز خصوصی سازی شده 
را مطرح می کنند. البته در بررســی صحت این احتمال باید گفت که »قیمت« 
تنها بخشی از انتقادات شورای رقابت به عملکرد وزارت صمت را شامل می شود 
و این شــورا در مجموع به فرآیند قیمت گذاری واکنش نشان داده و اعلام کرده 
که در جریان نظارت بر بازار به این نتیجه رســیده که وزارت صمت در مرحله 

اجرا دچار انحراف شده است. 
بر اساس این گزارش، اختلاف میان وزارت صمت و شورای رقابت در زمینه 
قیمت گذاری خودرو که حالا علنی شده، نشان از چالش های ساختاری بی شماری 
در مدیریت بازار و به ویژه در حوزه کالاهای مصرفی و حساس دارد و دخالت های 
یکجانبه آسیب های فراوان کوتاه مدت و بلندمدتی را برای بازار به همراه خواهد 
داشت و پرسشــی بزرگ تر درباره استقلال نهادهای نظارتی و حدود اختیارات 
دولت ایجاد می کند. بنابراین، واکنش های احتمالی از سوی مقامات وزارت صمت 
و شورای رقابت و نهادهای مسوول در بخش قیمت گذاری در هفته های پیش رو 

می تواند تعیین کننده سرنوشت دعوای قیمتی در بازار خودرو باشد. 
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آخرین درخشش های افتخار داوری ایران

  عرفان حمیدی  -  در شرایطی که اوضاع داوری در فوتبال ایران با قانون عجیب منع داوری برای داوران 45سال به بالا در شرایطی بحرانی 
قرار گرفته و وضعیت آموزش ها برای فصل پیش رو چندان مشخص نیست.

   دست خالی زارع برای فصل جدید
 فصل جدید برای باشــگاه ملوان در شرایطی 
کاملاً متفاوت نسبت به فصل گذشته آغاز می شود. 
این تیم که سال گذشته توانسته بود عملکرد قابل 
توجهی در لیگ برتر از خود نشان دهد و راهی فینال 
حذفی شــود، حالا با چالشی بزرگ روبه رو است؛ 
جدایی چند بازیکن کلیدی که می تواند ساختار تیم 
را دستخوش تغییرات کند. جدایی قطعی بازیکنان 
باتجربه ای همچون حبیب فرعباسی، سامان فلاح، 
امید نورافکن، محمد عمری، سامان تورانیان، قائم 
اســلامی خواه و رضا غندی پور، به علاوه احتمال 
جدایی رضا جعفری و چند بازیکن دیگر، شکل و 
ترکیب تیم ملوان را به کلی تغییر خواهد داد. این 
موضوع نگرانی هایی را برای هواداران و کادر فنی به 
وجود آورده است، چرا که بدون جذب جایگزین های 
مناسب، احتمالاً تیم وارد دوران آزمون و خطا خواهد 
شد. شهر انزلی چشم انتظار تحرکات باشگاه در نقل 
و انتقالات است و امید می رود با شروع تمرینات، 
باشگاه ملوان مذاکرات جدی تری با بازیکنان جدید 
انجام دهد تا تیم بتواند با ترکیبی متوازن تر و آماده تر 
وارد فصل جدید شود. این اتفاق برای طرفداران و 
کادر فنی ملوان حیاتی است، زیرا موفقیت در فصل 
جدید نیازمند توازن بین تجربه و جوانی اســت و 
بدون جذب بازیکنان کلیدی، مســیر دشواری در 

انتظار تیم خواهد بود.

 ســرمربی برزیلی مدنظر استقلال به 
عنوان سرمربی جدید ویتوریا انتخاب شد.

 ویتوریا پس از جدایی تیاگو کارپینی، رسماً فابیو 
کاریله را به عنوان سرمربی جدید خود معرفی کرد.

کاریله مربی باتجربه ۵۱ ســاله، قرار است روز 
پنجشــنبه به سالوادور برســد و اولین بازی خود 
را روز شنبه مقابل اینترناسیونال در سیزدهمین 
هفته از مســابقات لیگ برزیل روی نیمکت تیم 

جدیدش تجربه کند. 
کاریله با ســابقه مربیگری در باشگاه هایی در 
برزیل، ژاپن و عربستان، تجربه زیادی دارد. رزومه 
چشمگیر او شامل رساندن کورینتیانس به عنوان 
قهرمانی برزیل در ســال ۲۰۱۷ و کسب قهرمانی 

سری B با سانتوس در سال ۲۰۲۴ است. 
استقلال تهران پیش از عقد قرارداد با ساپسنتو 
قصد داشت با کاریله برای حضور در ایران توافق کند.

 بازیکن ســابق استقلال در لیگ یک 
سرمربی شد

کیانوش رحمتی، بازیکن سابق استقلال هدایت 
تیم شهرداری نوشهر در لیگ آزادگان را بر عهده 

گرفت.
 کیانوش رحمتی، پیشکسوت فوتبال و بازیکن 
سابق اســتقلال به عنوان ســرمربی جدید تیم 

شهرداری نوشهر انتخاب شد.
رحمتی در ســال های گذشــته در کادرفنی 
تیم های مختلفی حضور داشته و سابقه مربیگری در 
نساجی مازندران، سایپا و استقلال را در کارنامه دارد.

شهرداری نوشهر فصل گذشته با هدایت رضا 
ربیعی با ۴۶ امتیاز در جایگاه هشتم جدول لیگ 

آزادگان قرار گرفت.

 سادیو مانه در النصر ماندنی شد
باشگاه النصر قصد فروش سادیو مانه را ندارد و 
این مهاجم سنگالی فصل بعد هم با پیراهن النصر 

به میدان خواهد رفت.
 سادیو مانه در تابستان سال ۲۰۲۳ با جدایی از 

بایرن مونیخ پیراهن النصر عربستان را برتن کند.
مانه در فصل نخست حضورش در النصر نمایش 
ناامید کننده ای داشت به طوریکه تا آستانه جدایی 

از تیم و حضور در لیگ ترکیه پیش رفت.
اما این مهاجم سنگالی در فصل دوم حضور در 
النصر عملکرد بسیار خوبی داشت و بهترین بازیکن 

تیم بعد از کریستیانو رونالدو بود.
گمانه زنی ها درباره جدایی مانه از النصر زیاد 
بود اما رسانه های عربستانی تاکید کردند که باشگاه 

النصر این بازیکن را نخواهد فروخت.
طبق اعلام سایت اسپورت عربستان سادیو مانه 
یک ســال دیگر با النصر قرارداد دارد و به همین 
خاطر باشگاه قصد فروش این بازیکن را ندارد و  او 

به حضورش در النصر  ادامه خواهد داد.
باشــگاه النصر با ژرژ ژسوس برای جایگزینی 
پیولی به توافق نهایی رسیده است و قرار است که 
این سرمربی پرتغالی هدایت النصر را برعهده بگیرد.

 مذاکره باشگاه استقلال با دروازه بان 
خارجی؛ جدایی حسینی قطعی شده است؟

باشگاه استقلال در حال مذاکره با یک دروازه 
خارجی برای حضور در این تیم است.

با وجود این که باشگاه استقلال با امید فرعباسی 
دروازه بان فصل گذشته ملوان قرارداد امضا و از وی 
رونمایی کرد، اما مذاکره با یک دروازه بان خارجی 

دیگر در دستور کار مدیران این باشگاه قرار دارد.
بــا تایید ســخنگوی باشــگاه اســتقلال نام 
 یــک دروازه بان خارجی در فهرســت ســاپینتو 
قرار دارد و مســئولان باشــگاه در حال مذاکره با 

وی هستند.
این در حالی است که به گفته سخنگوی باشگاه 
مذاکرات با سیدحسین حسینی کاپیتان آبی پوشان 
مثبت نبوده و طرفین به توافق نرسیده اند. با این 
شرایط باید دید حسینی از استقلال جدا خواهد 
شد یا مثل فصول گذشته این کش و قوس برای 
بالا بردن قیمت قرارداد است و او همچنان در این 

تیم خواهد ماند.

جهانبخش: می خواهم 
در اروپا بمانم

مهدی پاشازاده پیشکسوت اســتقلال هم یکی از موافقان بازگشت ساپینتو 
اســت که ســبک هجومی او را متناسب با حال و هوای اســتقلال می داند. او 
همچنین معتقد اســت در این برهه فقط تصمیمات درســت و شایسته سالاری 
اســت که می تواند اســتقلال را به جایگاه اصلی خود بازگرداند و باید تیم به 
دور از آزمون و خطا به درســتی تقویت شــود تا اســتقلال برخلاف فصل قبل 

بتواند در اوج قرار بگیرد.

نیمکت اســتقلال فصل قبل چیزی که زیاد به خود دیده مربی بوده 
اســت، حالا اما ساپینتو بازگشته و بســیاری امیدوارند که این چهره 

بازگرداند. بتواند ثبات را به نیمکت استقلال 
ســاپینتو ســبک هجومی دارد، اما مهم تر از همه این اســت که تصمیم ها 
براســاس منطق گرفته شــود، نه موج هواداری. در چند سال گذشته رختکن 
اســتقلال از نظر نفرات بــزرگ و لیدرهای واقعی خالی بوده اســت. حالا که 
ســاپینتو برگشته، نباید زمان را از دســت داد. باید تیم به درستی تقویت شود 
و اســتقلال دوباره به شخصیت برنده اش برگردد. با این هواداران بی نظیر، فقط 
کافی اســت کمی عقلانیت در مدیریت حاکم شــود. اگر تیم به خوبی مدیریت 
شود استقلال با این ظرفیت هواداری قطعاً به سمت قهرمانی حرکت خواهد کرد.

مدیریت استقلال در ناکامی فصل قبل چقدر مقصر بود؟
از همان ابتدا مشــخص بود استقلال با این سبک و ساختار به جای خاصی 
نمی رســد. حتی گفتم با ادامه این روند، احتمال قرار گرفتن تیم بین پنج تیم 
اول هم کم اســت. در نهایت هم دیدیم که همان »بار کج«، به منزل نرســید. 
کنارگذاشــتن نکونام بعد از سه هفته اشتباه بزرگی بود؛ اگر قرار بود برکنارش 
کنید، چرا قبل از شروع فصل این کار را نکردید؟ این یعنی ناآگاهی نسبت به 
اصول مدیریت ورزشی. شما مربی را کنار گذاشتید، بدون اینکه حتی جایگزین 

مشــخصی داشته باشید. تصمیمات فصل قبل پی در پی اشتباه بود و امیدوارم 
حالا با آمدن ســاپینتو ثبات به نیمکت استقلال بازگردد. 

عده ای معتقد هستند که باشگاه استقلال با آزمون و خطا مدیریت می شود.
مهم نیست که مدیر ورزشی باشد یا غیر ورزشی. مهم این است که آدم های 
آگاه و متخصــص در هیأت مدیره حضور یابنــد و بهترین تصمیمات ممکن را 
اتخاذ کنند. استقلال باشگاهی نیست که با آزمون و خطا مدیریت شود. باید از 
سرمایه های فنی و انسانی مان درست استفاده کنیم. باید شایسته سالاری را در 
اولویت قرارداد، نه رابطه ســالاری. متأسفانه استقلال طی سال های اخیر درگیر 
همین نگاه سطحی و کوتاه مدت بوده و همین موضوع هم به تیم ضربه زده است.

فکر می کنید با تغییر رویکرد بتوان به آینده استقلال امیدوار بود؟
همان طور که گفتم اگر شایسته سالاری باشد قطعاً استقلال موفق می شود. 
اســتقلال نباید اسیر تصمیمات مقطعی و زودگذر باشد. باشگاهی که میلیون ها 
هوادار دارد مدیرانی می طلبد که آینده نگری را ســرلوحه کار خود قرار دهند. 
فصل پیش اســتقلال اصلًا در بخش مدیریتی خوب عمل نکرد. البته خشــت 

اول کج چیده شــده بود و در نهایت هم پی در پی مربی و بازیکن عوض شــد 
که نتیجه ای نداشــت. حالا جای شــکرش باقی اســت که یــک قهرمانی جام 
حذفی به دســت آمد اما اســتقلال باید برای قهرمانی در لیگ برتر تلاش کند 
کــه امیدوارم در فصل جدید با درایــت و آینده نگری چنین اتفاقی رخ دهد و 

استقلال موفق شود.

آخرین اظهارات مدیران استقلال درباره حسینی
اســتقلال امروز به ترکیه می رود و ممکن است حسینی بعد از توافق شبانه 
در میان بازیکنان اســتقلال دیده شــود. اما جالب اســت بدانیــد که مدیران 
اســتقلال پیش از ســفر این تیم به ترکیه چه نظری درباره تمدید قرارداد با 
حســینی داشتند. ساعده سیما که تبدیل به ســخنگوی باشگاه استقلال شده 
درباره حســینی این جمله را گفت تــا به نوعی راه تمدید را باز بگذارد: »هیچ 
چالشــی برای تمدید با حســینی وجود ندارد. او هروقت بخواهد توافق کند، با 
او قرارداد می بندیم.« با این اظهارات کاملًا مشــخص است که باشگاه استقلال 

عمیقاً خواســتار تمدید قرارداد با حسینی است. 

به ساپینتو ملحق می شود طاهری 
بیــژن طاهری نزدیک ترین فرد برای سرپرســتی تیم اســتقلال محســوب 
می شــود. طاهری که به شدت مورد توجه ساپینتو است از لحظه بازگشت این 
مربی پرتغالی به ایران با وی در تماس بوده و گفته می شــود تا قبل از ســفر 
به ترکیه به عنوان سرپرســت تیم معرفی می شــود تا در سفر به ترکیه همراه 
آبی ها باشــد. طاهری حتی ســابقه مربیگری را هــم دارد و می  تواند به عنوان 
دســتیار نیز در کنار ساپینتو باشــد اما ترجیح طاهری این است که به عنوان 
سرپرســت با ســاپینتو همکاری کند که این موضوع تا حد زیادی انجام شدنی 

به نظر می رســد و باید طاهری را سرپرست استقلال دانست.

برکناری نکونام اشتباه بود

علیرضا جهانبخش که به تازگی قراردادش با تیم هیرنفین هلند به پایان رســیده، در زمان حضور در این باشــگاه هلندی مصاحبه ای با یک خبرنگار ایرانی الاصل انگلیســی 
زبان به زبان انگلیسی انجام داده که در بخش هایی از این مصاحبه، راجع به چالش های آینده خود و شرایط تیم ملی فوتبال ایران صحبت کرده است. جهانبخش در خصوص 
سرنوشــت خود می گوید: »شــخصاً دوســت دارم کمی بیشتر در اروپا بمانم. همیشه می گفتم مسائل مالی هیچ وقت اولویت اول و دوم من نبوده و در طول سال ها این را نشان 
دادم. در این دو سال آخر من آفرهای خیلی خوبی از خاورمیانه و امریکا و مکزیک و کشورهای دیگر داشتم ولی در آخر یک چیزی به من می گوید که هنوز می توانم در اروپا 
و ســطح بالا بمانم. الان در۳۰ ســالگی ام هســتم و باید درباره اش تصمیم بگیرم. من چند سال خوب دیگر تا رسیدن به انتهای حرفه ام دارم. اول از همه باید از آن لذت ببرم و 
بهترین کار را بکنم ولی همان طور که گفتم شخصاً دوست دارم تا جایی که می شود در اروپا بمانم ولی در حرفه ما شما هیچ وقت نمی دانید که چه اتفاقی می افتد. باید انتخاب 

درستی داشته باشیم و ببینیم در آینده چه می شود.«

در شرایطی که اوضاع داوری در فوتبال ایران با قانون عجیب منع داوری 
برای داوران ۴۵سال به بالا در شرایطی بحرانی قرار گرفته و وضعیت آموزش ها 
برای فصل پیش رو چندان مشــخص نیســت، علیرضا فغانی داور باتجربه و 
پرافتخار فوتبال کشورمان که این روزها به نمایندگی از فدراسیون استرالیا 
در رقابت های جام جهانی باشــگاه ها حضور دارد، به عنوان داور اصلی فینال 
جام جهانی باشــگاه ها بین تیم های پاری ســن ژرمن و چلسی در ورزشگاه 
مت لایف شــهر نیوجرسی امریکا انتخاب شده است. آن هم در شرایطی که 
تصور می شد در ۴۷سالگی، فیفا چندان توجهی به فغانی برای قضاوت این 
مســابقه نداشته باشــد اما این داور مطرح فوتبال کشورمان با قضاوت های 
قابل قبول در مرحله گروهی و بازی های حساس مرحله حذفی از جمله جدال 
پالمیراس و چلسی، به عنوان داور اصلی دیدار نهایی انتخاب شد. چهره ای که 
در آخرین مصاحبه خود، از تمایل خود برای خداحافظی در آینده ای نزدیک 
خبر داده اســت: »اول از همه باید احساســم را بیان کنم. این اولین دوره 
جام جهانی باشــگاه ها با فرمت جدید است و برای من یک افتخار است که 
در چنین تورنمنتی شرکت دارم. واقعاً حس فوق العاده ای دارم. در دو هفته 
گذشته روی جنبه های تاکتیکی، عملی و پزشکی تمرکز کردیم و سرانجام 

امروز مسئولیت فینال به من واگذار شد. فکر می کنم تیم های شرکت کننده 
هــم از عملکرد داوران راضی بودند. قضاوت این فینال برای من یک افتخار 
بزرگ اســت. در طول ســال ها تلاش و حضــور در تورنمنت های مختلف، 
همیشه به چنین لحظه ای فکر کرده ام. این دیدار می تواند نقطه اوج دوران 
داوری ام باشــد و از اینکه فیفا به من اعتماد کرده، قدردانم. در این مقطع 
از دوران حرفه ای ام، هر تورنمنت می تواند آخرین باشد. بنابراین با انگیزه  و 
تمرکز کامل وارد این فینال می شوم.« با توجه به انتخاب فیفا برای قضاوت 
فغانی در این مسابقه حساس، مهم ترین قضاوت های دوران حرفه ای علیرضا 

فغانی را مرور می کنیم.
 

فینال لیگ قهرمانان آسیا 2۰۱4
فغانی که از سال ۲۰۰۸ در فهرست داوران بین المللی فیفا قرار گرفته بود، 
پس از حضور به عنوان داور چهارم در دیدار افتتاحیه جام جهانی برزیل بین 
تیم میزبان و کرواســی، دیدار رفت فینال لیگ قهرمانان آسیا بین تیم های 
وسترن سیدنی استرالیا و الهلال عربستان را در شهر سیدنی سوت زد و در 
نهایت این مسابقه با برتری یک بر صفر تیم استرالیایی به پایان رسید، این 

مسابقه شروع دوران درخشان فغانی در مسابقات بین المللی بود.
 

فینال جام ملت های آسیا 2۰۱5
با توجه به غیبت ایران در مرحله نیمه نهایی جام ملت های آســیا ۲۰۱۵، فرصت فوق العاده ای 
نصیب فغانی و تیم داوری ایرانی مســابقه متشکل از دو کمک او یعنی رضا سخندان و محمدرضا 
ابوالفضلی شــد تا در فینال رقابت های جام ملت های آســیا بین استرالیا و کره جنوبی  به میزبانی 
کانگوروها قضاوت کنند. در این مســابقه که به اوقات اضافه نیز کشــیده شد، فغانی قضاوت خوبی 
داشت و در نهایت شاگردان آنژه پوستکوغلو با پیروزی دو بر یک مقابل کره جنوبی، عنوان قهرمانی 

آسیا را برای نخستین بار از آن خود کردند.
 

فینال جام جهانی باشگاه ها 2۰۱5
فینال اولین دوره ۳۲ تیمی جام جهانی باشگاه ها، نخستین قضاوت فغانی در فینال این رقابت ها 
نیست و این داور ایرانی، سابقه قضاوت دیدار بین تیم های بارسلونا و ریورپلاته در فینال جام جهانی 
ســال ۲۰۱۵ را دارد. جایی که بارســلونا با دو گل سوارز و یک گل مسی که این فصل در پیراهن 
اینترمیامی شــاهد قضاوت فغانی در رقابت افتتاحیه بودنــد، مقابل تیم آرژانتینی در یوکوهاما به 
پیروزی رسیدند. جالب اینکه سرمربی فعلی پاری سن ژرمن یعنی لوئیز انریکه در آن مسابقه روی 

نیمکت بارسلونا حضور داشت.
 

فینال المپیک 2۰۱۶
فینــال المپیک ۲۰۱۶ در بخش مردان در ورزشــگاه ماراکانا برزیل، یکی از نقاط عطف دوران 
حرفه ای فغانی بود. جایی که دو ســال پس از شکســت ســنگین ۷بریک برزیل مقابل آلمان در 
نیمه نهایی جام جهانی، سلسائو انگیزه بالایی برای کسب مدال طلای المپیک در خانه با حضور نیمار 
داشت و در شب قضاوت استاندارد علیرضا فغانی، مقابل این تیم در ضربات پنالتی به برتری رسید.

 
رده بندی جام جهانی 2۰۱۸

عملکرد فوق العاده فغانی در جام جهانی ۲۰۱۸ بویژه در جدال جذاب مرحله یک هشــتم نهایی 
بین آرژانتین و فرانســه که با برتری چهار بر سه فرانسوی ها همراه شد، باعث شد تا فغانی یکی از 
نامزدهای اصلی سوت زدن دیدار نهایی مسابقات باشد. با این حال فیفا تصمیم گرفت تا یک داور 
آرژانتینی، دیدار نهایی جام جهانی را ســوت بزند و قضاوت جدال رده بندی بین انگلیس و بلژیک 
که با برتری دوبرصفر شــیاطین ســرخ فوتبال اروپا همراه شد، به فغانی سپرده شد و داور ایرانی، 

یکی از داوران کم اشتباه این جام لقب گرفت.

خطر بزرگ برای داوری ایران؛ گزینه ای در جام جهانی نداریم
حتی با وجود اینکه علیرضا فغانی در حال حاضر فدراسیون فوتبال استرالیا را نمایندگی می کند، 
او به عنوان یک داور ایرانی در مســابقات بین المللی فوتبال جهان حاضر شــده و تنها داور ایرانی 
مطرح در رقابت های ملی و باشگاهی سطح اول فوتبال جهان است. با توجه به احتمال خداحافظی 
فغانی در پایان این مســابقات، حالا خطر بزرگی داوری ایران را تهدید می کند و این خطر، غیبت 
ایــران در بحث داوری رقابت های جام جهانی ۲۰۲۶ اســت. در حال حاضر بجز موعود بنیادی فر 
که در مســابقات مقدماتی جام جهانی در منطقه آســیا حاضر بوده، هیچ یک از داوران بین المللی 
ایران حتی نزدیک به قضاوت در سطح جام جهانی نیست و خود بنیادی فر نیز شانس بالایی برای 
انتخاب شدن به عنوان داور در جام جهانی پیش رو ندارد. موضوعی که نشان دهنده شکست بزرگ 
فدراســیون فوتبال ایران و کمیته داوران در بحث آموزش و فرصت دادن به داوران در ســال های 
اخیر اســت که عمق اوضاع اســفناک آموزش داوران در ایران و تطبیق آنها با اســتانداردهای روز 

داوری در فوتبال جهان را نشان می دهد.

سعید ســحرخیزان مهاجم جوان تیم 
ملی امید ایران و باشگاه اورنبورگ روسیه 
که پس از یک فصل حضور در این باشگاه 
تبدیل بــه یکی از اهداف بــزرگ نقل و 
انتقالاتی باشگاه استقلال شده بود، حالا با 
یــک اتفاق جالب در طول دوران حرفه ای 

خود مواجه شده است.
 مهاجم ســابق هوادار و گل گهر که از 
لحاظ تیمی فصل ناموفقی را با اورنبورگ 
پشت ســر گذاشته بود، در پایان فصل به 
دسته پایین تر سقوط کرد اما حالا با رأی 
دادگاه، می تواند بار دیگر در لیگ روســیه 

به میدان برود. اتحادیه فوتبال روسیه اعلام کرده که با رأی کمیته کنترل و انضباطی فدراسیون این کشور، باشگاه تورپدو به دلیل 
تخلف در دریافت مجوز، از حضور در فصل ۲۶-۲۰۲۵ لیگ برتر این کشور حذف می شود و باشگاه اورنبورگ دوباره به سطح اول 

این رقابت ها برمی گردد.
 با رأی صادر شده از سوی کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال روسیه، تیم تورپدو حق شرکت در لیگ برتر را نخواهد داشت و 

یاران سحرخیزان به جای لیگ دسته اول، باید در لیگ برتر به کارشان ادامه بدهند و آماده این رقابت ها شوند. 
این در حالیست که سحرخیزان با توجه به سقوط اورنبورگ به دنبال دریافت رضایت نامه از این باشگاه و حضور در استقلال 
بود و مذاکرات آبی ها نیز طی هفته های اخیر به طور جدی با تیم روســی دنبال می شــد که حالا بازگشت اورنبورگ به لیگ برتر 
شاید کار مدیران استقلال را هم سخت کند. با این وجود، بعید به نظر می رسد باشگاه استقلال بی خیال جذب سحرخیزان شود و 
احتمالاً دور جدیدی از مذاکرات در فضای جدی تر طی روزهای آینده دنبال خواهد شد تا آبی ها بتوانند این مهاجم ۲۱ساله را به 
خدمت بگیرند. سحرخیزان در فصلی که گذشت، در ۳۰مسابقه برای اورنبورگ در لیگ روسیه و جام حذفی این کشور موفق به 
ثبت ۸گل و یک پاس گل شده بود. بجز سحرخیزان، محمدجواد حسین نژاد نیز دیگر بازیکن ایرانی شاغل در لیگ فوتبال روسیه 

است که در رادار باشگاه استقلال قرار گرفته است.

در حالی که هواداران پرسپولیس با شور 
و اشتیاق فراوان چشم به راه بازگشت احمد 
نوراللهی، هافبک محبوب و ملی پوش خود به 
جمع سرخپوشان هستند، اخباری مبنی بر 
مذاکرات جدی این بازیکن با باشگاه اتحاد 
کلبای امارات، قلب هــواداران را به تپش 
انداخته اســت. گزارش های موثق حاکی 
از آن اســت که نمایندگان باشگاه کلبا و 
مدیر برنامه های نوراللهی در روزهای اخیر 
جلسه ای را در دبی برگزار کرده اند و در این 
جلسه، طرفین به توافقات اولیه ای نیز دست 
یافته اند. این تحولات در حالی رخ می دهد 
که باشگاه پرسپولیس نیز تمام تلاش خود را به کار گرفته تا این بازیکن ارزشمند را به خانه بازگرداند و همچنان به بازگشت او امیدوار است.

احمد نوراللهی که در دو فصل گذشته در تیم الوحده امارات توپ می زد، اکنون پس از اتمام قراردادش به یکی از مهره های کلیدی 
و مورد توجه در بازار نقل وانتقالات تابستانی تبدیل شده است. سابقه درخشان او در پرسپولیس و عملکرد قابل قبولش در لیگ امارات، 
او را به یکی از گزینه های اصلی وحید هاشمیان برای تقویت خط میانی سرخپوشان تبدیل کرده است. با این حال، شرایط پیچیده ای 

در خصوص آینده حرفه ای او وجود دارد که تصمیم گیری را برای او دشوار کرده است.
از یک سو، ارتباط نزدیک مدیر برنامه های نوراللهی با مدیران باشگاه اتحاد کلبا، روند مذاکرات این بازیکن با تیم اماراتی را سرعت 
بخشیده است. از سوی دیگر، باشگاه پرسپولیس با محدودیت هایی در جذب بازیکن از لیگ برتر ایران مواجه است و در تلاش است 
تا سهمیه های خود را حفظ کند. از این رو، جذب نوراللهی برای این تیم از اهمیت بالایی برخوردار است. نکته حائز اهمیت این است 
که نوراللهی در حال حاضر بازیکن آزاد محسوب می شود و انتقال او به هر تیمی، نیازی به دریافت رضایتنامه از باشگاه فعلی اش ندارد.

با وجود تمام این شرایط، هنوز انتقال نوراللهی به کلبا قطعی نشده است و باشگاه پرسپولیس همچنان منتظر است تا نتیجه نهایی 
این مذاکرات مشخص شود. برخی منابع نزدیک به باشگاه پرسپولیس بر این باورند که اگر باشگاه اماراتی نتواند با نوراللهی به توافق 

نهایی دست یابد، احتمال بازگشت این بازیکن به تهران و پیوستن به پرسپولیس وجود دارد.

بازگشت سحرخیزان به لیگ برتر روسیه کلبا رقیب جدی سرخ ها
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  افزایش مدیران نســل زد، با اولویت 
انعطاف و رفاه

»رای« ۲۵ ساله، می   گوید که اغلب جوان   ترین 
فرد حاضر در محل کارش اســت. این موقعیت، 
وقتی که قرار است مدیر ۸ نفر دیگر باشد، می تواند 

چالش   برانگیز باشد.
 این جوان متخصص که در شبکه   های اجتماعی 
با نــام »رای ترینا« )Rai Tryna(« شــناخته 
می شود، یکی از افراد نسل زد است که کم   کم در 
حال گرفتن نقش   های مدیریتی هستند و خیلی 
از این مدیران جوان، شــیوه انجام کسب و کار را 

دگرگون می کنند. 
در حال حاضر، از هر ۱۰ مدیر، یک نفر متعلق 
به نسل زد است که بزرگ ترین شان امسال ۲۸ساله 
می شــود و طبــق پژوهش جدیدی از شــرکت 
»گلسدور«، تا ســال آینده تعدادشان از مدیران 
نســل بیبی   بومر )متولدین بین ۱۹۴۶ تا ۱۹۶۴( 
بیشتر خواهد شد. به گفته دنیل ژائو، اقتصاددان 
ارشــد در گلســدور، این روند هم در مشــاغل 
کم   درآمــد مانند خدمات غذایی )که به   طور کلی 
نیروی کار جوان   تری دارد( دیده می شــود و هم 
در صنعت تکنولوژی )که معمولا پیشرفت شغلی 

در آن سریع   تر است(.
 نسل زد و »مدیریت   گریزی آگاهانه«

مدیران بیســت   وچند ساله در حال پیشرفت 
هســتند و این در حالی اســت که به بسیاری از 
هم   نسلانشان برچسب   هایی مانند »مدیریت   گریزی 
آگاهانه« خورده است - یعنی این باور که جوان   ها 
تمایلی به پذیرفتن مســوولیت هدایت یک تیم 
ندارند. اما داده   ها این ادعا را تایید نمی   کنند. ژائو 
در گفت   وگو با CNBC گفته که در واقع نسل زد، 
با همان سرعت و میزان مشابه نسل   های قبلی، وارد 
نقش   های مدیریتی می   شوند. او می   گوید: »وقتی به 
کل نیروی کار نگاه می   کنیم، همچنان می   بینیم که 
نسل زد هم به مدیریت علاقه   مند است. آنها هم 
نردبان سازمانی را راهی برای افزایش درآمد و ارتقا 
جایگاه شغلی می   دانند.« ژائو می   گوید: »در واقع، 
روند مدیریت   گریزی آگاهانه بازتاب   دهنده    نوعی 
ناامیدی واقعی در برخی کارکنان است؛ جایی که 
احساس می کنند با وجود مسوولیت   های اضافی، 
نه قدردانی کافی از آنها شده و نه پاداش مناسبی 

دریافت کرده   اند.«
رای که مدیر بخش همکاری   ها در یک شرکت 
تکنولوژی است، می   گوید چون هم مدیران خوب 
داشته و هم مدیران بد، متوجه شده که یک مدیر 
عالی چقدر می تواند فضای کاری مثبتی ایجاد کند 
و باعث رشد و پیشرفت افراد در مسیر شغلی   شان 
شود. به همین دلیل به مدیریت علاقه   مند شده 
است. این مدیر جوان می   گوید که همیشه مسیرش 
هموار نبــوده و یاد گرفته چگونه انتظارات را در 
برابر اعضای تیمی که گاهی از او بزرگ تر هستند 

مدیریت کند.
او همچنین درک می کند که چرا برخی جوانان 
ممکن است از پذیرش نقش مدیریتی صرف   نظر 
کنند، به   ویژه اگر در قبال این مسوولیت   ها دستمزد 
مناسبی دریافت نکنند. رای که برخی از تجربه   های 
کاری   اش را در تیک   تاک به اشــتراک می   گذارد، 
می   گوید: »مدیریت هشــت عضو مستقیم یعنی 
مواجهه با هشت زندگی متفاوت، هشت شخصیت، 
هــدف و بلندپروازی مختلف. و باید همه اینها را 
در حالی مدیریت کنی که وظایف اصلی شــغلت 

را هم انجام می   دهی.«
او اضافه می کند: »گاهی هم باید نقش آدم بد 
را بازی کنی، مثلا وقتی خبر ناخوشایندی مثل 
رد شدن درخواست افزایش حقوق یکی از اعضای 
تیــم را می   دهی. بنابراین کاملا درک می   کنم که 
چرا بعضی   ها میلی به پذیرفتن این نقش ندارند.«  
با این حال، او می   گوید: »اگر واقعا از کار با آدم   ها 
لذت می   بری و دســتمزد منصفانــه   ای دریافت 
می   کنی، رهبری در محیط کار می تواند تجربه   ای 

رضایت   بخش باشد.«

 حضور سارا بهرامی در سریال »کوری«
سارا بهرامی دارای سیمرغ بلورین و سه نامزدی 
بهترین بازیگر در جشــنواره فیلم فجر قرار است 
نقشــی متفاوت را در »کــوری« ایفا کند. پیش 
از این مریــلا زارعی و امیر جعفــری به عنوان 
دیگر بازیگران نقش های اصلی سریال »کوری« 
معرفی شــده بودنــد. »کوری« بــه کارگردانی 
ســجاد پهلوان زاده، تهیه کنندگی کاظم دانشی 
و نویســندگی امیر ابیلی برای پخش از فیلم نت 
در حال فیلمبرداری است. بزودی دیگر بازیگران 
این سریال که ســوژه ای اجتماعی دارد، معرفی 
می شوند. در خلاصه داســتان این سریال آمده 

است: »و عدالت برای همه...!«

 »چشم هایش« جلوی دوربین فرمان آرا
فیلمبرداری فیلم »چشم هایش« به کارگردانی 
بهمن فرمان آرا بر اساس رمان بزرگ علوی آغاز 
شــد. با پیوســتن بهناز جعفری، علی شادمان، 
پانتــه آ پناهی ها و ژاکلین آواره به عنوان بازیگر 
به پروژه »چشــم هایش«، تیم بازیگران این اثر 
تکمیل شــدند. پیش تر نیز مهدی پاکدل، لاله 
مرزبان، علی مصفا، صابر ابر و شمس لنگرودی 
بــه عنوان بازیگر به این پروژه پیوســته بودند. 
مجوز این فیلمنامه که شادمهر راستین و بهمن 
فرمان آرا به طور مشــترک نویســندگی آن را 
برعهده دارند، در هفتادمین ســالگرد چاپ این 

اثر صادر شد.

درست است که ترک شغل کارکنان جزئی از واقعیت دنیای کار است، اما وقتی 
همکارانمان به خاطر تعدیل نیرو کارشان را از دست می دهند، ضربه این اتفاق را به 
شکل عمیق تر و سخت تری احساس می کنیم. کارکنان باقی مانده طیف گسترده ای 
از واکنش های جسمی و روحی را تجربه می کنند که تاثیر مستقیمی بر نگرش آنها 
به نقش و مسیر شغلی شان دارد. برخی از رایج ترین واکنش های نیروهای بازمانده 

عبارتند از:
 

 بی اعتمادی به رهبری سازمان
معمولا این مدیران هستند که مورد سرزنش قرار می گیرند، چون هرچه نباشد 
در نهایت آنها تصمیم به کاهش نیرو می گیرند و تعیین می کنند چه کسانی بمانند 
و چه کسانی بروند. در اغلب مواقع، کارکنان باقی مانده حس می کنند به آنها و 
هم تیمی هایی که رفته اند خیانت شده، می رنجند و اعتمادشان را به رهبران سازمان 
از دست می دهند. همچنین، طبیعی است که نسبت به ثبات مالی شرکت هم نگران 

شوند و احساس اطمینانشان را از دست بدهند.

  احساس گناه 
طبیعی است که نخستین واکنش نیروهای باقی مانده آسودگی است. آنها خوشحال 
هستند که این بار نامشان از لیست خط نخورده و هنوز می توانند قسط های خود را 
پرداخت کنند. اما این احساس آسودگی به سرعت جای خود را به احساس گناه 
می دهد که چرا او باید اخراج می شد و من نه؟ بازمانده ها گاهی علاوه بر احساس 

گناه، احساس خشم را هم تجربه می کنند.

  اضطراب ناشی از حس عدم امنیت شغلی
وقتی مدیران توانسته اند دلیلی برای حذف نیروهای پرتلاش و مستعد پیدا کنند، 

منطقی است که بازمانده ها حس امنیت شغلی شان را از دست بدهند.»جیمی فرو«، 
مدیرعامل پلتفرم ابری پزشکی »کرپترون« می گوید: »تعدیل نیرو سخت است و 
طبیعی است که تیم دچار تنش، ترس از دست دادن شغل و همدردی با هم تیمی های 
تعدیل شده شود.« طبق تحقیقات پلتفرم خدمات منابع انسانی »نکتار«، ۶۵ درصد 
از کارکنان شرکت هایی که اخیرا تعدیل نیرو داشته اند حالا نگران امنیت شغلی خود 
هستند. این رقم در شرکت هایی که تعدیل نیرو نداشته اند تنها ۲۴ درصد است. 
یعنی در شرکت هایی که تعدیل داشته اند، به ازای هر ۱۰ نفر، ۴ نفر بیشتر این 

اضطراب را تجربه می کنند. 

  افت روحیه کارکنان
در موقعیتی که هم تیمی هایتان را از دست داده اید و هر آن ممکن است خود شما 
هم از کار برکنار شوید، سخت است که با شور و انگیزه به کار خود ادامه دهید. افت 
روحیه یکی از پیامدهای رایج تعدیل نیرو است که نشانه هایش عبارتند از: افزایش 

غیبت های غیرموجه، کاهش همکاری و ارتباط تیمی و کاهش بهره وری و انگیزه.

پژوهش نکتار روی هزار نیروی تمام وقت نشان می دهد که: 
۵۸ درصد از نیروهایی که شرکت شان به تازگی تعدیل نیرو داشته، دچار »اضطراب 
غروب یکشنبه )همان غروب جمعه خودمان( « هستند. یعنی از فکر واقعیت هفته 
کاری پیش  رو دچار اضطراب و نگرانی می شوند. این عدد در شرکت هایی که تعدیل 

نیرو نداشته اند، فقط ۳۱ درصد است.
۶۱ درصد از افراد هم می گویند اگر به پولش نیاز نداشتند، در شغل فعلی شان 

نمی ماندند.

  فرسودگی شغلی

کاهش هزینه های مربوط به حقوق پرداختی یک شرکت، به ندرت با کاهش حجم کار همراه 
است. معمولا کارکنان باقی مانده باید بار کارهای ناتمام و وظایف نیروهای رفته را هم به دوش 
بکشند، آن  هم بدون برخورداری از تمام دانش و مهارتی که در یک تیم کامل وجود دارد. و این 
نتیجه اش چیزی نیست جز فرسودگی. بررسی های نکتار درباره سطح فرسودگی در شرکت هایی که 
اخیرا بازسازی سازمانی داشته اند نشان می دهد که ۶۰ درصد از کارکنان گفته اند دچار فرسودگی 
شده اند و این در حالی است که این رقم در شرکت هایی که طی سه ماه گذشته تعدیل نیرو 

نداشته اند، ۳۲ درصد است.

  ترک شغل پس از تعدیل نیرو
در موقعیتی که یک کشتی دارد غرق می شود، واکنش طبیعی چیست؟ برخی منتظر می مانند 
تا دوباره روی آب شناور شود که هیچ اطمینانی به آن نیست. اما دیگران برای نجات جان خود از 
آن بیرون می پرند. این دقیقا همان اتفاقی است که پس از تعدیل نیرو رخ می دهد. ممکن است 
بازمانده ها همچنان هر روز سر کار حاضر شوند، اما بسیاری در سکوت برای شغل بعدی شان در 
جایی خارج از این سازمان مهیا می شوند. طبق یافته های پژوهش نکتار، ارتباط مستقیمی بین تعدیل 
نیرو و جست وجوی شغل وجود دارد: ۶۳ درصد از کارکنانی که اخیرا در شرکت خود شاهد تعدیل 
نیرو بوده اند، گفته اند ظرف سه ماه آینده به دنبال شغل جدیدی خواهند رفت. در شرکت هایی که 

تعدیل نیرو نداشته اند این رقم فقط ۳۸ درصد از کارکنان را شامل می شود.

  افزایش خوداشتغالی
چه نیروهایی که شرکت را ترک کرده اند و چه آنهایی که باقی مانده اند، می دانند که شغل جدید 
در یک شرکت دیگر هم تضمینی برای در امان ماندن از تعدیل نیست. اصلا بعید نیست ثبات شغل 
جدید حتی کمتر هم باشد، چون طبق قاعده  »آخرین استخدام، نخستین اخراج« شانس حذف آنها 
بیشتر است. پس تعجبی ندارد که برخی از کارکنان کلا قید استخدام دائمی را می زنند و ترجیح 
می دهند وارد دنیای خوداشتغالی شوند. پژوهش سایت داده محور »استاتیستا« نشان می دهد که 
صنعت فریلنسری رشد شگفت انگیزی دارد و پیش بینی می شود تا سال ۲۰۲۸ تعداد فریلنسرها 
در آمریکا به ۹۰.۱ میلیون نفر برسد. از سوی دیگر، در سال ۲۰۲۳ رکورد ۵.۵ میلیون درخواست 

ثبت کسب وکار جدید ثبت شده که نشان دهنده رونق شدید کارآفرینی در ایالات متحده است.

  چندشغله شدن
در حالی که بسیاری از بازماندگان به دنبال شغل جدید یا گزینه  خوداشتغالی می روند، برخی 
دیگر به چند شغله شدن روی می آورند و در کنار شغل تمام وقتشان که اعتمادی به دوامش 
ندارند، هم زمان چند شغل پاره وقت هم قبول می کنند. اگرچه چندشغله بودن ناقض قوانین 
فدرال یا ایالتی نیست، اما می تواند به شدت روی بهره وری تاثیر بگذارد؛ به ویژه اگر فرد دچار 
خستگی و فرسودگی باشد. یکی از افرادی که خود چندشغله است و دیگران را هم به این کار 
تشویق می کند می گوید: »در کارتان فقط خوب باشید، نه عالی. چون اگر خیلی خوب عمل کنید، 
ممکن است ارتقا بگیرید یا وظایف بیشتری به شما محول شود  به خصوص در سازمان هایی 
که تازه از تعدیل نیرو بیرون آمده اند- که اصلا برای کسی که می خواهد تعادل بین چند شغل 

را حفظ کند مناسب نیست.«

 ۱۰ راهکار برای حمایت از نیروهای باقی مانده 
شرکت ها می توانند -و باید- پس از تعدیل نیرو دوباره به مسیر رشد بازگردند؛ به شرط اینکه 
به کارکنانشان متعهد بمانند و راه هایی برای بازیابی انگیزه بازماندگان پیدا کنند. برای این  کار 

چند اقدام موثر وجود دارد: 
۱- مصاحبه های »ماندگاری« انجام دهید. مصاحبه های ماندگاری، گفت وگوهای ساختارمندی 
بین کارکنان و مدیران هستند که فضایی امن برای بیان آزادانه  دغدغه ها، چالش ها و اهداف شغلی 
فراهم می کنند. در این گفت وگوها، مدیران می توانند ضمن شنیدن صحبت های کارکنان کلیدی، 
با آنها درباره آینده شرکت و نقش شان صحبت و آنها را متقاعد به ماندن کنند. برای برگزاری 
یک مصاحبه ماندگاری موثر: در پاسخگویی صادق و شفاف باشید، با دقت به سوالات و پاسخ ها 
گوش دهید و نکات کلیدی را برای جلسات بعدی یادداشت کنید، نکات مهم را در پایان گفت وگو 
جمع بندی کنید و پیگیر موارد توافق شده باشید و داده های مصاحبه ها را برای شناسایی الگوها و 

نگرانی های پرتکرار تحلیل کنید.
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در حال تدوین 
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سرطان های 
شایع است تا 
آن را بر بستر 

برنامه پزشکی 
خانواده عملیاتی 

کند، محققان 
معتقدند 4۰ 

درصد سرطان ها 
با غربالگری قابل 

پیشگیری هستند.

 
اینفوگرافیک 

مصطفی زمانی بازیگر ســینما سال گذشته بعد 
ازدریافت جایزه بهترین بازیگری جشنواره فیلم فجر 
می گفت اگر حسن پورشیرازی بود قطعا این   جایزه به 

من نمی   رسید.
اشــاره او مربوط می شــد به هنرنمایــی بازیگر 
پیشکسوت در فیلم »پیر پسر« ساخته اکتای براهنی 
که سال ۱۴۰۰ ساخته شد اما تا سال ۱۴۰۳ در دریافت 
مجوز اکران ناموفق بود. این اثر سرانجام سال گذشته 
در بخش جنبی جشنواره و خارج از بخش مسابقه در 

یک سکانس برای اهالی رسانه به نمایش در آمد و با 
موج عجیبی از تحسین و شگفتی همراه شد. تقرییا 
تمام کسانی که در آن نیمه شب فیلم را در برج میلاد 
دیده بودند نقل می کردند از تماشایش لذت برده اند و 
حتی زمان طولانی سه ساعته هم از جذابیت هایش 

کم نکرده است. 

سهم بزرگ »پیرپسر« از بازار 
سینما

در دورانی که گوشی   های هوشمند جای مطالعه، پرداختن به هنر و گردش در 
طبیعت و تعامل رودررو را گرفته اند و بسیاری از جمله نسل جوان   تر به این وسایل 
معتاد شده   اند، گروهی از نوجوانان نسل جدید تصمیم گرفته   اند تا حدی از تکنولوژی   های 
دیجیتال فاصله بگیرند و با خاموش   کردن اعلان   ها تا حذف اپلیکیشن   ها، راهی تازه برای 

بازگشت به آرامش، تمرکز و سلامت بیابند.
به گزارش خبرگزاری فارس، بر اساس یک پژوهش جدید، در سه سال گذشته بر 
تعداد نوجوانان و جوانانی که خودخواسته این وسایل را برای مدتی کنار می   گذارند 
تا استراحتی کنند و به مغز و اعصاب خود هم استراحت بدهند به شکل چشمگیری 

افزوده شده است.
پژوهشی تازه که در ۱۸ کشور انجام شده نشان می دهد که کودکان خود دست به 
کار شده   اند و به جای اتکا به پدر و مادرها، خود داوطلبانه گوشی و شبکه   های اجتماعی 

را دست   کم برای مدتی کنار می   گذارند تا سلامت روانشان را حفظ کنند.

براساس تحقیق کمپانی پژوهش مخاطب با عنوان »جی   دبلیوآی« که با نظرسنجی 
از ۲۰ هزار کودک و نوجوان و والدین آنها در ۱۸کشور انجام شده، در سه سال گذشته 
تعداد نوجوانان ۱۲ تا ۱۵ساله    که در استفاده از گوشی و آی   پد به خود استراحت 

می دهند بین ۱۸ تا ۴۰ درصد افزایش یافته است.
این تحقیق نشان می دهد کودکان برای اینکه سلامت ذهن و روان خود را حفظ 
کنند به راه   های مختلفی برای مدیریت زندگی آنلاین روی آورده   اند، از جمله دوری 
از نکات منفی در فضای  از شبکه   های اجتماعی، پرت کردن حواس خود  موقتی 
مجازی و گشتن به دنبال تجربه   های مثبت و در برخی از موارد کنار گذاشتن مطلق 

شبکه   های اجتماعی.
به عقیده پروفسور سونیا لیوینگستون، مدیر مرکز آینده دیجیتال برای کودکان در 
دانشگاه ال   اس   ای، بچه   ها از پدر و مادرها و رسانه   ها و همین طور تجارب شخصی   شان 

»پیام را گرفته   اند که شبکه   های اجتماعی هم زیادی   اش خوب نیست«.

در بخشی از گزارش گاردین، جوانان ۱۸ تا ۲۵ساله می   گویند که نسل والدینشان 
درک درستی از آسیب   های دیجیتال نداشته   اند و استفاده زودهنگام از گوشی   های 
هوشمند را برایشان مجاز کرده   اند. بسیاری از آنها قصد دارند دسترسی فرزندان خود 

به تلفن هوشمند را تا سنین بالاتر محدود کنند.
همچنین، نظرسنجی   ای نشان داده حدود نیمی از جوانان ترجیح می دهند دنیایی 
از استفاده از شبکه   های اجتماعی  اینترنت داشته باشند و اکثریت آنها پس  بدون 

احساس منفی نسبت به خود پیدا می کنند.
یافته   های این تحقیق تازه تاییدی است بر نتایج دست   کم دو تحقیق دیگر که در 

یکی دو سال گذشته انجام شده است.
در این زمینه، روزنامه »گاردین« به یک تحقیق موسسه رسانه   ای آفکام در سال 
۲۰۲۴ اشاره می کند؛ حاکی از اینکه یک   سوم کودکان ۸ تا ۱۷ساله بر این عقیده   اند 

که سرشان زیادی در گوشی است.

خروج داوطلبانه نوجوانان از فضای مجازی


